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Δηµοκρατικής Αριστεράς προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τον εκσυγχρονισµό των φοροελεγκτικών µηχανι-
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Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, Τουρισµού, Ναυτιλίας και Αιγαίου κατέθεσαν
σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-

νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας του
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Νοεµβρίου 2012, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΝΑΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Δέσποινα Χαραλαµ-
πίδου, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την τροποποίηση της εγ-
κυκλίου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού περί αποχώρησης των νηπίων από τα ολοή-
µερα νηπιαγωγεία κατά την επιθυµία των γονέων.

2) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Ηπατοµεταµοσχευθέν-
των Ελλάδος  αιτείται την προστασία των µεταµοσχευµένων ατό-
µων µε σειρά ενεργειών, τις οποίες καταθέτουν στους αρµόδιους
φορείς.

3) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια ‘Ενωση Δασολόγων
Δηµοσιών Υπαλλήλων αιτείται την αναδιοργάνωση και διατήρηση
της συνοχής του δασικού τοµέα.

4) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Ισµήνη Ρέµπελου αιτείται την
επίλυση του θέµατος πρόσληψης αδιόριστων  εκπαιδευτικών δια-
γωνισµού  ΑΣΕΠ του 2008.

5) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Προσωπικού Οίκου
Ναύτου διαµαρτύρεται για την απόφαση µεταφοράς του προσω-
πικού στον ΕΟΠΥΥ και αιτείται την ανάκλησή της.

6) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια ‘Ενωση Φαρµακοβιο-
µηχανίας αιτείται την επανεξέταση του θέµατος της υποχρεω-
τικής συνταγογράφησης µε δραστική ουσία ώστε να προστατευ-
θεί ο παραγωγικός τοµέας του φαρµάκου.

7) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση δηµιουργία στην πε-
ριοχή της Ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης και ιδίως στο
Νοµό Δράµας, τµήµατος σπουδαστών του Ελληνικού Ανοικτού
Πανεπιστηµίου (ΕΑΠ).

8) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και Α’ Θεσ-
σαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η ‘Ενωση Διπλωµατικών Υπαλλήλων Οικονοµικών και Εµ-
πορικών Υποθέσεων καταθέτει τις προτάσεις και τις θέσεις του
και αιτείται την επίλυση θεσµικών αιτηµάτων του κλάδου.

9) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Ελλήνων Εργοθερα-
πευτών αιτείται την τροποποίηση του άρθρου 14 του Ενιαίου
Κανονισµού Παροχών Υγείας του ΕΟΠΥΥ κατά το µέρος που
αφορά στην εργοθεραπεία.

10) Οι Βουλευτές, Επικρατείας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ και
Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Διοικητικό Συµβούλιο της Β’ ΕΛΜΕ Δωδεκανήσου  κα-
ταγγέλλει τις ελλείψεις διδακτικού προσωπικού στα σχολεία της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του νοµού.

11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την άµεση κάλυψη των
υφιστάµενων κενών οργανικών θέσεων δικαστικών γραµµατέων
και δικαστικών επιµελητών του Πταισµατοδικείου Ηρακλείου,
καθώς και την αύξηση του αριθµού τους. 

12) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Ηπατοµεταµοσχευθέν-
των Ελλάδος καταθέτει τις προτάσεις και τις θέσεις του για την
επίλυση των οικονοµικών και ασφαλιστικών αιτηµάτων των ατό-
µων µε αναπηρία.

13) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του Δηµοτικού Σχολείου Ιρίων Αργολίδας αιτείται την άµεση κά-
λυψη κενής θέσης εκπαιδευτικού, που έχει ως αποτέλεσµα τη
λειτουργική υποβάθµιση του σχολείου.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπονδία Τυφλών
διαµαρτύρεται  για την άνιση µεταχείριση των ατόµων µε βαριά
αναπηρία και επισηµαίνει την αντισυνταγµατικότητα των σχετι-
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κών διατάξεων του πρόσφατου πολυνοµοσχεδίου.

15) Ο Βουλευτής Ρεθύµνης κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  θεσµικοί εκπρόσωποι του Νοµού Ρεθύ-
µνου αιτούνται την επίλυση των λειτουργικών προβληµάτων του
Νοσοκοµείου Ρεθύµνου.

16) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµος Λαυρεωτικής Νοµού Αττικής εκφρά-
ζει την αντίθεσή του σε ενδεχόµενη αναστολή λειτουργίας της
Υγειονοµικής Υπηρεσίας ΕΟΠΥΥ Κερατέας. 

17) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµος Λαυρεωτικής Νοµού Αττικής αιτείται
την ανανέωση των συµβάσεων ιατρικού προσωπικού στην Υγει-
ονοµική Υπηρεσία ΕΟΠΥΥ Κερατέας.

18) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Υπαλλήλων Τεχνικών
Παιχνιδίων και Λοιπών Ειδικοτήτων Καζίνο αιτείται την διερεύ-
νηση µαζικών απολύσεων προσωπικού και της αναστολής λει-
τουργίας του Καζίνο Πόρτο Καρράς.

19) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Πτυχιούχων Περιβαλ-
λοντολόγων Ελλάδος εκφράζει την αντίθεσή της στη δηµιουργία
ενός νέου κλειστού επαγγέλµατος στις Περιβαλλοντικές Επιθε-
ωρήσεις Βιοτεχνιών-Βιοµηχανιών.

20) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων
στις Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης Αποχέτευσης διαµαρτύ-
ρεται για την ένταξη των εργαζοµένων στο µισθολόγιο και βαθ-
µολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων, µε συνέπεια την ουσιαστική
µείωση των αποδοχών τους.

21) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτη-
νοτρόφων Νοµού Ηρακλείου αιτείται την άρση της έµµεσης
απαγόρευσης διάθεσης γαλακτοκοµικών προϊόντων στις λαϊκές
αγορές.

22) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επιτροπή Αγροτικών Αγώνων
Δήµου Ιεράπετρας Κρήτης αιτείται την προστασία της αγροτικής
παραγωγής της Χώρας, η οποία πλήττεται από τη Συµφωνία µε-
ταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Μαρόκου που απελευθερώνει τις
συναλλαγές αγροτικών προϊόντων.

23) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Ενιαίος Σύνδεσµος Δαχείρισης
Απορριµµάτων Κρήτης αιτείται την υλοποίηση χρηµατοδότησης
της πρότασης µε την κωδική ονοµασία «GREEN POINTS».

24) Ο Βουλευτής Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµος Λαυρεωτικής Νοµού Αττικής αι-
τείται την παράταση συµβάσεων του ιατρικού προσωπικού που
υπηρετεί στην Υγειονοµική Υπηρεσία  ΕΟΠΥΥ Κερατέας.

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ιδιο-
κτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών εκφράζει την αντίθεσή της στις
διατάξεις του υπό κατάθεση νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού  που αφο-
ρούν τον κλάδο τους.

26) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Νεµέας Νοµού Κορινθίας αιτεί-
ται την υπαγωγή του Δήµου Νεµέας στη Β’ Ζώνη ανώτατων
ορίων κατανάλωσης πετρελαίου θέρµανσης.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ξενα-
γών καταγγέλλει τις πρόσφατες νοµοθετικές ρυθµίσεις περί
ξεναγών οι οποίες οδηγούν σε απορρύθµιση του επαγγέλµατος.

28) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση κάλυψη από τον
ΕΛΓΑ των ζηµιών των πατατοπαραγωγών που προκλήθηκαν από
τη µειωµένη παραγωγή αλλά και από τις δύσκολες οικονοµικές
συνθήκες.

29) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Λαυρεωτικής Νοµού Ατ-
τικής  εκφράζει την αντίθεσή του στην παύση λειτουργίας της
Υγειονοµικής Υπηρεσίας του ΕΟΠΥΥ Κερατέας και την µεταστέ-
γασή της στο «Κέντρο Υγείας-Αποκατάστασης-Αποθεραπείας
Κ.Πρίφτης».

30) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Μαργαρίτα Περγαµάλη διαµαρ-
τύρεται για την πρόσληψη αλβανών υπηκόων στα ΕΛΤΑ, τη ΔΕΗ
και την ΕΥΔΑΠ.

31) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ιωάννης Μαρίτσας αιτείται
την επίλυση θέµατός του που αφορά τη χορήγηση  φαρµάκων
στον ασθενή υιό του.

32) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η ανώνυµη εταιρεία «Περιβαλλον-
τική Αναπτυξιακή Δυτικής Θεσσαλίας» αιτείται την έκδοση
Απόφασης Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων για το έργο «Μο-
νάδα Επεξεργασίας Απορριµµάτων Δυτικής Θεσσαλίας».

33) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Θήρας Νοµού Κυ-
κλάδων αιτείται την άµεση στελέχωση του Γραφείου Επιθεώ-
ρησης Εργασίας Θήρας λόγω συνταξιοδότησης της µοναδικής
υπαλλήλου.

34) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Εθελον-
τών Πυροσβεστικού Σώµατος αιτείται την έκδοση απόφασης για
τον καθορισµό των προδιαγραφών των µέσων ατοµικής προστα-
σίας των εθελοντών πυροσβεστών.

35) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Ειρήνη Δαλντογιάννη επι-
σηµαίνει το σηµαντικό οικονοµικό κόστος που υφίσταται η οικο-
γένειά της από τη µη επίλυση θέµατος µετεγγραφής φοιτητών. 

36) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκπαί-
δευσης Νοµού Σερρών εκφράζει την αντίθεσή της στον επα-
νακαθορισµό περιοχών µετάθεσης στην Περιφερειακή Ενότητα
Σερρών µετά τη δηµιουργία των καλλικρατικών δήµων.

37) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Ερµιονίδας
Νοµού Αργολίδας  καταγγέλλει τις διαδικασίες που ακολουθή-
θηκαν, καθώς και τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις που θα έχει η
δηµιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων σε δασικές εκτάσεις των πε-
ριοχών Διδύµων, Φούρνων και Λουκαϊτίου Αργολίδας.

38) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Εκτελωνιστών Ελ-
λάδος  εκφράζει την αντίθεσή της στις επερχόµενες τροπο-
ποιήσεις διατάξεων του ν. 718/1977, οι οποίες οδηγούν σε ου-
σιαστική κατάργηση του επαγγέλµατος του εκτελωνιστή. 

39) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
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τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Ενιαίος Σύνδεσµος Διαχείρισης
Απορριµµάτων Κρήτης  αιτείται την επανεξέταση της πρότασης
του προγράµµατος διασυνοριακής συνεργασίας «ΕΛΛΑΔΑ-ΚΥ-
ΠΡΟΣ 2007-2013».

40) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Πτυχιούχων Περιβαλλον-
τολόγων Ελλάδος εκφράζει την αντίθεσή της στην επικείµενη
δηµιουργία ενός νέου κλειστού επαγγέλµατος στον κλάδο των
περιβαλλοντικών επιθεωρήσεων βιοτεχνιών - βιοµηχανιών.

41) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Οµοσπονδία Τυφλών εκ-
φράζει την διαµαρτυρία της για την άνιση µεταχείριση των
ατόµων µε βαριά αναπηρία και επισηµαίνει την αντισυνταγµατι-
κότητα των σχετικών διατάξεων του πρόσφατου πολυνοµοσχε-
δίου.

42) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή
εκφράζει την αντίθεσή της σε αποιεσδήποτε περαιτέρω περικο-
πές στα κονδύλια του αθλητισµού.

43) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ιωαννίνων αιτείται τη
συµβολή της Πολιτείας, για τη δηµιουργία µουσείου µε την ονο-
µασία «Σκευοφυλάκειο Ιεράς Μητροπόλεως Ιωαννίνων» στο νησί
της λίµνης των Ιωαννίνων.

44) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ (ΣΤΑΘΗΣ) ΠΑΝΑ-
ΓΟΥΛΗΣ και Β’ Πειραιώς κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  η Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή αιτείται να
ενηµερωθεί για το ύψος των συνολικών περικοπών, καθώς και
για τα προβλήµατα στελέχωσης των οµοσπονδιών και συντήρη-
σης των αγωνιστικών χώρων. 

45) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ και Επι-
κρατείας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Εργατικό Κέντρο Σάµου εκφράζει τη  διαµαρτυρία του
στις επερχόµενες µαζικές απολύσεις στο δηµόσιο τοµέα στις
οποίες προχωρά η Κυβέρνηση κατ’ εφαρµογή του µνηµονίου 3.

46) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Ελένη Σµυδάκη και αγρότες του
Δήµου Πολυκάστρου Νοµού Κιλκίς αιτούνται  εξάµηνη παράταση
από το ΔΕΣΜΙΕ για την υλοποίηση του προγράµµατος αγροτικών
φωτοβολταϊκών.

47) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Πηνειού Νοµού Ηλείας αιτείται
την άµεση πλήρωση κενών θέσεων εκπαιδευτικών και την επιχο-
ρήγηση για λειτουργικές δαπάνες στο Μουσικό Σχολείο Βαρθο-
λοµιού.

48) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Χαράλαµπος Αβραµίδης αιτείται
την αντικατάσταση αγροτεµαχίου του το οποίο δεσµεύθηκε από
την ΙΣΤ’ Αρχαιολογική Υπηρεσία ΠΚΜ.

49) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η ‘Ενωση Πτυχιούχων Περιβαλλον-
τολόγων Ελλάδας εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για τον απο-
κλεισµό της ειδικότητος του περιβαλλοντολόγου από το Μητρώο
Πιστοποιηµένων Επιθεωρητών που διενεργούν επιθεωρήσεις σε
βιοτεχνίες - βιοµηχανίες.

50) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµος Κιλελέρ Νοµού Λαρίσης αιτείται την
παρέµβαση των αρµοδίων για τη συντήρηση και φύλαξη των
χώρων των πρώην Αστυνοµικών Σταθµών ιδίως στις Τοπικές Κοι-
νότητες Αγίων Αναργύρων, Αρµενίου, Πλατυκάµπου και Χάλκης.

51) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  οµάδα  εργαζόµενων  επιβατών Προαστιακού
Κιάτο-Αθήνα αιτείται την επίλυση του προβλήµατος µετακίνησης
των εργαζοµένων, ως επιβατών, στον προαστιακό σιδηρόδροµο
στη γραµµή Κιάτο - Αεροδρόµιο - Πειραιάς.

52) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζο-
µένων στις Δηµοτικές Επιχειρήσεις ‘Υδρευσης Αποχέτευσης
εκφράζει την αντίθεσή της στην ένταξη των εργαζοµένων στα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου των ΟΤΑ στο βαθµολόγιο και
µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων.

53) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Δηµοτική Ενότητα Πικρολίµνης
του Δήµου Κιλκίς αιτείται την επίλυση προβληµάτων που αφο-
ρούν τη συγκοινωνιακή εξυπηρέτηση περιοχών του Νοµού Κιλ-
κίς.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 1103/28-08-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Συρµαλένιου Νικόλαου, Ξανθού Ανδρέα δόθηκε µε το υπ’
αριθµ. 83745/11-10-2012 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουρ-
γό Υγείας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 1590/12-09-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουράκη Αναστάσιου(Τάσου), Δριτσέλη Παναγιώτας,
Συρµαλένιου Νικολάου, Καρά Γιουσούφ Αϊχάν, Βαµβακά Ευγε-
νίας (Τζένης), Πάντζα Γεωργίου, Κανελλοπούλου Μαρίας, Γεωρ-

γοπούλου-Σαλτάρη Ευσταθίας(Έφης) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
123655/ΙΗ ΕΞ/11-10-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού η ακόλουθη
απάντηση:

4730 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                         4731



3. Στην µε αριθµό 1709/14-09-2012 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Χρυσοβελώνη Μαρίνας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 83745/11-10-

2012 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας η ακό-
λουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 1732/17-09-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Διώτη Ηρούς και Καφαντάρη Χαρούλας (Χαράς) δόθηκε
µε το υπ’ αριθµ. 232/Β 11-09-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη
απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 1820/19-09-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουίκ Τέρενς - Σπένσερ - Νικόλαου και Μακρή Ραχήλ δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. 244/Β/11-10-2012 έγγραφο  από τον Ανα-

πληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



6. Στην µε αριθµό 1843/19-09-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ψύρρα Θωµά δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/22948/1528/11-

10-2012 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
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4744 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 1859/19-09-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.90022/21909/

404/11-10-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
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ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσουµε θα
ήθελα το λόγο επί της διαδικασίας γενικά και όχι επί ειδικού θέ-
µατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ορίστε, κύριε Γλέζο,
έχετε το λόγο.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Δράττοµαι της ευκαιρίας από το γεγονός
ότι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου πάνε να αντικαταστήσουν
και το Σύνταγµα και τη Βουλή και το καταγγέλλω. Τίποτε άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το Δελτίο Αναφο-
ρών και Ερωτήσεων της Τρίτης 20 Νοεµβρίου 2012.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 2568/4-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τη συγχώνευση του Φορέα Διαχείρισης Οροσειράς
Ροδόπης µε τον Φορέα Διαχείρισης Δέλτα Νέστου Βιστωνίδας
Ισµαρίδας.

2. Η µε αριθµό 2369/201/1-10-2012 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ.
Αθανασίου Πετράκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τη µαταίωση της ιδιωτικοποίησης των εταιρειών ΔΕΠΑ
και ΔΕΣΦΑ.

3. Η µε αριθµό 1390/6-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την ανάσχεση
της ανεργίας και τη µείωση του κόστους διαβίωσης.

4. Η µε αριθµό 843/48/20-8-2012 ερώτηση και αίτηση κατάθε-

σης εγγράφων του Βουλευτή Νοµού Ηρακλείου των  Ανεξάρτη-
των Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα Μαριά προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, σχετικά µε την εξόφληση οµολόγου του Ελληνικού Δηµο-
σίου ύψους 3,2 δισ. ευρώ που κατέχει η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα (ΕΚΤ).

5. Η µε αριθµό 3129/18-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Β’�
Πειραιώς  του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το θεσµό των λαϊκών
αγορών.

6. Η µε αριθµό 2828/11-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Οικο-
νόµου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την προµή-
θεια µηχανηµάτων για την καταπολέµηση της λαθρεµπορίας
τσιγάρων.

7. Η µε αριθµό 1627/13-9-2012 ερώτηση του Βουλευτή Α’� Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θεοδοσίου
Κωνσταντινίδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την επίλυση
των λειτουργικών προβληµάτων και ελλείψεων στο Νοσοκοµείο
«ΠΑΝΑΓΙΑ» (πρώην Β’ Νοσοκοµείο ΙΚΑ Θεσσαλονίκης).

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2476/3-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την επανεξέταση της συστέ-
γασης και επαναλειτουργίας των ΔΟΥ, στα τελωνεία περιοχών
όπως η Νεάπολη και το Γύθειο Λακωνίας.

2. Η µε αριθµό 3070/17-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή Ευ-
βοίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού
Κοινωνικού Μετώπου κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων του κλάδου της πτηνοτροφίας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτα θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό  587/13-11-2012 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηµαθίας των
Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου Γιοβανόπουλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη στα-
σιµότητα στο πρόγραµµα για νέους βιοκαλλιεργητές.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ Αθανάσιος Τσαυτάρης.

Ο κ. Γιοβανόπουλος έχει το λόγο, για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά από την προσωπική επαφή που είχαµε

νοµίζω ότι οφείλω να εξάρω στην Αίθουσα ότι πράγµατι, κάτι γί-
νεται σε ό,τι αφορά τις κινήσεις του Υπουργείου. Σας εξοµολο-
γήθηκα ότι όπου πρέπει να εξάρουµε την προσπάθεια, θα την
εξάρουµε, γιατί καλό είναι να λέµε τα καλά και όπου θα πρέπει
να επιπλήττουµε το Υπουργείο για αδράνειες, για καθυστερή-
σεις, θα το κάνουµε. 

Πράγµατι, κάτι γίνεται στους συνεταιρισµούς. Δεν έγιναν
πολλά ακόµη, αλλά κάτι φαίνεται να κινείται: φαίνεται το Υπουρ-
γείο να δραστηριοποιείται, φαίνεται ότι η µηχανή µπαίνει µπρο-
στά για να µπει µία τάξη κάποια στιγµή σ’ αυτό το κίνηµα.

Βέβαια, σε ό,τι αφορά τις ενώσεις αγροτικών συνεταιρισµών,
πρέπει πραγµατικά να µπει βαθύτερα το µαχαίρι. Πρέπει να φτά-
σουµε, αν όχι «στο µεδούλι», «στο κόκκαλο». Πρέπει κάποια
στιγµή να εξυγιανθεί, γιατί όλοι µιλάµε για ανάπτυξη, όλοι µιλάµε
για παραγωγή, όλοι µιλάµε για πρωτογενή τοµέα, αλλά πρέπει
κάποτε να καταλάβουµε ότι και αυτό δεν µπορεί να γίνει χωρίς
να πονέσουµε. Όποιοι χειρίστηκαν µέχρι τώρα τα πράγµατα έκα-
ναν λάθη, είχαν αβελτηρίες, έκαναν σφάλµατα πολλές φορές είτε
από επιπολαιότητα είτε ηθεληµένα εκ δόλου. Γι’ αυτό το λόγο θα
πρέπει να αντιµετωπιστούν διαφορετικά.

Σε ό,τι αφορά την επίκαιρη ερώτηση τώρα –και έρχοµαι στο
θέµα- ξέρετε καλύτερα από µένα ότι οι βιοκαλλιεργητές αυτήν
την περίοδο περνούν ένα διληµµατικό στάδιο: Να εξακολουθή-
σουν να µην προχωρούν στη σπορά των µονοετών καλλιεργειών
τους, γιατί καθυστέρησε το κοµµάτι αυτό από το πρόγραµµα
«Αλέξανδρος Μπαλτατζής» ή να προχωρήσουν κανονικά σε µία
σπορά, ώστε του χρόνου να µείνουν εκτός προγράµµατος;

Το δίληµµα είναι ολοφάνερο: Πρέπει κάποια στιγµή το Υπουρ-
γείο να χαράξει µια πολιτική και να δώσει την κατεύθυνση, ώστε
να αποτελεί το φάρο εκείνο που θα δροµολογεί τις υγιείς καλ-
λιέργειες. Και πρέπει να τους δώσετε αυτήν τη στιγµή -µε αυτήν
την ευκαιρία που νοµίζω δίνει και η ερώτησή µου- µια απάντηση
στο τι να πράξουν φέτος: Να περιµένουν ή να µην περιµένουν;
Να σπείρουν ή να µη σπείρουν; 

Στο κάτω-κάτω, οι βιοκαλλιεργητές είναι νέα παιδιά που αντι-
µετώπισαν το ζήτηµα της πρωτογενούς παραγωγής µε µια τόλµη
και µε µια καινοτοµία. Θα πρέπει, λοιπόν και να τους στηρίζουµε
και να τους ενθαρρύνουµε και να τους δώσουµε όλες εκείνες τις
ελπίδες και τα εφόδια, τις επιχορηγήσεις, τις ανάσες, τις απαν-
τήσεις για να µπορούν να προχωρούν µπροστά. 

Σας παρακαλώ, δώστε µια ευκαιρία στους ανθρώπους αυτούς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός κ. Αθανάσιος Τσαυτάρης, για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γιοβανόπουλε, σας ευχαριστώ για τα καλά σας λόγια. 
Έχετε δίκιο σε αυτά που είπατε. Επιτρέψτε µου, όµως, να πω

από την αρχή ότι πληρώνουµε την επιτυχία αυτού του µέτρου.
Σε µια προσπάθεια, δηλαδή -όπως κι εσείς πολύ σωστά είπατε-
να υποστηρίξουµε την ποιότητα στη γεωργία –που είναι και από
αυτό το Βήµα διακηρυγµένος στόχος αυτής της στροφής που
κάνουµε προς µια ποιοτική γεωργία- είχε προγραµµατιστεί, τόσο
για τη βιολογική γεωργία, όσο και για τη βιολογική κτηνοτροφία
ένα συγκεκριµένο ποσό χρηµάτων. 

Συγκεκριµένα, από την πρώτη φάση είχαν προγραµµατιστεί να

δοθούν είκοσι πέντε εκατοµµύρια ευρώ γι’ αυτούς που θα ήθε-
λαν να συνεχίσουν από την προηγούµενη προγραµµατική πε-
ρίοδο και άλλα είκοσι πέντε περίπου εκατοµµύρια ευρώ γι’
αυτούς που θα ήθελαν να µπουν στη βιολογική, φυτική παρα-
γωγή, ενώ προκηρύχθηκε και ένα αντίστοιχο µέτρο για τη βιολο-
γική κτηνοτροφία.

Άρα, µιλούσαµε για ένα ποσό χρηµάτων της τάξεως των
εξήντα, εβδοµήντα εκατοµµυρίων ευρώ και περίµεναν έναν
αριθµό αιτήσεων της τάξεως των έξι χιλιάδων. Περίµεναν τρείς
χιλιάδες αιτήσεις περίπου από την προηγούµενη φορά –όπως
και πραγµατικά έγινε- και το πολύ άλλες τρεις, πέντε, δέκα χιλιά-
δες αιτήσεις. Ήρθαν, όµως, δεκατέσσερις χιλιάδες αιτήσεις.
Αυτό δείχνει το µεγάλο ενδιαφέρον του κόσµου προς αυτήν τη
στροφή. 

Αυτή η καθυστέρηση, λοιπόν, πρώτον, µας ανάγκασε –γι’ αυτό
λέω καµµιά φορά, «ουδέν κακό αµιγές καλού»- να βρούµε περισ-
σότερα χρήµατα- να βρούµε δηλαδή, άλλα µέτρα, στα οποία
υπήρχε υστέρηση- έτσι ώστε και να αξιολογηθεί, βέβαια, γρή-
γορα και σωστά αυτός ο µεγάλος αριθµός των αιτήσεων και για
να υποστηρίξουµε, όσο το δυνατό περισσότερο, ας το πούµε,
µερακλήδες γεωργούς που θα ήθελαν να πάνε προς αυτήν την
κατεύθυνση. 

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι έχουν αξιολογηθεί και οι τρεις χι-
λιάδες αιτήσεις της προηγούµενης περιόδου και οι δεκατέσσερις
χιλιάδες καινούριες κι έχουν βρεθεί εκατόν ενενήντα εκατοµµύ-
ρια.

Κι από αυτό το Βήµα θα ήθελα να δηλώσω ότι εκατόν ενε-
νήντα εκατοµµύρια από την άλλη βδοµάδα θα είναι γνωστά
στους γεωργούς. Λίγο πολύ, αν δεχθούµε ότι ένα ποσοστό της
τάξεως του 10% µε 20%, είτε θα είχε αποφασίσει να κάνει δια-
φορετικά είτε άλλαξε γνώµη, τότε όσοι πραγµατικά θέλουν να
µπουν σε αυτό το σύστηµα της παραγωγικής διαδικασίας, θα
υποστηριχθούν για τα επόµενα πέντε χρόνια.  

Αν µάλιστα, δεν υπήρχαν οι κινητοποιήσεις των τελευταίων
ηµερών ένεκα του προβλήµατος που έχουµε στο δηµόσιο µε ορι-
σµένους ανθρώπους που θα µπουν στην εφεδρεία, θα είχαµε τε-
λειώσει µε τις αναρτήσεις αυτές, έτσι ώστε όλος ο κόσµος να
γνωρίζει κατά περιφέρεια πού στέκεται η αίτησή του.

Θα πω λίγα περισσότερα πράγµατα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κ. Γιοβα-

νόπουλος για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΥΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Και µόνο από τους αριθµούς που αναφέρατε, κύριε Υπουργέ,

καταλαβαίνετε ότι πριν από εµάς, πριν από το Κοινοβούλιο, πριν
από τους Βουλευτές και τις Κυβερνήσεις, οι ίδιοι οι παραγωγοί
γυρνούν στη γη µε επιµέλεια, µε διάθεση, µε καινοτοµία. Και θα
ήθελα από τα χείλη σας να ακουστεί ρητά αυτό. 

Ξέρετε, απευθυνόµαστε σε ανθρώπους που δεν τελείωσαν
σχολές, αλλά αγάπησαν τη γη, έσκυψαν πάνω από τις ρίζες και
προσφέρουν σε εµάς ό,τι δεν µπορούµε εµείς. 

Κι εσείς κι εγώ κι όλοι οι άνθρωποι εδώ, οι οργανισµοί, ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, ο ΟΣΔΕ, οι οργανισµοί που τους ελέγχουν είναι οι µελε-
τητές της ιστορίας. Οι άνθρωποι που δρουν, αυτοί που διαµορ-
φώνουν την ιστορία είναι οι παραγωγοί, είναι οι άνθρωποι που
ασχολούνται µε τη γη, µε το νερό, µε την ανάπτυξη από αυτό το
κοµµάτι της τροφής. 

Ξέρετε, παρακολούθησα ένα σεµινάριο προχθές µε τον κ. Νίκο
Χανιώτη, που είναι ο τελευταίος, όπως µας είπε, Διευθυντής στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σε ότι αφορά τις µελέτες και τη νέα ΚΑΠ που
είναι έτοιµη στα σκαριά για να εφαρµοστεί –ήταν ένα εξαιρετικά
καλό σεµινάριο στα Τρίκαλα Ηµαθίας- όπου, όµως, η γλώσσα
των ανθρώπων που έρχονται και µας δίνουν κάποιες αφορµές
για σκέψη, πρέπει να γίνει πιο καθηµερινή προς τους ανθρώπους
που απευθυνόµαστε.

Θέλω, λοιπόν, από τα χείλη σας να ακουστεί γι’ αυτούς τους
ανθρώπους –εµένα µε κινητοποίησαν γι’ αυτήν την ερώτηση κά-
ποιοι πολύ καλοί φίλοι από το Κιλκίς- να πείτε ρητά: Ναι, βιοκαλ-
λιεργητές, αύριο κάνετε αυτό ή µην κάνετε εκείνο. Θυµηθείτε,
λοιπόν, ότι απευθυνόµαστε σε ανθρώπους που έχουν εξουσιο-
δοτηµένη αγάπη πάνω στη γη και αυτήν πρέπει να την εκµεταλ-
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λευτούµε. Αυτήν την απάντηση, λοιπόν, περιµένω από εσάς.
Μάλιστα πριν κλείσω, θέλω µε αυτή την ευκαιρία να σας πω –

γιατί συχνά πυκνά σας φέρνω στα έδρανα και ερχόµαστε για να
υποβάλλουµε ερωτήσεις για το καλό αυτού του τόπου- ότι
έβλεπα ένα ντοκιµαντέρ πρόσφατα σε ό,τι αφορά την Ινδία και
την εκµετάλλευση των σπόρων. Εκατοντάδες χιλιάδες καλλιερ-
γητές αυτοκτονούν λόγω του ότι η «MONSANTO» µπαίνει και γί-
νεται αποκλειστικός διαχειριστής των σπόρων βαµβακιού. Τέτοια
πράγµατα να µην επιτρέψετε σε καµµία περίπτωση στην Ελλάδα,
γιατί ξέρω ότι το ακαδηµαϊκό σας παλµαρέ έχει τέτοιες προσβά-
σεις που µπορεί να µας µιλήσει πολλές φορές πώς θα αντιµετω-
πίσουµε το πρόβληµα. Σε κάθε ερώτηση που θα σας φέρνω,
κύριε Υπουργέ, πάντα θα βάζω κι ένα κοµµάτι για το ότι αυτός ο
κίνδυνος δεν πρέπει να έρθει ποτέ στην Ελλάδα.

Πριν όµως, µου πείτε για τη «MONSANTO», πείτε, αν έχετε την
καλοσύνη, για τους βιοκαλλιεργητές τι να κάνουν αύριο το πρωί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Από τα διαφαινόµενα της απάντησής µου κατα-
λαβαίνετε ότι όλες σχεδόν οι αιτήσεις τους θα ικανοποιηθούν.
Κατά συνέπεια, η ρητή απάντησή µου είναι να προσπαθήσουν
και να επιµείνουν στη βιοκαλλιέργεια, παρά τις καθυστερήσεις,
που σας είπα που οφείλονταν. 

Κανένας δεν περίµενε αυτό τον αριθµό των αιτήσεων, αλλά
επαναλαµβάνω ότι «ουδέν κακό αµιγές καλού». Μια µικρή καθυ-
στέρηση δεν βλάπτει, γιατί θα πάµε σε δεκατέσσερις χιλιάδες αι-
τήσεις πλέον και θα πάµε σε 190.000.000 ευρώ. 

Επιπλέον, να µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι µόνο αυτό το
κοµµάτι που υποστηρίζει αυτή την παραγωγική διαδικασία. Σας
θυµίζω ότι υπάρχει ένα δεύτερο µέτρο που αναφέρεται, όχι στη
βιολογική καλλιέργεια, αλλά στην ολοκληρωµένη διαχείριση της
καλλιέργειας, που είναι επίσης σηµαντικός τρόπος καλλιέργειας
µε πολύ περιορισµένες εισροές και µε πολύ περιορισµένη χρήση
τουλάχιστον, φυτοφαρµάκων.

Τέλος, πρέπει να σας πω ότι δεν περιοριζόµαστε µονάχα στο
κοµµάτι της υποστήριξης της καλλιέργειας. Πηγαίνουµε και στα
µέτρα υποστήριξης της διακίνησης, διαφήµισης και εµπορίας
αυτών των προϊόντων και µάλιστα και προς την εξωστρέφειά
τους.

Θέλω, επίσης, µε την ευκαιρία αυτή να πω ότι πρέπει να δώ-
σουµε δίκιο σε αυτούς τους ανθρώπους, γιατί καµµιά φορά από
άγνοια χλευάζονται. Όταν µπει κανείς που καλλιεργεί ετήσια
φυτά, όπως αυτά στα οποία αναφέρεστε, στην βιολογική παρα-
γωγή, ενώ µέχρι χθες έφτιαχνε στα ίδια χωράφια συµβατική πα-
ραγωγή –δηλαδή, χρησιµοποιούσε λιπάσµατα και φάρµακα- το
χωράφι του από την προηγούµενη φορά έχει ακόµα υπολείµµατα
απ’ αυτά τα σκευάσµατα. Άρα, για να µην κοροϊδεύουµε τον κα-
ταναλωτή και να σιγουρέψουµε ότι πιστά υλοποιείται ο Κανονι-
σµός, θα πρέπει αυτό το χωράφι για ένα χρόνο να µην
καλλιεργηθεί –να µπει, δηλαδή, σε αγρανάπαυση- και στα επό-
µενα τέσσερα χρόνια να υποστηριχθεί η καλλιέργειά του.

Έτσι, πολύς κόσµος πιστεύει ότι αυτός χωρίς να καλλιεργεί
παίρνει κάτι ή είναι γεωργός «του καναπέ» κ.λπ., ενώ όλοι ξέρουν
τουλάχιστον από τώρα και ύστερα που δείχνουµε στον κόσµο
πώς σωστά πρέπει να γίνεται η βιοκαλλιέργεια και πώς σωστά
πρέπει να τηρείται ο Κανονισµός, ότι αυτό το βήµα, αυτό το µε-
ταβατικό κανονιστικό πλαίσιο, είναι απαραίτητο για να πάρει κά-
ποιος την πιστοποίηση ότι πραγµατικά κάνει βιοκαλλιέργεια.
Αλλιώς, τα υπολείµµατα από την προηγούµενη χρονιά τόσο των
λιπασµάτων, όσο και των φυτοφαρµάκων, δεν θα επέτρεπαν,
όταν θα πιστοποιήσουµε τα προϊόντα του για υπολείµµατα, να
περάσουν αυτό το στάδιο του ελέγχου.

Εποµένως, όσοι από τους καταναλωτές προτιµούµε τα συγκε-
κριµένα προϊόντα που, όπως βλέπετε, πληθαίνουν αυτά, ας δεί-
ξουµε κατανόηση σε αυτούς τους ανθρώπους, ας τους υπο-
στηρίξουµε και ας καταλάβουµε την προσπάθεια που κάνουν για
να απολαύσουµε όλοι τους καρπούς της γης τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να κάνω τρεις ανακοινώσεις
προς το Σώµα.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ κ.
Ευάγγελος Βενιζέλος και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέ-
θεσαν πρόταση νόµου: «Μέτρα για την οικονοµική διευκόλυνση
των δανειοληπτών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Ανταγωνι-

στικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρι-
σµού, Ναυτιλίας και Αιγαίου κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Δηµοκρατίας του Ελ Σαβαδόρ για οικονοµική συνερ-
γασία».

Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσω-
τερικών, Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, Υγείας, Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του
Πολίτη, Τουρισµού και Ναυτιλίας και Αιγαίου κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινό-
τητας και των κρατών-µελών της αφενός και της Δηµοκρατίας
της Νότιας Αφρικής, αφετέρου, για την τροποποίηση της Συµ-
φωνίας Εµπορίου, Ανάπτυξης και Συνεργασίας». 

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και η Ειδική Μό-

νιµη Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας «Εφαρ-
µογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
κατά την άσκηση αυτοτελούς επαγγελµατικής δραστηριότητας
–Εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την Οδηγία 2010/44/ΕΕ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου
2010». 

Η πρώτη µε αριθµό 595/13-11-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σάββα Αναστασιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 599/13-11-2012 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού
Μετώπου κ. Δέσποινας Χαραλαµπίδου προς τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις απο-
λύσεις εργαζοµένων στα έργα του ΜΕΤΡΟ Θεσσαλονίκης.

Στην ερώτηση της κ. Χαραλαµπίδου θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Το λόγο έχει η κ. Δέσποινα Χαραλαµπίδου προκειµένου να
αναπτύξει την ερώτησή της για δύο λεπτά. 

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, από τα τέλη Ιουλίου 2012 έχουν πραγµατο-

ποιηθεί τρία κύµατα µαζικών απολύσεων εργαζόµενων στη
«ΜΕΤΡΟ» Θεσσαλονίκης, οι οποίοι απασχολούνται ως εργάτες,
εργατοτεχνίτες εξειδικευµένοι οικοδόµοι στις αρχαιολογικές
ανασκαφές. Μάλιστα, από τον Αύγουστο που σας κάναµε την
ερώτηση µέχρι και σήµερα έχουν γίνει και άλλες απολύσεις, φτά-
νοντας πλέον συνολικά τους εκατό απολυµένους εργαζόµενους.
Την ίδια στιγµή, τα έργα του µετρό, το οποίο ήδη έπρεπε να είχε
παραδοθεί κανονικά σε λειτουργία τον προηγούµενο µήνα, έχουν
παγώσει εδώ και µεγάλο χρονικό διάστηµα, ενώ είναι πλήρως
διασφαλισµένη η χρηµατοδότηση του.

Κύριε Υφυπουργέ, θα είµαι σύντοµη, γιατί γνωρίζετε πολύ
καλά το θέµα. Οι εργαζόµενοι απολύθηκαν µε τη δικαιολογία της
µείωσης των αρχαιολογικών εργασιών. Ωστόσο οι εργασίες του
µετρό συνολικά κάθε άλλο παρά ολοκληρώνονται, πράγµα που
καθιστά παράλογο το γεγονός ότι ενώ υπάρχουν πολλές ανάγ-
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κες στο έργο, ειδικά στον κατασκευαστικό τοµέα, απολύεται
διαρκώς εξειδικευµένο προσωπικό. 

Η αλήθεια είναι –πιστεύουµε ότι το γνωρίζετε πολύ καλά- ότι
η κοινοπραξία και η επιχείρηση, το «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», επιχειρεί
να ξεφορτωθεί όσους εργαζόµενους είναι στην πρώτη γραµµή
του αγώνα και αντιδρούν για τις παραβιάσεις της εργατικής νο-
µοθεσίας, αντιδρούν στην καθυστέρηση της καταβολής των
αµοιβών, αλλά και στις αδικαιολόγητες καθυστερήσεις του
έργου. 

Το κάνει αυτό χρησιµοποιώντας ως πρόσχηµα ότι δήθεν οι ερ-
γασίες ολοκληρώνονται και οι εργαζόµενοι, κατά συνέπεια, είναι
περιττοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Αν αυτό ισχύει, κύριε Υπουργέ, τότε πώς γίνεται το χρονοδιά-

γραµµα παράδοσης του έργου να έχει µετατεθεί ως το 2016;
Είναι άραγε τυχαίο ότι η µεγάλη πλειοψηφία των πρώτων εργα-
ζόµενων που απολύθηκαν τον Ιούλιο µήνα είχαν αναπτύξει έν-
τονη συνδικαλιστική, αλλά και πολιτική δράση και γι’ αυτούς τους
απολυµένους δεν είχε υπάρξει καµµία επίπληξη ή πρόβληµα
στην εκτέλεση της εργασίας τους; Θέλουµε να µας πείτε τι πρω-
τοβουλίες προτίθεστε να πάρετε για την αντιµετώπιση αυτού του
ζητήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υφυπουρ-
γός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία συνάδελφε, ποτέ οι απολύσεις δεν είναι ευχάριστη υπό-
θεση. Θα συµφωνήσω µαζί σας σε αυτό. Από εκεί και πέρα, ό-
µως, το Υπουργείο, όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορεί να ελέγχει,
να παρεµβαίνει και να αποτρέπει όλες τις απολύσεις, όπου αυτές
λαµβάνουν χώρα. Φυσικά, αν είχαµε µία επίκαιρη ερώτηση για
κάθε δέσµη απολύσεων που συµβαίνει κάθε µέρα στη χώρα µας,
τότε νοµίζω ότι είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο δεν θα
αρκούσαν για να ερχόµαστε εδώ να δίνουµε απαντήσεις γι’ αυτό
το δυσάρεστο γεγονός. 

Υπήρχαν καθυστερήσεις στην πορεία υλοποίησης των έργων.
Η ίδια εταιρεία κοινοπραξίας αναγνωρίζει ότι µέχρι σήµερα έχει
εκτελεστεί ποσοστό 24% του έργου, αν και έχει παρέλθει το 95%
του συµβατικά προβλεπόµενου χρόνου κατασκευής. Αυτό, όµως,
δεν είναι ένα ερώτηµα για το οποίο είµαι σε θέση ή έχω την αρ-
µοδιότητα να σας απαντήσω. 

Μπορείτε να δείτε από τα επίσηµα έγγραφα που έχω στη διά-
θεσή µου, δηλαδή τα σχετικά υπηρεσιακά σηµειώµατα των
Υπουργείων, ποιοι είναι οι λόγοι καθυστέρησης που καταγράφον-
ται. Πρώτον, ήταν το απρόβλεπτα µεγάλης έκτασης αρχαιολογικό
ανασκαφικό έργο αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτι- σµού.
Δεύτερον, ήταν οι πρόσθετες απαλλοτριώσεις που απαιτήθηκαν
για την καταβολή των αποζηµιώσεων αρµοδιότητας Υπουργείου
Οικονοµικών. Τρίτον, ήταν τα προβλήµατα ρευστότητας αναδό-
χου κοινοπραξίας αρµοδιότητας του Υπουργείου Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων. 

Όλα αυτά τα ζητήµατα, όπως καταλαβαίνετε, έχουν να κάνουν
µε αντικείµενα διαφορετικά από αυτό του Υπουργείου Εργασίας.
Βέβαια, το αποτέλεσµα που είναι η απόλυση αυτή καθ’ εαυτή, οι
απολύσεις, έρχεται στη δική µας αρµοδιότητα και γι’ αυτό είµαι
εδώ για να σας απαντήσω στο κοµµάτι, όµως, που µας αφορά. 

Επίσης, µε πρόσφατο ν. 4070/2012, έγιναν συµπληρωµατικές
ρυθµίσεις για την επιτάχυνση των απαλλοτριώσεων, ενώ παράλ-
ληλα για την επίσπευση των ανασκαφικών εργασιών έχει τοπο-
θετηθεί και δεύτερη βάρδια εργατοτεχνιτών. Είναι δύσκολη
υπόθεση –όπως ξέρετε- ένα έργο σαν το µετρό Θεσσαλονίκης,
για το οποίο σκάβεις σε µία πόλη σαν τη Θεσσαλονίκη, πέφτεις
πάνω σε αρχαιολογικά ευρήµατα, εµπλέκονται υπηρεσίες, δηµι-
ουργούνται καθυστερήσεις εκτός από τις τεχνικές καθυστερή-
σεις, τα τεχνικά ζητήµατα στην οµαλή εξέλιξη των εργασιών. 

Ας επικεντρωθούµε στα ζητήµατα των απολύσεων. Πρώτον,
αποκλειστικά υπεύθυνη για προσλήψεις και απολύσεις των απα-
σχολουµένων στο κατασκευαστικό τµήµα είναι η ανάδοχος κοι-

νοπραξία. Επίσης, οι απολύσεις τόσο αυτές του Ιουνίου όσο και
αυτές του Ιουλίου και του Αυγούστου οφείλονται αποκλειστικά
και µόνο στις διαµορφωθείσες ανάγκες απασχόλησης, οι οποίες
ανάλογα µε τη δεδοµένη χρονική περίοδο δικαιολογούν ή δεν δι-
καιολογούν την απασχόληση εργατοτεχνικού προσωπικού της
συγκεκριµένης εξειδίκευσης, που είχαν οι απολυµένοι. Με άλλα
λόγια, οι απολυµένοι εργαζόµενοι ήταν ειδικευµένοι και απασχο-
λούνταν στις αρχαιολογικές ανασκαφικές εργασίες και από τη
στιγµή που αυτές περιορίστηκαν στα εργοτάξια του µετρό, όπως
καταλαβαίνετε, υπήρχε ζήτηµα διακοπής της εργασιακής τους
σχέσης. Σηµειωτέον ότι, πάλι σύµφωνα µε τα έγγραφα που έχω,
κανένας από αυτούς δεν είχε συνδικαλιστική ιδιότητα. Ανέπτυξαν
συνδικαλιστική δράση -ναι, λογικό και επόµενο- αλλά κανένας
από αυτούς δεν ήταν συνδικαλιστής. 

Αυτά είναι στη διάθεσή σας. Τα καταθέτω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Έχετε και τη δευτερολο-
γία σας, κύριε Υπουργέ.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Η αρµόδια Εφορία Αρ-
χαιοτήτων σε γραπτό έγγραφό της σηµειώνει ότι οι ανάγκες σε
εργατοτεχνικό προσωπικό µειώθηκαν, εξ ου και  η αποδέσµευση
κάποιων υπαλλήλων. 

Τα σχετικά µε τα δεδουλευµένα και τις αµοιβές θα τα ανα-
πτύξω στη δευτερολογία µου, διότι έχουν γίνει σχετικοί έλεγχοι
από το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και έχουµε κάποια αποτε-
λέσµατα για τα οποία θα σας ενηµερώσω σε λίγο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η συνάδελ-

φος κ. Δέσποινα Χαραλαµπίδου για τρία λεπτά. 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, άκουσα µε

πολλή προσοχή την απάντησή σας. Σχετικά µε τις καθυστερήσεις
στα έργα, θέλω να επισηµάνω ότι πολλά εργοτάξια του µετρό
παραµένουν ανενεργά από το µήνα Απρίλιο, δηλαδή χρειάστη-
καν περισσότεροι από έξι µήνες για να γίνουν απλώς σήµερα κά-
ποιες προσπάθειες και να ξεκινήσουν ξανά οι εργασίες και
προφανώς ευθύνη γι’ αυτό δεν έχουν αυτά που µας παραθέσατε
ως δικαιολογίες. Ευθύνη έχουν τα αρµόδια Υπουργεία και ο
κακός, κάκιστος σχεδιασµός. 

Για τους λόγους των καθυστερήσεων κρατάω ένα ζήτηµα, το
οποίο για εµάς ως ΣΥΡΙΖΑ είναι πάρα πολύ σοβαρό, ότι η «ΑΤ-
ΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.» ως εκπρόσωπος του δηµοσίου έχει εκπληρώ-
σει όλες τις οικονοµικές υποχρεώσεις της ως τώρα και το
πρόβληµα ρευστότητας προέρχεται από την ανάδοχο κοινοπρα-
ξία, η οποία όλο το 2012 και από τα τέλη του 2011, ενώ πληρώ-
νεται  κανονικά από την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», δεν καταβάλλει τους
δεδουλευµένους µισθούς και τα δεδουλευµένα ηµεροµίσθια. 

Επιπλέον, όταν τελικά τα καταβάλει στους εργατοτεχνίτες οι-
κοδόµους αλλά και στους εργαζόµενους στον κατασκευαστικό
τοµέα του µετρό, αυτό γίνεται µε καθυστερήσεις αρκετών ηµε-
ρών. Θα ήθελα ως προς αυτό να σας πω ότι το µήνα Σεπτέµβριο
οι εργαζόµενοι στον κατασκευαστικό τοµέα του µετρό χρει-
άστηκε να πραγµατοποιήσουν τριήµερη απεργία για να πληρω-
θούν τα δεδουλευµένα του Σεπτεµβρίου και σήµερα που µιλάµε
δεν έχουν εξοφληθεί για το µήνα Οκτώβριο. 

Αναρωτιέµαι ποιο είναι το συµπέρασµα που βγαίνει από αυτήν
τη διαδικασία. Έχουµε µια κοινοπραξία ιδιωτικού χαρακτήρα που
έχει αναλάβει το έργο και η οποία σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι
υπεύθυνη για τις σηµερινές καθυστερήσεις στην υλοποίησή του. 

Αυτή η κοινοπραξία, όπως µαθαίνουµε, εµφανίζει διαρκώς,
ολοένα και περισσότερες απαιτήσεις σε χρήµατα από το κράτος,
αυθαιρετεί και παραβιάζει την εργατική νοµοθεσία. Μάλιστα,
αυτή η κοινοπραξία έφτασε –µε την απόλυτη όµως καθοδήγηση
της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ»- να κάνει το εξής εγκληµατικό, εφαρµό-
ζοντας όµως τις µνηµονιακές πολιτικές που εσείς εδώ, δηλαδή
η τρικοµµατική Κυβέρνηση, χαράξατε. Τι έκανε, λοιπόν; Το τε-
λευταίο διάστηµα έκανε προσλήψεις από τους ήδη απολυθέντες
εργαζοµένους του Ιουλίου, του Αυγούστου και του Σεπτεµβρίου
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και ενώ είναι εργατοτεχνίτες οικοδόµοι, ενώ δούλευαν στο έργο
και η αµοιβή τους ήταν η ισχύουσα της κλαδικής συλλογικής
σύµβασης των οικοδόµων, µε την καθοδήγηση της «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ» και τη βασική ευθύνη της κοινοπραξίας καλέστηκαν να
προσληφθούν µε το βασικό µισθό της εθνικής γενικής συλλογι-
κής σύµβασης, δηλαδή τα 586 ευρώ. Το ένα είναι αυτό. 

Δεύτερον, θέλω να σας ενηµερώσω, κύριε Υφυπουργέ, ότι
τουλάχιστον από τους απολυθέντες του Ιουλίου –και ξέρω τον
κάθε εργαζόµενο, έναν έναν ξεχωριστά- οι δεκαεπτά από αυτούς
ήταν πρωτοπόροι στο συνδικάτο και εκτός από τη συνδικαλιστική
δράση είχαν αναπτύξει και έντονη πολιτική δράση. Η εκτίµησή
µας είναι ότι απολύθηκαν και µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης,
γιατί ψήφισαν Αριστερά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υφυπουρ-

γός κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κατ’ αρχάς, θα σας πω
ότι οι µνηµονιακές πολιτικές είναι γνωστές, αλλά δεν νοµίζω ότι
αυτές ευθύνονται για την καθυστέρηση ενός τεχνικού έργου στη
Θεσσαλονίκη και µάλιστα µε πάρα πολλά τεχνικά ζητήµατα,
όπως αυτό της κατασκευής του µετρό της Θεσσαλονίκης. Ας
αφήσουµε, λοιπόν,  έξω από αυτήν τη συζήτηση το µνηµόνιο και
όλα αυτά τα παρελκόµενα, που δηµιουργούν βέβαια τις γνωστές
εντυπώσεις. 

Από εκεί και πέρα, ας δούµε επί της ουσίας τι έγινε και τι δεν
έγινε. Σας παραθέτω από τα σχετικά σηµειώµατα του Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας που παρουσιάζουν τις διαδικασίες που
τηρήθηκαν τα ακόλουθα: Την Τετάρτη 18 Ιουλίου 2012 το πρωί
συζητήθηκε στο αρµόδιο Τµήµα Εργασιακών Σχέσεων Δυτικού
Τοµέα Θεσσαλονίκης η εργατική διαφορά που αφορούσε τις εί-
κοσι πέντε απολύσεις µηνός Ιουνίου στην κοινοπραξία. 

Παρουσιάστηκαν οι αντίδικοι στο Τµήµα µε τους νοµικούς
τους παραστάτες. Έγινε η συζήτηση. Οι εργαζόµενοι από τις
προφορικές καταθέσεις τους και το έγγραφο-υπόµνηµα που κα-
τέθεσαν κατήγγειλαν ότι η επιλογή για τις απολύσεις τους έγινε,
όχι µε αντικειµενικά κριτήρια, αλλά µε γνώµονα τη συνδικαλι-
στική τους δράση, όπως άλλωστε αναφέρεται, καθώς και από αί-
σθηµα εκδίκησης και εµπάθειας προς το πρόσωπό τους. 

Ωστόσο, το έγγραφο αναφέρει το εξής: «Στο σηµείο αυτό πρέ-
πει να επισηµανθεί ότι κανένας από τους απολυµένους εργαζό-
µενους δεν ήταν συνδικαλιστής». Εννοώ ότι δεν είχαν τη
συνδικαλιστική ιδιότητα. Είχαν συνδικαλιστική δράση. Βεβαίως!
Όµως, δεν είχαν συνδικαλιστική ιδιότητα. Φυσικά, δικαίωµα του
καθενός εργαζοµένου είναι να αγωνίζεται για τα δίκαιά του. Εκεί
δεν έχουµε καµµία διαφορά µεταξύ µας.

Από εκεί και πέρα, η επιχείρηση ανταπάντησε ότι οι απολύσεις
γίνονται πάντα κατ’ εντολή του κυρίου του έργου, εν προκειµένω
της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», συνεπικουρούµενης από τις αρχαιολογι-
κές εφορείες. Κατατέθηκαν τα σχετικά έγγραφα. 

Θα καταθέσω και το έγγραφο του Σώµατος Επιθεώρησης Ερ-
γασίας που παραθέτει τις λεπτοµέρειες. Όπως σας είπα, έχει να
κάνει µε τη φύση και την πρόοδο των εργασιών. Είναι άλλο
πράγµα η εξειδίκευση του προσωπικού στις ανασκαφές και άλλο
η εξειδίκευση των εργατοτεχνικών στο κατασκευαστικό κοµµάτι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Από εκεί και πέρα, µετά τις τελευταίες απολύσεις, το αρµόδιο
Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων πραγµατοποίησε
δεύτερο έλεγχο στην Κοινοπραξία «ΜΕΤΡΟ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ».
Ζήτησα απαντήσεις σε συγκεκριµένα ερωτήµατα, όπως γιατί έγι-
ναν απολύσεις εργατοτεχνικού προσωπικού, πού οφείλονται οι
καθυστερήσεις και αν οφείλονται δεδουλευµένες αποδοχές.

Απάντησα προηγουµένως στα δύο πρώτα, µε τα έγγραφα που
έχω στη διάθεσή µου και θα παραθέσω και κάποια στοιχεία –και
θα ολοκληρώσω- ως προς το τρίτο ερώτηµα, δηλαδή αυτό που
αφορά τα δεδουλευµένα. Η «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», όπως σωστά λέτε,
δεν οφείλει χρήµατα για εκτελεσθείσες εργασίες, καθώς το έργο
έχει εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα και εγκεκριµένα δάνεια από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων. 

Από εκεί και πέρα, στους ελεγκτές του ΣΕΠΕ υποδείχθηκαν
από την Κοινοπραξία εκκαθαριστικά µισθοδοσίας Ιουνίου-Ιουλίου
2012. Επίσης, στις 5-10-2012 η επιχείρηση ενηµέρωσε εγγράφως
το αρµόδιο Τµήµα Εργασιακών Σχέσεων Δυτικού Τοµέα Θεσσα-
λονίκης του ΣΕΠΕ ότι οι αποδοχές του µηνός Αυγούστου του
2012 καταβλήθηκαν στις 15 Σεπτεµβρίου 2012 µέσω της Τραπέ-
ζης «ALPHA BANK» στο λογαριασµό µισθοδοσίας εκάστου ερ-
γαζοµένου και έναντι για τις αποδοχές Οκτωβρίου 2012, οι
οποίες, όπως σωστά λέτε, δεν έχουν εξοφληθεί.

Σε ό,τι αφορά τις απολύσεις Ιουλίου-Αυγούστου 2012 το
Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων δεν είχε ενηµέρωση
ούτε από το Σωµατείο ούτε από τους µισθωτούς. Δεν έχει υπάρ-
ξει, δηλαδή, καµµία καταγγελία. Όσο υπάρχουν καταγγελίες,
τόσο το ΣΕΠΕ οφείλει να ενεργήσει και αυτό κάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τέλος, για να ολοκληρώνω, η εταιρεία έχει δεσµευτεί εγγρά-
φως ότι σε περίπτωση που θα προκύψει ανάγκη συνέχισης σχε-
τικών εργασιών, οι νέες προσλήψεις θα γίνουν απ’ αυτούς που
έχουν απολυθεί. Με άλλα λόγια, αν προκύψει ανάγκη νέων ανα-
σκαφικών εργασιών, οι νέες προσλήψεις θα αφορούν αυτούς
που έχουν ήδη απολυθεί. Νοµίζω, µάλιστα, ότι αυτό µπορεί να
ανακοινωθεί, να µεταφερθεί από εσάς στους ενδιαφερόµενους,
που είναι άνθρωποι που αγωνιούν…

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: Με τι µισθό, κύριε Υπουργέ; Με
µισθό 586 ευρώ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλειας και Πρόνοιας): …αρκεί να προκύψουν
νέες ανασκαφές. Αυτό µας λέει και εγώ οφείλω να σας το παρα-
θέσω. 

Μάλιστα, διαβάζω από την επίσηµη έγγραφη απάντησή της –
και µ’ αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- το εξής: «Σε περίπτωση
που δηµιουργηθούν νέα µέτωπα εργασίας αρχαιολογικών ανα-
σκαφών και προκύψει ανάγκη πρόσληψης επιπλέον προσωπικού,
σύµφωνα και µε τις εντολές του κυρίου του έργου και των αρ-
χαιολογικών εφορειών, θα λάβει υπ’ όψιν της και θα συνεκτιµήσει
θετικά και την προηγούµενη εµπειρία όλων όσων απασχολήθη-
καν στο έργο».

Ελπίζω αυτό να είναι µία πραγµατική υπόσχεση και όχι ένας
εύσχηµος τρόπος να αποφύγει το θέµα και τους συγκεκριµένους
εργαζόµενους. Οφείλω, όµως, να σας παραθέσω –και το λέω δη-
µόσια απ’ αυτό το Βήµα- αυτήν την απάντηση, προκειµένου να
δοθεί λύση στο πρόβληµα των εργαζοµένων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην Έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός από
το Δηµόσιο ΙΕΚ Πειραιά, Τµήµα Ναυτιλιακής Κατεύθυνσης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 586/13-11-
2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής
των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊκάλη προς τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών, σχετικά µε τις αρµοδιότητες της Τράπεζας της
Ελλάδας στο Επικουρικό Κεφάλαιο, δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του αρµόδιου Υπουργού και διαγράφεται.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 601/13-11-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθήνας του Λαϊκού Συν-
δέσµου-Χρυσής Αυγής κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τους Υπουρ-
γούς Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και Υγείας,
σχετικά µε τη λειτουργία παράνοµων τζαµιών στο Λεκανοπέδιο
της Αττικής, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου
Υπουργού και διαγράφεται. 

Επίσης, η πέµπτη µε αριθµό 591/13-11-2012 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθήνας της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Πανούση προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε
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την αξιοποίηση των ολυµπιακών εγκαταστάσεων και το κόστος
συντήρησής τους δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας και
διαγράφεται.

Τώρα, λοιπόν, ερχόµαστε στην έκτη µε αριθµό 605/13-11-2012
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μω-
ραΐτη προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την ανάγκη προστασίας του Αµβρακικού Κόλπου. 

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Σταύρος Καλαφάτης. 

Κύριε Μωραΐτη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύ-
ξετε την ερώτησή σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, για ακόµα µια φορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας φέρνει στη Βουλή το θέµα της προστασίας του Αµβρα-
κικού Κόλπου, γιατί πραγµατικά έχει φτάσει σε οριακό σηµείο,
εξαιτίας της πολιτικής όλων των κυβερνήσεων διαχρονικά. Πρό-
κειται για µια πολιτική που καθοδηγείται από την αντίληψη της
παράδοσης των θαλασσών και των ακτών στην κερδοφορία τού
µεγάλου κεφαλαίου των επιχειρήσεων. Ιδιαίτερα στον Αµβρακικό
Κόλπο η κατάσταση αυτή έχει δηµιουργήσει εκρηκτικά προβλή-
µατα για τους µικροµεσαίους ψαράδες, γιατί στην ουσία έχει
διώξει από το επάγγελµα όλους αυτούς τους µικροµεσαίους αλι-
είς εξαιτίας κάποιων παρεµβάσεων που έγιναν. Για παράδειγµα,
η κατασκευή του φράγµατος του Πουρναρίου δηµιούργησε τε-
ράστιο πρόβληµα. Στέρησε από τον Αµβρακικό Κόλπο τις φερτές
ύλες που έρχονταν συνέχεια, µε αποτέλεσµα να δηµιουργήσει
µεγάλο πρόβληµα στα νερά του Αµβρακικού Κόλπου. 

Επίσης είναι εγκληµατικές οι ευθύνες σε ό,τι αφορά το πιο
στενό σηµείο επικοινωνίας του Αµβρακικού Κόλπου µε το Ιόνιο
Πέλαγος. Εκεί έχει δηµιουργηθεί µαρίνα και έχει φράξει αυτό το
σηµείο, µε αποτέλεσµα να µη γίνεται η ανανέωση των υδάτων.
Υπάρχουν ακόµα παρεµβάσεις στον Αµβρακικό Κόλπο που αφο-
ρούν και ιχθυοκαλλιέργειες. Όµως και η ύπαρξη των πετρελαι-
οδεξαµενών στον Αµβρακικό Κόλπο και πιο συγκεκριµένα στην
Αµφιλοχία είναι εν δυνάµει µια βόµβα έτοιµη να εκραγεί και να
αποτελειώσει τον Αµβρακικό Κόλπο. 

Φέρνω όµως σήµερα αυτό το ζήτηµα, γιατί υπάρχουν δηµοσι-
εύµατα στον ιταλικό Τύπο τα οποία λένε ότι κατασκευαστική εται-
ρεία κολοσσός µε έδρα το Μιλάνο θα κάνει παρέµβαση στον
Αµβρακικό Κόλπο. Βέβαια, αυτό το θέµα το είχαµε φέρει και πα-
λαιότερα, όταν ήταν κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ και είχαµε πει τότε
ότι παραδίνεται στο ιδιωτικό κεφάλαιο νησάκι -και ιδιαίτερα ο
Βούβαλος- που βρίσκεται στον Αµβρακικό Κόλπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Φέρνουµε λοιπόν και σήµερα αυτό το θέµα, παρά το γεγονός
ότι η τότε απάντηση ήταν ότι δεν υπάρχει µια τέτοια εξέλιξη.
Εµείς επιµένουµε ότι αυτή η εταιρεία αν κάνει παρέµβαση στον
Αµβρακικό Κόλπο, θα δώσει πραγµατικά τη χαριστική βολή και
θα δηµιουργήσει τεράστιο πρόβληµα και στο οικοσύστηµα του
κόλπου, αλλά και θα διώξει βίαια όλους τους µικροµεσαίους ψα-
ράδες που υπάρχουν στην περιοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής κ. Σταύρος Καλαφάτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ευρύτερη περιοχή του Αµβρα-
κικού Κόλπου ξεχωρίζει σε εθνικό και διεθνές επίπεδο για τη δια-
φορετικότητα των οικοσυστηµάτων της. Όµως έχει παγιωθεί εδώ
και χρόνια ένας φαύλος κύκλος προβληµάτων, καθώς δεν έχει
επιτευχθεί αυτό που τώρα στο ΥΠΕΚΑ προσπαθούµε να αλλά-
ξουµε µε κάθε τρόπο, δηλαδή η ανάπτυξη και η προστασία του
περιβάλλοντος να είναι έννοιες συµπληρωµατικές και όχι συγ-
κρουόµενες. 

Η περιοχή αποτελεί πεδίο ανάπτυξης σε διαφόρους τοµείς,
όπως είναι η αλιεία, οι υδατοκαλλιέργειες, η γεωργία, η κτηνο-

τροφία, η µεταποίηση και δεν έχει βρεθεί η ισορροπία µεταξύ
αυτών των τοµέων ούτε µε βάση τη βασική παράµετρο της προ-
στασίας του περιβάλλοντος, µε αποτέλεσµα τη ρύπανση και τη
σηµαντική υποβάθµιση της περιοχής. 

Οι ποταµοί Λούρος και Άραχθος, οι οποίοι εκβάλλουν στον Αµ-
βρακικό Κόλπο, µεταφέρουν υπολείµµατα λιπασµάτων, φυτο-
φαρµάκων, αλλά και λύµατα των οικισµών της περιοχής, καθώς
και άλλες ρυπογόνες ουσίες. Το πρόβληµα δε επιτείνεται από
την κατασκευή και λειτουργία εγγειοβελτιωτικών έργων και µε-
γάλου αριθµού γεωτρήσεων στην πεδιάδα Άρτας-Πρέβεζας. 

Και για να ολοκληρώσω αυτό το θλιβερό παζλ, στη δύσκολη
κατάσταση συντείνει και η προβληµατική ανακύκλωση και κυκλο-
φορία του θαλασσινού νερού µέσα στη λιµνοθάλασσα λόγω της
στενότητας της εισόδου, η οποία έχει επιπτώσεις στη σταθερό-
τητα των φυσικοχηµικών παραµέτρων, στο φυσικό πλούτο της
λιµνοθάλασσας, καθώς και στην ικανότητα αυτοκαθαρισµού της.
Και αυτονοήτως αποτελεί κρίσιµη παράµετρο η ορθολογική λει-
τουργία των υδροηλεκτρικών εργοστασίων της περιοχής και η,
κατά το δυνατόν, προσοµοίωση της οικολογικής παροχής ανά-
λογα µε τις εποχές. 

Όλα αυτά µπορώ να σας διαβεβαιώσω, κύριε συνάδελφε, ότι
µελετώνται λεπτοµερώς από τους αρµόδιους φορείς του Υπουρ-
γείου. Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, από φορείς του ΥΠΕΚΑ, από το
Τµήµα Γεωλογίας του Πανεπιστηµίου Πατρών και συγκεκριµένα
από τον Τοµέα Γενικής Θαλάσσιας Γεωλογίας και Γεωδυναµικής
διεξάγονται έρευνες και µετρήσεις. 

Επίσης βρίσκεται σε εξέλιξη το ειδικό αναπτυξιακό πρόγραµµα
για την περιοχή του Αµβρακικού, µε το συµβολικό τίτλο «Ανάσα».
Στο πρόγραµµα αυτό έχουν ήδη ενταχθεί έργα συνολικού προ-
ϋπολογισµού πάνω από 25 εκατοµµύρια ευρώ, µεταξύ των
οποίων έργα αποκατάστασης του υδρογεωλογικού ισοζυγίου,
προστασίας και διαχείρισης του περιβάλλοντος, εµβάθυνσης των
εκβολών των ποταµών Αράχθου και Λούρου, βελτίωσης των λι-
µνοθαλασσών της περιοχής και πολλά άλλα συνοδά έργα, τα
οποία στην ολότητά τους πιστεύουµε ότι σταδιακά θα οδηγή-
σουν στην αποσυµφόρηση της περιοχής από τις πιέσεις που υφί-
σταται. 

Παράλληλα για τον περιορισµό της ρύπανσης ενσωµατώνον-
ται πλέον στις αδειοδοτήσεις που αφορούν έργα άρδευσης
αγροτικών καλλιεργειών, όροι για περιορισµένη χρήση λιπασµά-
των, φυτοφαρµάκων και δίνεται έµφαση στις βιολογικές καλλιέρ-
γειες. 

Επίσης ως προς το θέµα των ιχθυοκαλλιεργειών της περιοχής,
ήδη υπάρχει εµφανής τάση για µετεγκατάστασή τους σε περιο-
χές έξω από τον Αµβρακικό, τάση που θα µειώσει περαιτέρω –
πιστεύουµε και ελπίζουµε- την πίεση στην περιοχή, γεγονός
ιδιαίτερα σηµαντικό, αφού οι ποταµοί Άραχθος και Λούρος  εκ-
βάλλονται στον Αµβρακικό Κόλπο και δηµιουργούν ένα εκτετα-
µένο σύµπλεγµα δεκαέξι λιµνοθαλασσών, οι οποίες αποτελούν
ιδιαιτέρως παραγωγικά, αλλά και ευαίσθητα οικοσυστήµατα που
υφίστανται εντατική εκµετάλλευση. 

Τέλος -συµπληρώνοντας και ολοκληρώνοντας- οι δεξαµενές
αποθήκευσης καυσίµων δεν λειτουργούν πλέον και είναι θέµα
χρόνου η αποµάκρυνσή τους από την περιοχή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κ. Μωραΐ-

της για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οι δεξαµενές καυσί-

µων λειτουργούν κανονικότατα. Η µία δεξαµενή έχει αναστείλει
τη λειτουργία προσωρινά. Γίνονται συντηρήσεις. 

Εδώ πρέπει να σας πω ότι πριν από πέντε-έξι χρόνια σε ίδια
ερώτηση ο κ. Σουφλιάς είχε απαντήσει για τη δηµιουργία εθνικού
πάρκου  στον  Αµβρακικό και ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
θα φύγουν οι δεξαµενές. Όχι µόνο δεν έφυγαν, αλλά και πάρθηκε
απόφαση από την πρώην Νοµαρχία Αιτωλοακαρνανίας και συγ-
κεκριµένα από τις δυνάµεις  του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τη µετεγκατάσταση και την εξυγίανση των δεξαµενών. 

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο ερώτηµα. Όπως ανέφερα και αρ-
χικά, είναι διαχρονικές οι ευθύνες. Δεν απαντήσατε, κύριε
Υπουργέ, σε αυτό που είπα, ότι δηλαδή υπάρχει δηµοσίευµα
στον ιταλικό Τύπο που αναφέρει επί λέξει: «Πανηγυρίζει αυτή η
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εταιρεία µε έδρα το Μιλάνο για τις επενδύσεις που ετοιµάζεται
να κάνει στον Αµβρακικό Κόλπο.» Είναι η ίδια εταιρεία, η οποία
έχει κάνει τη µαρίνα στη Λευκάδα, Γουβιά, Άγιο Κοσµά, Σχοινιά
και ετοιµάζεται τώρα να κάνει και στη Σαλαµίνα, στον Πειραιά. 

Στο υπαρκτό ζήτηµα, που έχει οδηγήσει τον Αµβρακικό σε
αυτό το σηµείο δεν απαντήσατε. Τώρα κάνατε µια περιγραφή της
άσχηµης κατάστασης που υπάρχει στον κόλπο. Εµείς λέµε κα-
θαρά ότι οι ευθύνες είναι πολιτικές. Είναι όµως και τεράστιες οι
ευθύνες της Εταιρείας Προστασίας του Αµβρακικού Κόλπου,
που εµείς τη χαρακτηρίζουµε «νεκροθάφτη» του κόλπου, γιατί
όλα αυτά τα χρόνια όχι µόνο δεν προσπάθησε να διαφυλάξει τον
Αµβρακικό από τη µόλυνση, αλλά απεναντίας σιγοντάρισε σε
επενδύσεις, οι οποίες δηµιούργησαν αυτά τα µεγάλα προβλή-
µατα. 

Βέβαια εδώ υπάρχουν και κάποιοι ευαίσθητοι αριστεροί οικο-
λόγοι, που το προηγούµενο διάστηµα µας έλεγαν ότι µπορούν
να συνυπάρξουν όλοι στον Αµβρακικό. Τι έλεγαν δηλαδή στους
φτωχοµεσαίους ψαράδες; Πρέπει να σας πω –και αυτά είναι τα
αποτελέσµατα- ότι από τεσσερισήµισι χιλιάδες που ήταν την τε-
λευταία δεκαετία, αυτήν τη στιγµή είναι χίλιοι διακόσιοι. Εποµέ-
νως τα αποτελέσµατα αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής τα ζουν
στο πετσί τους οι ψαράδες. 

Όσο για το πρόγραµµα «Ανάσα», σας διαβεβαιώνω, κύριε
Υπουργέ, ότι όχι µόνο δεν θα δώσει την ανάσα στον Αµβρακικό,
αλλά θα του κόψει παραπέρα την ανάσα! Διάφορες φιέστες που
έγιναν από τη Δυτική Περιφέρεια Ελλάδας στη Βόνιτσα, στην πε-
ριοχή του Αµβρακικού, εµείς θεωρούµε ότι δεν είναι σε αυτήν
την κατεύθυνση, δηλαδή να διασωθεί ο Αµβρακικός Κόλπος. 

Μέσα σε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, εµείς βλέπουµε ότι και το
αποτέλεσµα που σας είπα, δηλαδή η µείωση των ψαράδων, αλλά
και γενικότερα η κατάσταση στον Αµβρακικό πρέπει να εµπνέει
σε όλους µας τεράστιες ανησυχίες και έχει φθάσει στο τέλος. Αν
γίνει τελικά αυτή η επένδυση, εµείς θεωρούµε ότι η κατάσταση
θα είναι µη αναστρέψιµη. 

Γι’ αυτό καλούµε τα φτωχά λαϊκά στρώµατα της περιοχής -
πρώτα και κύρια τους ψαράδες και το τοπικό µαζικό κίνηµα- να
εµποδίσουν να γίνει αυτό το έγκληµα, γιατί υπάρχει σχεδιασµός
να γίνει, στον Αµβρακικό Κόλπο. 

Εµείς έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις. Πιστεύουµε ότι πρέ-
πει να υπάρξει δηµόσιος οργανισµός προστασίας του Αµβρακι-
κού που µέσα από εθνικό σχεδιασµό, µέσα από κεντρικό
σχεδιασµό, θα αναπτύξει τον κόλπο, θα δώσει ζωή στην περιοχή.
Υπάρχουν µελέτες -που πρέπει να ξέρετε, κύριε Υπουργέ- και
από το Πανεπιστήµιο των Πατρών και από το Πανεπιστήµιο των
Ιωαννίνων ότι ο Αµβρακικός Κόλπος µε µια σωστή ανάπτυξη θα
µπορούσε να θρέψει µε ψάρια υψηλής διατροφικής αξίας, όχι
µόνο τη χώρα µας, αλλά να κάνει και εξαγωγές. 

Αλλά όπως είπα, ξεκινώντας στην πρωτολογία µου, η πολιτική
που ακολουθείται από όλες τις κυβερνήσεις παραδίδει τις θά-
λασσες και τη λαϊκή περιουσία στο µεγάλο κεφάλαιο, για επεν-
δύσεις που έχουν θεό το κέρδος και δεν τους νοιάζει καθόλου η
προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και η ζωή των κατοίκων που
υπάρχουν στην ευρύτερη περιοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός, κ. Σταύρος Καλαφάτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνάδελφε,
επιτρέψτε µου να γίνω λίγο πιο αναλυτικός και να επιµείνω στο
σχεδιασµό, στις δράσεις, στις σκέψεις, στις πρωτοβουλίες και
στις προτεραιότητες που έχουµε στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

Το πρόβληµα είναι γνωστό, χρειάζεται όµως εύλογος χρόνος,
για να έρθουν σε ισορροπία οι προτεινόµενες λύσεις, όσον
αφορά το περιβαλλοντικό ισοζύγιο και τις ανθρώπινες δραστη-
ριότητες της περιοχής.  Για το λόγο αυτό και σε στρατηγικό επί-
πεδο θεωρούµε αναγκαίο απ’ όλους τους συναρµόδιους φορείς
να δοθεί απόλυτη προτεραιότητα στα έργα κατασκευής µονάδων
επεξεργασίας λυµάτων και επέκτασης των δικτύων αποχέτευσης
για όλες τις µεγάλες πόλεις της περιοχής. Για τους µικρούς οι-
κισµούς -και σας περιγράφω σκέψεις, όπως σας είπα και δράσεις
που αφορούν το σχεδιασµό το δικό µας– που βρίσκονται σε προ-
βληµατικές περιοχές, δηλαδή κοντά σε υγροτοπικές εκτάσεις ή

µε υδροφόρο ορίζοντα κοντά στην επιφάνεια του εδάφους, θα
πρέπει να υλοποιηθούν άλλες τεχνικοοικονοµικά βιώσιµες λύ-
σεις. Ενδεικτικά αναφέρω -και συγγνώµη, για τη θέση του ξένου
όρου- τα «compact» συστήµατα επεξεργασίας και τους τεχνη-
τούς υγροτόπους. 

Επίσης είναι αναγκαία η άµεση έναρξη υλοποίησης προγράµ-
µατος περιορισµού της νιτρορρύπανσης στην πεδιάδα Άρτας-
Φιλλιπιάδας-Λούρου, καθώς και η υιοθέτηση ενός ολοκληρω-
µένου προγράµµατος διαχείρισης ζωικών αποβλήτων και υπο-
λειµµάτων, στο οποίο να εντάσσονται υποχρεωτικά όλες οι  κτη-
νοτροφικές µονάδες στις περιοχές, υφιστάµενες και νέες. 

Όπου υπάρχουν χωροταξικές και υγειονοµικές δυνατότητες
θα πρέπει επίσης να γίνει συνένωση-συγκέντρωση των µονάδων,
προκειµένου να γίνει οικονοµικά βιώσιµη η παραγωγή βιοαερίου
και δράσεις τηλεθέρµανσης. 

Τέλος αναγκαία είναι -κατά την άποψή µας- η εκπόνηση µελέ-
της χωροθέτησης περιοχών οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλ-
λιεργειών στον Αµβρακικό Κόλπο, η οποία µε την υλοποίησή της
θα οδηγήσει σε περαιτέρω ελάφρυνση της περιοχής.

Οι ανωτέρω προτεινόµενες λύσεις σε συνδυασµό µε τις ήδη
υλοποιούµενες,  πιστεύουµε ότι θα φέρουν σύντοµα την περι-
βαλλοντική ανάκαµψη και θα στηρίξουν µε την περιβαλλοντική
αναβάθµιση τις αναπτυξιακές προοπτικές της περιοχής. 

Γιατί όπως σας είπα και στην πρωτολογία… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Η εµπειρία, κύριε Υπουργέ, δείχνει…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σας αναφέρω το
σχεδιασµό. Σας είπα τρεις φορές ποιο είναι το περιεχόµενο της
απάντησής µου και σε αυτό εµµένουµε. Αυτός είναι ο σχεδια-
σµός και µπορείτε να αντιληφθείτε αν στο σχεδιασµό αυτό, κα-
λύπτεσθε από την ερώτησή σας. 

Εµείς πιστεύουµε πάντως ότι σε κάθε επίπεδο, σε µια χάραξη
και εφαρµογή µιας πολιτικής της αειφορίας, της προόδου και της
ενθάρρυνσης, δηλαδή της αειφόρου ανάπτυξης, ο τοµέας περι-
βάλλοντος µπορεί να «παντρευτεί» µε εκείνον της έννοιας της
ανάπτυξης, µε τρόπο που να µην αναιρεί η µία έννοια την άλλη,
αλλά τελικά ίσως και να τη συµπληρώνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Θα συζητηθεί τώρα η

πρώτη µε αριθµό 596/13-11-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου
Βιρβιδάκη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε το έργο «Επέ-
κταση Εγκατάστασης Επεξεργασίας Λυµάτων Χανίων» και την
ένταξή του στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα «Περιβάλλον-Αειφό-
ρος Ανάπτυξη» (ΕΠΠΕΡΑΑ).

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, κ.
Καλαφάτης.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Βιρβιδάκης, για δύο λεπτά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

οι λόγοι για τους οποίους υπέβαλα τη συγκεκριµένη επίκαιρη
ερώτηση σχετίζονται µε δύο συγκεκριµένα γεγονότα…

Το πρώτο αφορά το ενηµερωτικό σηµείωµα της Επιτροπής Πε-
ριβάλλοντος της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος -και έχω
την τιµή να είµαι µέλος του διοικητικού της συµβουλίου για τέ-
ταρτη θητεία- που συζητήθηκε στο διοικητικό της συµβούλιο στις
23-10-2012. Στο ενηµερωτικό σηµείωµα αναφέρεται µεταξύ
άλλων το εξής: «Πραγµατοποιήθηκε την Τρίτη 2 Οκτωβρίου τε-
χνική σύσκεψη στα γραφεία της ειδικής υπηρεσίας διαχείρισης
του επιχειρησιακού προγράµµατος «Περιβάλλον-Αειφόρος Ανά-
πτυξη» –του ΕΠΠΕΡΑΑ- µεταξύ στελεχών της ΕΥΔ του ΕΠΠΕ-
ΡΑΑ, της ΚΕΔΕ, της ΠΕΤΑ και της ΕΔΕΥΑ. Στην ενηµέρωση που
έγινε ο προϊστάµενος της ΕΥΔ του ΕΠΠΕΡΑΑ ανέφερε µεταξύ
άλλων τα εξής: Με δεδοµένο ότι το ΕΠΠΕΡΑΑ έχει συνολικό προ-
ϋπολογισµό δηµόσιας δαπάνης 2,127 δισεκατοµµύρια ευρώ και
σήµερα έχουν ενταχθεί έργα αξίας 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
θα πρέπει να αντιµετωπιστεί το θέµα του «over booking» που εµ-
φανίζει λογιστικά, το πρόγραµµα. Εκτίµηση είναι ότι µε την πιο
πάνω διαδικασία και κριτήρια απένταξης, θα µειωθεί το over
booking κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, (αυτός είναι ο συνολικός
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προϋπολογισµός των έργων που προβλέπεται να απενταχθούν),
ενώ υπολογίζεται ότι άλλο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ περίπου θα
προκύψει ως εξοικονόµηση από τις εκπτώσεις των έργων (προ-
ϋπολογίζονται στο 30% των αρχικά εγκριθέντων προϋπολογι-
σµών των ενταχθέντων πράξεων)».

Το δεύτερο γεγονός αφορά τη δηµοπράτηση στις 6-11-2012
του έργου «Επέκταση Εγκατάστασης Επεξεργασίας Λυµάτων
Χανίων», το οποίο αποτελεί έργο ζωής για την ευρύτερη περιοχή
των Χανίων. Η εγκατάσταση σήµερα µπορεί να καλύψει τις ανάγ-
κες εκατόν δεκαεπτά χιλιάδων ισοδύναµων κατοίκων. Με το προ-
αναφερθέν έργο η δυναµικότητα της εγκατάστασης θα φτάσει
τους εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες ισοδύναµους κατοίκους, κάτι
τελείως απαραίτητο για να καλυφθούν οι αυξανόµενες ανάγκες
της περιοχής και να προστατευθεί το περιβάλλον. Η εγκατά-
σταση ιδιαίτερα τους θερινούς µήνες λειτουργεί στα όριά της.

Οι ερωτήσεις που απευθύνονται στον αρµόδιο Υπουργό έχουν
κατατεθεί και δεν χρειάζεται να τις επαναλάβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Σταύρος Καλαφάτης έχει το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΕΠΠΕΡΑΑ χρειάζεται εξυ-
γίανση για να πετύχουµε τους γενικούς και ειδικούς του στόχους
και την ορθολογική διαχείριση των υπερδεσµεύσεων. Πάνω σ’
αυτό εργάζεται η ειδική υπηρεσία διαχείρισης του προγράµµα-
τος. Θέλουµε να αποφύγουµε την επιβάρυνση του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων της χώρας µε αµιγώς εθνικούς πό-
ρους, διότι εάν ένα ενταγµένο έργο δεν ολοκληρωθεί εντός της
προγραµµατικής περιόδου, οι κοινοτικοί πόροι που έχει αντλήσει,
πρέπει να επιστραφούν, σύµφωνα και µε τις κατευθύνσεις της
Εθνικής Αρχής Συντονισµού του Υπουργείου Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων. Θα επα-
νέλθω πιο αναλυτικά στη δευτερολογία µου για το συγκεκριµένο
θέµα.

Σχετικά µε το δεύτερο ερώτηµά σας για το έργο «Επέκταση
Εγκατάστασης Επεξεργασίας Λυµάτων Χανίων», η ένταξή του
στο ΕΠΠΕΡΑΑ στον άξονα «Προστασία και Διαχείριση Υδατικών
Πόρων» έγινε στις 10-8-2011 µε απόφαση του ειδικού γραµµατέα
υδάτων µε δικαιούχο τη Δηµοτική Επιχείρηση Ύδρευσης-Αποχέ-
τευσης Χανίων. Τα τεύχη δηµοπράτησης υποβλήθηκαν στην ει-
δική υπηρεσία διαχείρισης του ΕΠΠΕΡΑΑ εµπρόθεσµα στις
10-10-2011 αλλά δεν περιλαµβανόταν η απόφαση έγκρισης πε-
ριβαλλοντικών όρων, η οποία βρισκόταν στο στάδιο των υπογρα-
φών. 

Η απόφαση έγκρισης των περιβαλλοντικών όρων υποβλήθηκε
στη µονάδα Γ’ της υπηρεσίας στις 12-12-2011. Εκτός αυτού
υπήρχε και ειδικός όρος στη διακήρυξη για την εµπειρία του κα-
τασκευαστή του έργου, που θα έπρεπε να εγκριθεί µε υπουργική
απόφαση. Η υπουργική απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων µε προσθήκη επιπλέον όρων τεχνικής
ικανότητας στη διακήρυξη δηµοπράτησης του έργου «Επέκταση
Εγκατάστασης Επεξεργασίας Λυµάτων Χανίων» υποβλήθηκε στη
συγκεκριµένη µονάδα τής υπηρεσίας στις 2-5-2012, παρήλθε δη-
λαδή χρονικό διάστηµα πέντε µηνών. Μετά τη συµπλήρωση του
φακέλου µε όλα τα απαραίτητα έγγραφα για την εξέταση τής νο-
µιµότητας τής διαδικασίας δηµοπράτησης, διορθώθηκε και συµ-
πληρώθηκε ηλεκτρονικά στις 10-5-2012 και στις 14-5-2012 µετά
από σχετικές παρατηρήσεις της µονάδας Γ’. Η διαδικασία ολο-
κληρώθηκε στις 15-5-2012. 

Η προέγκριση δηµοπράτησης υπογράφτηκε στις 17-5-2012 και
η σχετική έγκριση από το διοικητικό συµβούλιο της ΔΕΥΑΧ έγινε
στις 27-6-2012, το δε σχετικό πρακτικό αναρτήθηκε στο πρό-
γραµµα «Διαύγεια» στις 2-7-2012.

Η δηµοσίευση στην επίσηµη εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης έγινε στις 11-9-2012 και η δηµοπράτηση έλαβε χώρα στις 6-
11-2012. Αυτήν τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία
εξέτασης των προσφορών.

Τέλος σηµειώνω ότι κατά τη χρονική περίοδο ένταξης του ανω-
τέρω έργου στο ΕΠΠΕΡΑΑ, ο συνολικός προϋπολογισµός των
ενταγµένων στο πρόγραµµα έργων ήταν 1,73 δισεκατοµµύριο

ευρώ. Όπως µπορείτε να αντιληφθείτε -γι’ αυτό και σας έκανα
µία αναλυτική περιγραφή της διαδικασίας για το πώς προχώρησε
το έργο µέχρι σήµερα- οι αρµόδιες υπηρεσίες κινήθηκαν εντός
των προκαθορισµένων χρονικών πλαισίων και από την πλευρά
τουλάχιστον του Υπουργείου δεν υπήρξε καµµία καθυστέρηση.

Όσον αφορά τον κίνδυνο της απένταξης, δεν µπορώ να δώσω
εγγυήσεις, αφού η απένταξη αποτελεί συνάρτηση εξωγενών πα-
ραγόντων όπως ενδεχόµενες δικαστικές διεκδικήσεις, διακοπή
ή αδικαιολόγητη καθυστέρηση κατά την εκτέλεση των εργασιών,
πιθανά προβλήµατα µε τον ανάδοχο, σηµαντικές διαφορές µε-
ταξύ εγκεκριµένων πιστώσεων και πραγµατοποιηµένων πληρω-
µών. Πάντως –και αυτό είναι δική µου εκτίµηση- αν ο ρυθµός
υλοποίησής του είναι οµαλός, θεωρώ ότι δεν υπάρχει τέτοιος κίν-
δυνος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο συνάδελ-

φος, κ. Κυριάκος Βιρβιδάκης, για τρία λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, απαντήσατε στο δεύτερο σηµείο, αποδει-

κνύοντας ότι το Υπουργείο από την πλευρά του προχώρησε µε
τους ρυθµούς που µπορούσε να προχωρήσει. Δεν θα σχολιάσω
ό,τι αφορά στα αίτια της καθυστέρησης. 

Θα σταθώ στο θέµα που σχετίζεται µε τα κριτήρια µε τα οποία
συζητείται ότι θα απενταχθούν έργα από το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα. Θα καταθέσω για τα Πρακτικά το ενηµερωτικό σηµεί-
ωµα, διότι αποτελεί το συµπέρασµα αυτής της συνάντησης που
αναφέρει ότι: «θα απενταχθούν έργα που εµφανίζουν χαµηλή
πρόοδο φυσικού οικονοµικού αντικειµένου και βέβαια όλα τα µη
ώριµα έργα που εντάχθηκαν µε προµελέτη και ΤΔΠΠ και δεν
έχουν ολοκληρώσει ή συµβασιοποιήσει τη µελέτη εφαρµογής
στο χρονικό όριο αυτό. Μπορεί να απενταχθούν ακόµα και έργα
που έχουν νοµική δέσµευση αλλά ανυπέρβλητα εµπόδια για την
οµαλή τους εξέλιξη και ολοκλήρωση. Επίσης έργα αποχέτευσης
που δεν αναφέρονται σε οικισµούς Γ’προτεραιότητος για τους
οποίους είναι υποχρεωµένη η χώρα µας να συµµορφωθεί βάσει
κοινοτικών οδηγιών. Διευκρινίστηκε ότι θα εξαιρεθούν της απέν-
ταξης οι πολύ ειδικές περιπτώσεις που, παρότι δεν είναι Γ’ προ-
τεραιότητος, εµφανίζουν υψηλή περιβαλλοντική σηµασία». 

Αυτήν τη στιγµή το συγκεκριµένο έργο έχει µεγίστη περιβαλ-
λοντική σηµασία. Αναφέροµαι στο γεγονός που είπα και πριν, ότι
δηλαδή µε τη συνένωση των δήµων και τον «Καλλικράτη», αυτήν
τη στιγµή ο Δήµος Χανίων έχει πληθυσµό εκατόν οκτώ χιλιάδες
κατοίκους, η δυναµικότητα της υπάρχουσας εγκατάστασης είναι
εκατόν δεκαεπτά χιλιάδες ισοδύναµοι κάτοικοι και αντιλαµβάνε-
στε ότι αυτός ο πληθυσµός, δεν θα πω ότι διπλασιάζεται, αλλά
τουλάχιστον αυξάνεται κατά 50% µε 60% κατά τη διάρκεια των
θερινών µηνών. Μιλάµε δηλαδή για µία ενδεχόµενη περιβαλλον-
τική καταστροφή που θα πρέπει να προλάβουµε εγκαίρως. 

Γι’ αυτό εγώ κάνω έκκληση απ’ αυτήν εδώ τη θέση και µε τη
δική σας βοήθεια και βεβαίως µε τις προσπάθειες που θα γίνουν
απ’ όλους τους εµπλεκοµένους, ώστε το έργο να µπορέσει να
ολοκληρωθεί έτσι, ώστε η περιοχή να αντιµετωπίσει το πρόβληµα
της αποχέτευσης µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Θέλω να σας πω ακόµα κάτι που ξέρετε, ότι δηλαδή στη συνε-
δρίαση τής Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος εγκρίθηκε και
πάει προς υπογραφή –και πρέπει ήδη να έχει υπογραφεί- ένα
πρωτόκολλο συνεργασίας της ειδικής υπηρεσίας διαχείρισης
του ΕΠΠΕΡΑΑ και της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος, µε
στόχο να βοηθήσει η κεντρική ένωση την ειδική υπηρεσία του
ΕΠΠΕΡΑΑ για την επιτάχυνση των διαδικασιών της υλοποίησης
έργων τού ΕΠΠΕΡΑΑ. 

Η αυτοδιοίκηση δηλαδή σε κεντρικό επίπεδο κάνει ό,τι µπορεί,
αντιλαµβανόµενη το πρόβληµα, ώστε να βοηθήσει το Υπουργείο
για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τα περιβαλλοντικά προ-
βλήµατα σ’ όλη την Ελλάδα, αν είναι δυνατό, αλλά επιτρέψτε µου
να κάνω µία ιδιαίτερη αναφορά για τον τόπο µου, τα Χανιά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Βιρβιδάκης  κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
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γός, κ. Καλαφάτης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κατ’αρχάς να ξεκινήσω µε την παρατήρηση ότι όλα όσα ση-
µειώσατε καταγράφονται και θα ληφθούν σοβαρά υπ’όψιν. 

Μου δίνετε όµως την ευκαιρία να πω και δύο λόγια σχετικά µε
την αντιµετώπιση του ζητήµατος των υπερδεσµεύσεων στο
Υπουργείο µας. Στόχος µας, όπως προανέφερα, είναι η ορθολο-
γική διαχείριση των υπερδεσµεύσεων για την αποφυγή της επι-
βάρυνσης του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων της χώρας
µε αµιγώς εθνικούς πόρους. Για λόγους που δεν αφορούν την
παρούσα πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΚΑ τον Ιούνιο του 2012, το ΕΠ-
ΠΕΡΑΑ είχε ενταγµένα έργα της τάξης των 4,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, έναντι προϋπολογισµού 2,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δη-
λαδή είχαµε µια υπερδέσµευση πάνω από 200%.

Η επείγουσα διαχείριση των υπερδεσµεύσεων απαιτεί λοιπόν
συνεχή έλεγχο και παρακολούθηση, καθώς βεβαίως και σε απο-
φάσεις που αφορούν αποµακρύνσεις – απεντάξεις έργων, ώστε
να µην οδηγηθούµε τελικά σε απώλεια πόρων. Έχουµε πραγµα-
τικά καταβάλει µεγάλη προσπάθεια και συνεχίζουµε να καταβάλ-
λουµε, κάνουµε έναν αγώνα δρόµου, για να µπορέσουµε να
εξυγιάνουµε και να εξορθολογίσουµε τη διαδικασία διαχείρισης
του συγκεκριµένου προγράµµατος µε στόχο ακριβώς να µην
απολέσουµε πόρους.

Είναι λοιπόν η αποστολή µας εκτός των άλλων πολύ σηµαν-
τική, διότι και η συγκεκριµένη υπερδέσµευση ήταν πολύ υψηλή
και δεν έχουµε το δικαίωµα να διακινδυνεύσουµε την απώλεια
πόρων. Ο σχεδιασµός και οι κατευθύνσεις λοιπόν που υπάρχουν
είναι, να γίνει ό,τι καλύτερο είναι δυνατόν, προκειµένου η αναγ-
καστική αποµάκρυνση των όποιων και όσων έργων, να προχω-
ρήσει µε ένα δίκαιο και αντικειµενικό τρόπο, ώστε να διασφα-
λιστεί η υλοποίηση των υπολοίπων σύµφωνα µε την κείµενη νο-
µοθεσία και τους κοινοτικούς κανόνες.

Σε µια λογική τέτοια, δίκαιης και αντικειµενικής αντιµετώπισης
του ζητήµατος, σηµαντικό ρόλο θα διαδραµατίσουν µεταβλητές
- παράγοντες, όπως είναι η προφανής αδυναµία, όπως αναφέρ-
θηκε προηγουµένως, έγκαιρης ολοκλήρωσης των έργων, όπως
είναι η προτεραιότητα σε σχέση µε τις κοινοτικές οδηγίες, όπως
είναι το εύλογο του προϋπολογισµού αναφορικά µε τη σχέση κό-
στους - οφέλους. 

Η ειδική υπηρεσία επιτελεί το έργο µε πολύ έντονη την πίεση
της πολιτικής ηγεσίας από πάνω, ώστε να τρέξει όσο γίνεται πε-
ρισσότερο τα πράγµατα. Βεβαίως είµαστε σε συνεχή επιφυλακή
έτσι, ώστε να µπορέσουµε να εξυγιάνουµε και να εξορθολογί-
σουµε όσο γίνεται περισσότερο ένα πρόγραµµα που είναι πολύ
σηµαντικό κυρίως  για την περιβαλλοντική αναβάθµιση όλων των
περιοχών σε όλη την ελληνική επικράτεια.

Κλείνω µε την επισήµανση ξανά ότι οι συγκεκριµένες παρατη-
ρήσεις, τις οποίες καταθέσατε, θα ληφθούν σοβαρά υπ’όψιν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Θα συζητηθεί τώρα η τέ-

ταρτη µε αριθµό 602/13-11-2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή Κορινθίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Ευσταθίου Μπούκουρα προς τους Υπουργούς Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
παράνοµη υλοτόµηση.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Σταύ-
ρος Καλαφάτης.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Ευστάθιος Μπούκουρας, για
δύο λεπτά.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΜΠΟΥΚΟΥΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σ’ όλη την ελληνική Επικράτεια είναι έντονος

ο προβληµατισµός των κατοίκων για την εξεύρεση οικονοµικών
τρόπων θέρµανσης ενόψει του φετινού χειµώνα. Η αύξηση της
τιµής του πετρελαίου το καθιστά είδος πολυτελείας για τους πε-
ρισσότερους λόγω της οικονοµικής κρίσης µε αποτέλεσµα να
στρέφονται στην αγορά ξυλείας. Η αυξηµένη ζήτηση όµως οδή-
γησε σε ανεξέλεγκτες πλέον διαστάσεις. Οι δασικές εκτάσεις

που πλήττονται, είναι µεγάλες και οι περιβαλλοντικές συνέπειες
ανυπολόγιστες. 

Πλην των δασών όµως, κύριε Υπουργέ, οι παράνοµοι υλοτόµοι
έχουν επεκτείνει τη δράση τους και σε ελαιόδεντρα. Τέτοιες πε-
ριπτώσεις έχουν διαπιστωθεί κατ’ εξοχήν στην Κέρκυρα και στην
Πελοπόννησο. Τις τελευταίες εβδοµάδες µάλιστα παρατηρήθη-
καν αλλεπάλληλα τέτοιου είδους φαινόµενα σε ελαιώνες χωριών
της Κορινθίας. Αν αναλογιστούµε ότι απαιτούνται πολλά χρόνια
µέχρι µια ελιά να αποδώσει καρπούς, το κόστος για τους ελαι-
οπαραγωγούς είναι τεράστιο.

Το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, δεν προκαλείται από τους Έλ-
ληνες κατοίκους των αγροτικών περιοχών οι οποίοι κόβουν µικρές
ποσότητες για να καλύψουν τις ανάγκες θέρµανσης της κατοικίας
τους. Αντίθετα όργιο λαθροϋλοτοµίας πραγµατοποιείται από ορ-
γανωµένα κυκλώµατα που κερδοσκοπούν από το παραεµπόριο
της ξυλείας και που συχνά απασχολούν λαθροµετα- νάστες.

Κατόπιν όλων αυτών, κύριε Υπουργέ, καθίσταται επιτακτική η
ανάγκη άµεσης αντιµετώπισης τού εν λόγω προβλήµατος. 

Σας ρωτώ λοιπόν: Τι µέτρα θα ληφθούν για την αντιµετώπιση
του προβλήµατος της παράνοµης υλοτόµησης και αν προτίθεστε
να θεσπιστούν πιο αυστηρές ποινές για τους δράστες τού εν
λόγω αδικήµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, κ. Σταύρος Καλαφάτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπογραµ-
µίσουµε κατ’ αρχάς ότι η λαθροϋλοτοµία είναι αξιόποινη πράξη,
αντικοινωνική ενέργεια και θίγει τον εθνικό µας πλούτο από
όποιον και αν γίνεται. Να ξεκινήσουµε από αυτό.

Με δεδοµένη πλέον την έξαρση του φαινοµένου –να µην επα-
ναλάβω τους λόγους, είναι γνωστοί- οι έλεγχοι εντείνονται, όλες
οι καταγγελίες ερευνώνται συστηµατικά, τα στοιχεία διασταυρώ-
νονται και οι παραβάτες είναι βέβαιο ότι θα οδηγηθούν στη δι-
καιοσύνη. 

Το ΥΠΕΚΑ έχει λάβει έγκαιρα µέτρα τα οποία αρχίζουν και
αποδίδουν και συνεχίζουµε να τα ενισχύουµε. Όλες οι δυνάµεις
µας είναι σε συντονισµό και επιφυλακή για την υποστήριξη της
λειτουργίας του Συντονιστικού Κέντρου Δασοπροστασίας, του
Συντονιστικού Επιχειρησιακού Κέντρου Υπηρεσιών Πυροσβεστι-
κού Σώµατος και του Συντονιστικού Κέντρου της Γενικής Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας.

Για την εφαρµογή του προγράµµατος δασοπροστασίας δε-
σµεύτηκαν 3.453.156 ευρώ από τον προϋπολογισµό εξόδων του
ΥΠΕΚΑ, ενώ για τη στελέχωση των συντονιστικών κέντρων το
ποσό ανέρχεται στα 40.000 ευρώ. Συγκεκριµένα η εποπτευοµένη
από το ΥΠΕΚΑ Ειδική Γραµµατεία Δασών έχει θέσει σε εφαρµογή
το πρόγραµµα δασοπροστασίας για το έτος 2012. Με την εφαρ-
µογή του προγράµµατος καθιερώθηκε η υπερωριακή εργασία
τις καθηµερινές αλλά και τις Κυριακές και εξαιρέσιµες ηµέρες
πέραν των ορίων της υποχρεωτικής απασχόλησης και µέχρι τις
22.00’ το βράδυ. Φέτος εφαρµόζεται από τα δασαρχεία και τις
Διευθύνσεις Δασών των νοµών άνευ δασαρχείων και το ειδικό
πρόγραµµα πρόληψης  των λαθροϋλοτοµιών. Το πρόγραµµα
αυτό συνίσταται στην καθιέρωση υπερωριακής εργασίας τις κα-
θηµερινές αλλά και τα Σάββατα, τις Κυριακές και εξαιρέσιµες
σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις και στη διενέργεια περιπο-
λιών και τις απογευµατινές ώρες. 

Η διάρκεια τού εν λόγω προγράµµατος ορίστηκε σε τρεις
µήνες και η σχετική δαπάνη, το ύψος της οποίας ανέρχεται σε
1.151.122 ευρώ, καλύφθηκε µε µεταφορά των αναγκαίων πιστώ-
σεων από τον προϋπολογισµό του Πράσινου Ταµείου στους προ-
ϋπολογισµούς εξόδων των αποκεντρωµένων διοικήσεων. Ήδη
µε τροποποίηση της ισχύουσας υπουργικής απόφασης παρατά-
θηκε η διάρκεια εφαρµογής του προγράµµατος λαθροϋλοτοµιών
µέχρι και τα µέσα Δεκεµβρίου του 2012.

Για την ορθή εφαρµογή των προαναφερθέντων προγραµµά-
των έχουν εκδοθεί οι απαραίτητες διευκρινιστικές εγκύκλιοι. Η
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ειδική υπηρεσία διαχείρισης του επιχειρησιακού προγράµµατος
«Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη», τού ΕΠΠΕΡΑΑ, που συ-
ζητούσαµε πριν από λίγο, υποστηρίζει τη λειτουργία των φορέων
διαχείρισης προστατευοµένων περιοχών και στο πλαίσιο αυτό
µεταξύ άλλων, δράσεις που αφορούν στην ενίσχυση της επο-
πτείας και φύλαξης των προστατευοµένων περιοχών, συνεπώς
και των δασικών εκτάσεων που περιλαµβάνονται σε αυτές σε συ-
νεργασία µε τις αρµόδιες αρχές.

Με δύο λόγια εικοσιτετράωρη λειτουργία των δασικών υπηρε-
σιών, µέγιστη δυνατή αξιοποίηση όλου του προσωπικού και όλων
των διαθέσιµων πόρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Θα ήθελα για λίγα δευτερόλεπτα να τονίσω και ένα ακόµη ση-
µείο που πιστεύω ότι είναι σηµαντικό, τη µέριµνα της πολιτείας
για να ενισχύσει τους κατοίκους ορεινών περιοχών στην κάλυψη
των ατοµικών αναγκών για καυσόξυλα. Εξαντλούµε κάθε περι-
θώριο, αναγνωρίζοντας ότι οι ήδη δύσκολες συνθήκες έχουν επι-
δεινωθεί λόγω της οικονοµικής δυσχέρειας για τις συγκεκριµένες
κατηγορίες των συµπολιτών µας. 

Η ισχύουσα δασική νοµοθεσία δίνει τη δυνατότητα στους κα-
τοίκους των ορεινών περιοχών να λαµβάνουν κάθε χρόνο καυ-
σόξυλα από τα δάση µας για την κάλυψη των ατοµικών τους
αναγκών. Η ποσότητα αυτή διατίθεται από τις δασικές υπηρεσίες
βάσει υπουργικής απόφασης που εκδίδεται κάθε χρόνο, µε την
οποία καθορίζονται οι δικαιούχοι, οι ποσότητες και το τίµηµα που
καταβάλλεται. Στην απόφαση αυτή δε, λαµβάνεται ιδιαίτερη µέ-
ριµνα για ευπαθείς οµάδες τού πληθυσµού, όπως τους συνταξι-
ούχους του ΟΓΑ, τα άτοµα µε αναπηρία, τους µακροχρόνια
ανέργους, τους πολύτεκνους, καθώς και για κατοίκους οικισµών
σε υψόµετρο µεγαλύτερο των επτακοσίων µέτρων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο ερωτών

συνάδελφος, κ. Μπούκουρας, για τρία λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΜΠΟΥΚΟΥΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή και αυτό που διαπι-

στώνω πολύ εύκολα είναι, ότι δεν έχετε και την καλύτερη εικόνα
από αυτήν που επικρατεί στην ελληνική ύπαιθρο αυτήν την
στιγµή. Καλοπροαίρετα πάντα, θα σας πρότεινα να επισκεφθείτε
τάχιστα την ελληνική ύπαιθρο και να διαπιστώσετε και εσείς ο
ίδιος την ανεξέλεγκτη κατάσταση που επικρατεί στο θέµα της
παράνοµης υλοτόµησης.

Όσον αφορά το θέµα, κύριε Υπουργέ, στην προηγούµενη
Βουλή εδώ σ’ αυτήν την ίδια την Αίθουσα, ψηφίστηκε ο νόµος-
«εξπρές» το Μάρτιο του 2012, ο ν. 4055, που στην ουσία είναι ο
νόµος, ο οποίος όπλισε τα χέρια των παράνοµων υλοτόµων να
προβαίνουν σ’ αυτήν την παράνοµη ενέργεια. Είναι ο νόµος που
στην ουσία µετέτρεψε το εν λόγω αδίκηµα από πληµµέληµα σε
πταίσµα. 

Καλό είναι να το κοιτάξουµε πάλι αυτό, κύριε Υπουργέ, ούτως
ώστε να έχουµε καλύτερο αποτέλεσµα και να συλλαµβάνουµε
τάχιστα τους ανθρώπους που προβαίνουν σ’ αυτήν την παρά-
νοµη ενέργεια.

Όσον αφορά το θέµα, Υπουργός της δικής σας Κυβέρνησης,
κύριε Υπουργέ, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε στην ελληνική επι-
κράτεια, έχει προβεί στην κατάργηση πυροσβεστικών κλιµακίων.
Για του λόγου το αληθές, θα σας πω ένα κραυγαλέο παράδειγµα:
το µοναδικό πυροσβεστικό κλιµάκιο στη Δυτική Κορινθία είναι
στο Δήµο Ευρωστίνης που στην κυριολεξία, κύριε Υπουργέ, είναι
ο µοναδικός φύλακας-άγγελος ενός πολύ όµορφου τοπίου και
καθίσταται επιτακτική ανάγκη να το προστατεύσουµε.

Κύριε Υπουργέ, οφείλω να σας θυµίσω ότι τον φυσικό πλούτο
της πατρίδας µας τον κληρονοµήσαµε από τους προγόνους µας
και έχουµε ιερό καθήκον και υποχρέωση να τον παραδώσουµε
στις επόµενες γενιές Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κύριος

Υπουργός για τρία λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Ξεπερνώ το σηµείο της υποκειµενικής κρίσης σχετικά µε το αν
γνωρίζω ή όχι το µέγεθος του προβλήµατος. Και εγώ από τη
δικιά µου την πλευρά µπορώ να σας πω ότι το γνωρίζω πάρα
πολύ καλά και γι’ αυτόν το λόγο εντείνουµε συνεχώς τις προσπά-
θειες καταπολέµησης αυτού του θλιβερού πραγµατικά φαινόµε-
νου. 

Θα ξεπεράσω επίσης και το σηµείο της περιπτωσιολογίας, επι-
σηµαίνοντας ότι η δικιά µας πολιτική σε επίπεδο πρόληψης αλλά,
αν θέλετε, και σε επίπεδο άµεσης καταπολέµησης της πυρκα-
γιάς, όταν αυτό το φαινόµενο δηµιουργηθεί, µπορεί να αξιολο-
γηθεί µε βάση τις αποδόσεις των αρµόδιων φορέων όποτε
συµβεί αυτό το θλιβερό φαινόµενο.

Σε κάθε περίπτωση πάντως, αυτό που εµείς κάνουµε –και θα
ήθελα να είµαι λιγάκι πιο αναλυτικός σ’ αυτό- είναι να ενισχύουµε
την προσπάθεια προστασίας του δασικού µας πλούτου. 

Το ζήτηµα της παράνοµης υλοτόµησης και διακίνησης δασι-
κών προϊόντων είναι µείζον για εµάς. Το ΥΠΕΚΑ λοιπόν ενηµε-
ρώνω ότι προχώρησε µέσω της εποπτευοµένης Ειδικής Γραµµα-
τείας Δασών, στην έκδοση σχετικής εγκυκλίου µε την οποία ζητά
να ενταθούν περισσότερο οι έλεγχοι. Αυτό είναι το πρώτο δείγµα
γραφής.

Ζητήθηκε επίσης και η συνεργασία των δασικών υπηρεσιών µε
την Αστυνοµία και το ΣΔΟΕ για τον άµεσο εντοπισµό και τη δίωξη
των παραβατών, που υλοτοµούν και διακινούν ξυλεία παρανό-
µως. Αυτό είναι το δεύτερο δείγµα γραφής.

Ζητήθηκε η συµβολή των συνοριοφυλάκων και η συνεργασία
τους µε τις περιφερειακές δασικές υπηρεσίες για τον άµεσο εν-
τοπισµό και τη δίωξη των παραβατών που υλοτοµούν και διακι-
νούν ξυλεία παρανόµως και προς τις γείτονες χώρες. Αυτό
αποτελεί το τρίτο δείγµα γραφής.

Θέλω επίσης στο σηµείο αυτό να αναφέρω ότι µε απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερικών, Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης συγκρο-
τήθηκε µεικτή οµάδα εργασίας για την αποτύπωση της υφιστα-
µένης κατάστασης στις δασικές υπηρεσίες των αποκεντρωµένων
διοικήσεων, την καταγραφή των προβληµάτων τους, καθώς και
των προτάσεων για την επίλυσή τους. Στην ουσία στόχος της
οµάδας αυτής, στην οποία συµµετέχουν και οι υπηρεσιακοί πα-
ράγοντες της Ειδικής Γραµµατείας Δασών που ανήκει στο
ΥΠΕΚΑ, ήταν η διατύπωση προτάσεων για την αναµόρφωση των
σχετικών προεδρικών διαταγµάτων.

Λόγω του επείγοντος χαρακτήρα τής εν λόγω διαδικασίας η
ανωτέρω οµάδα συνερχόταν σε τακτές συνεδριάσεις, παρουσία
κάθε φορά των θεσµικών οργάνων, µε πολύ ενδιαφέροντα και
χρήσιµα συµπεράσµατα.

Θέλω λοιπόν να κλείσω και εγώ, κύριε συνάδελφε, και να πω
ότι η προστασία των δασών µας αποτελεί αυτονόητη προτεραι-
ότητα του ΥΠΕΚΑ. Επαναλαµβάνω ότι οι έλεγχοι εντείνονται, οι
καταγγελίες ερευνώνται συστηµατικά απ’ όπου και αν προέρχον-
ται, τα στοιχεία διασταυρώνονται και οι παραβάτες οδηγούνται
στη δικαιοσύνη.

Γνωρίζουµε ότι αυτό το έργο δεν είναι ένα εύκολο έργο. Γνω-
ρίζουµε πολύ καλά ότι η οικονοµική συγκυρία δίνει την ευκαιρία
σε πολλούς να επιδοθούν σε αυτή την ενασχόληση …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): …σε έναν πολύ µε-
γάλο βαθµό και πιστεύουµε ότι η ανάσα της πολιτείας θα είναι
καυτή πάνω σε εκείνους οι οποίοι θέλουν να παραβιάσουν την
κείµενη νοµοθεσία και βεβαίως να καταληστεύσουν τον εθνικό
µας πλούτο, που είναι ο βασικός µας πλούτος. Αυτό εµείς όσο
περνάει από το χέρι µας, δεν θα το επιτρέψουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Η πέµπτη µε αριθµό

592/13-11-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Τρικάλων της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Κυρί-
τση προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανάγκη
ελέγχου των παράνοµων εταιρειών στοιχηµάτων και διαδικτυα-
κών παιγνίων, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.
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Θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 606/13-11-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στη λειτουργία της
Μονάδας Εντατικής Θεραπείας του Περιφερειακού Πανεπιστη-
µιακού Γενικού Νοσοκοµείου Λάρισας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ.
Ανδρέας Λυκουρέντζος.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Λαµπρούλης, για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα που θα συζητήσουµε σήµερα και

που φέρνουµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα σε σχέση µε τη λειτουρ-
γία της Μονάδας Εντατικής Θεραπείας του Πανεπιστηµιακού Νο-
σοκοµείου της Λάρισας αποκτά και µία επικαιρότητα, σε σχέση
µε όσα είδαν το φως της δηµοσιότητας την προηγούµενη εβδο-
µάδα, αναφορικά µε τις µονάδες εντατικής θεραπείας ανά την
επικράτεια και αναφέροµαι στις συγκεκριµένες ανακοινώσεις
από την Ελληνική Εταιρεία Εντατικής Θεραπείας.

Η τραγική κατάσταση που επικρατεί στο χώρο της υγείας απο-
κτά επικίνδυνες διαστάσεις και µάλιστα έχουµε θύµατα, κύριε
Υπουργέ –στην περιοχή µας εννοώ- από έλλειψη στελέχωσης σε
προσωπικό της µονάδας και συγκεκριµένα, αν θέλετε, του πανε-
πιστηµιακού νοσοκοµείου όπου σηµειωτέον αυτήν τη στιγµή λει-
τουργούν δώδεκα από τα είκοσι κρεβάτια. Υπάρχουν τα
µηχανήµατα, υπάρχουν τα κρεβάτια, αλλά δεν υπάρχει προσω-
πικό.

Παράλληλα µε αυτήν την αναγκαιότητα πρόσληψης προσωπι-
κού, το υφιστάµενο προσωπικό είναι κατώτερο των αναγκών, των
επίσηµων στατιστικών στοιχείων που θα πρέπει να υπάρχουν ή
να αντιστοιχούν, αν θέλετε, ανά κλίνη µονάδας εντατικής θερα-
πείας, όπως για το νοσηλευτικό έτσι και για το ιατρικό.

Πέραν τούτου η ευρύτερη περιοχή –της Θεσσαλίας εννοώ- αν-
τιµετωπίζει οξύτατο πρόβληµα σε κρεβάτια µονάδας εντατικής
θεραπείας. Και στα Τρίκαλα υπολειτουργούν αυτήν τη στιγµή ή
λειτουργεί µονάδα µε έξι κρεβάτια από τα δέκα και βεβαίως οι
ανάγκες είναι πολλαπλάσιες σε κρεβάτια εντατικής θεραπείας.
Αποτέλεσµα αυτού είναι εκατοντάδες συµπολίτες στη Λάρισα ή
στην ευρύτερη περιοχή ή πολίτες που έχουν ανάγκη κρεβατιών
εντατικής θεραπείας και παρακολούθησης να παραπέµπονται ή
να διακοµίζονται είτε στη Μακεδονία και κυρίως προς Θεσσαλο-
νίκη είτε αν θέλετε, στη Μακεδονία και στη Θράκη µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την υγεία πρώτα των ίδιων των ασθενών και κατ’
επέκταση και για τις οικογένειές τους και το δράµα που τραβούν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Το δεύτερο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι για τη µονάδα
αυξηµένης φροντίδας ΜΑΦ, αλλά καλύτερα να αναφερθώ σε
αυτό στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Καλώς, κύριε
συνάδελφε.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Στοιχεία τα οποία δίδονται στη δηµοσιότητα για λόγους εντυ-

πωσιασµού δεν αξίζουν σχολίων. Και εάν δεν επεδείκνυα ιδιαί-
τερο σεβασµό στους ανθρώπους οι οποίοι εκπροσωπούν
επιστηµονική εταιρεία, θα µπορούσα να είχα ακολουθήσει άλλη
οδό, γιατί στοιχεία τα οποία δεν είναι αληθή αξίζουν να ακολου-
θεί η πολιτεία και άλλους δρόµους. 

Σε ό,τι αφορά ότι υπάρχουν ανθρώπινα θύµατα νοµίζω ότι αδι-
κείτε το επιστηµονικό και διοικητικό προσωπικό των νοσηλευτι-
κών µονάδων, το οποίο ξεπερνά τον εαυτό του για να ανταπο-
κριθεί σε κάθε πρόκληση για να προσφέρει το αγαθό της υγείας,
να διατηρήσει εν ζωή έναν συνάνθρωπό µας ο οποίος δοκιµάζε-
ται από ένα ατύχηµα ή µία ασθένεια.

Σε ό,τι αφορά τη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Πανεπι-
στηµιακού Νοσοκοµείου Λαρίσης, υπηρετούν για τις δώδεκα κλί-
νες δεκαέξι γιατροί, δύο µέλη ΔΕΠ, επτά ιατροί του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, δύο επικουρικοί και πέντε ειδικευόµενοι ια-
τροί.

Στο πλαίσιο της τελευταίας έγκρισης από το Υπουργείο Διοι-

κητικής Μεταρρύθµισης των επτακοσίων εβδοµήντα επτά θέ-
σεων επικουρικού προσωπικού έχει ζητηθεί από το Υπουργείο
µέσω της αρµόδιας ΥΠΕ να µας γνωστοποιήσει τις ανάγκες που
έχει το Νοσοκοµείο της Λαρίσης για να εξασφαλίσουµε ένα
µικρό, βεβαίως, αλλά ικανό αριθµό προσωπικού, για να ενισχύσει
περισσότερο τη λειτουργία των µονάδων εντατικής θεραπείας
στη Λάρισα –και αλλού βεβαίως- ούτως ώστε να αντιµετωπίζον-
ται ταχύτερα τα περιστατικά. 

Η πραγµατικότητα, όπως την αναφέρει ο διοικητής του νοσο-
κοµείου και η νέα διοίκηση της ΥΠΕ είναι ότι η µονάδα εντατικής
θεραπείας λειτουργεί σύµφωνα µε τις επιστηµονικές προδιαγρα-
φές, δηλαδή, στην αναλογία προσωπικού ανά κλίνη. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι περιορίζονται οι φιλοδοξίες µας και η διάθεσή µας
να αντιµετωπίσουµε κάθε πρόβληµα. 

Αυτό που, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δηλώσω στη Βουλή
είναι ότι µου προξενεί εντύπωση το γεγονός ότι συνάδελφοι Βου-
λευτές όλων των πτερύγων της Βουλής θεωρούν ότι διαθέτουν
µεγαλύτερη ευαισθησία από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
και ότι ή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου αδιαφορεί µπροστά
στο πρόβληµα.

Θα επαναλάβω για ακόµη µια φορά, κύριε Πρόεδρε, ότι το ζή-
τηµα των διαθέσιµων πόρων της ελληνικής πολιτείας εκ του
υστερήµατος του ελληνικού λαού το διαχειριζόµαστε µε σύνεση
και µε γνώµονα, κάθε δαπάνη να πιάνει τόπο. 

Αν υπάρχουν προτάσεις τις οποίες θα µπορούσαµε να λά-
βουµε υπ’ όψιν µε τις οποίες υποδεικνύετε στην πολιτική ηγεσία
άλλη µεθοδολογία εξεύρεσης πόρων να τις λάβουµε υπ’ όψιν.
Είναι, όµως, άδικο να ανταγωνιζόµαστε µεταξύ µας στο θέµα της
κοινωνικής ευαισθησίας µε προτάσεις χωρίς αντίκρισµα. 

Καταλήγω ότι, ναι, πρώτη προτεραιότητα είναι το αγαθό της
υγείας, σύµφωνα µε τις δυνατότητες τις οποίες µας δίνει ο προ-
ϋπολογισµός. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ. 
Το λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα απευθύνοµαι

στον Υπουργό µέσω υµών; Πώς είθισται; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έτσι λέει ο Κα-

νονισµός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θέσαµε ένα συγ-

κεκριµένο θέµα ως Κοµµουνιστικό Κόµµα και λέµε: οκτώ κρεβά-
τια στη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Πανεπιστηµιακού
Νοσοκοµείου δεν λειτουργούν. Υπάρχουν οι δοµές και οι υποδο-
µές, αλλά δεν υπάρχει το προσωπικό. Εσείς µας µιλάτε για φι-
λοδοξίες, για µεροληψίες και για χίλια δυο άλλα πράγµατα πέραν
του διά ταύτα.

Εµείς ζητάµε συγκεκριµένη δέσµευση για τα οκτώ αυτά κρε-
βάτια. Και να σας πω την αναλογία εγώ, αν δεν την ξέρετε.
Έχουµε ανά κρεβάτι 1,8 νοσηλευτές. Τα διεθνή στάνταρντ είναι
για µία κλίνη µονάδας εντατικής θεραπείας να αντιστοιχούν τέσ-
σερις νοσηλευτές. 

Εσείς υπερθεµατίζετε πάνω σε αυτά τα στοιχεία και αποφεύ-
γετε το κύριο θέµα της ερώτησης: Πρώτον, εµείς και η περιοχή
πάνω ζητάµε δέσµευση από εσάς. Διότι αυτήν τη στιγµή, αν και
σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά στάνταρντ, ανά εκατό χιλιάδες κατοί-
κους αναλογούν 12,2 κρεβάτια εντατικής θεραπείας, στη Θεσ-
σαλία το σύνολο των κρεβατιών εντατικής θεραπείας –παρ’ όλο
που υπάρχουν και δεν λειτουργούν σε δύο µονάδες της Λάρισας,
το Πανεπιστηµιακό και των Τρικάλων το Γενικό Νοσοκοµείο-
είναι πολύ πιο κάτω από τα εκατόν είκοσι δύο που θα έπρεπε να
είχαµε σύµφωνα µε τον πληθυσµό της Θεσσαλίας. Και σας προ-
καλώ να το ψάξετε αυτό. Αυτήν τη στιγµή λειτουργούν τριάντα
έξι. Είναι αυτό παροχή υπηρεσιών υγείας; 

Εµείς δεν έχουµε καµµία αυταπάτη, ούτε κάνουµε εδώ δίκη
προθέσεων. Πολιτικές υπηρετείτε. Βεβαίως, είναι ξεκάθαρα τα
πράγµατα. Και οι πολίτικές και στο χώρο της υγείας είναι βαθύ-
τατα αντιλαϊκές διαχρονικά, πολύ δε, περισσότερο τώρα ενόψει
κρίσης. 

Βεβαίως, τα δηµόσια νοσοκοµεία οδηγούνται σε αργό θάνατο,
όπως οδηγείται στο θάνατο –πέρα από την εξαθλίωση- η πλει-
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οψηφία του ελληνικού λαού, είτε µέσω µνηµονιακών πολιτικών
είτε µέσω των γενικότερων πολιτικών ενίσχυσης της επιχειρηµα-
τικής δράσης. Αυτό γίνεται. Ανθίζουν γύρω από τη Λάρισα και
στην ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλίας τα ιδιωτικά κέντρα. 

Βεβαίως, αναπτύσσεται η ιδιωτική µονάδα. Και γιατί γίνεται
αυτό; Για να καλύψει τις ανάγκες που προκύπτουν συνεχώς και
που η ίδια η ζωή τις φέρνει συνεχώς στην επιφάνεια µε τον πιο
τραγικό τρόπο, σε σχέση µε τις µονάδες. 

Το δεύτερο που δεν µπόρεσα στην πρωτολογία µου να ανα-
φέρω είναι η ανάγκη δηµιουργίας µονάδων αυξηµένης φροντί-
δας, που είναι ο ενδιάµεσος κρίκος µεταξύ κλινικών τµηµάτων
και µονάδων εντατικής θεραπείας.

Συγκεκριµένα, το πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο, το οποίο υπο-
τίθεται ότι είναι τριτοβάθµιο νοσοκοµείο δεν διαθέτει µονάδα αυ-
ξηµένης φροντίδας, ούτως ώστε οι µονάδες εντατικής θεραπείας
να αποσυµφορούνται σε περιστατικά που ανανήφουν µετά από
την οξεία φάση που περνούν οι άρρωστοι. Βεβαίως, οι άνθρωποι
αυτοί χρήζουν µιας πιο εντατικής φροντίδας, αλλά όχι σε µονά-
δες εντατικής θεραπείας θεραπεία, αλλά σε µονάδα αυξηµένης
φροντίδας. 

Δεν υπάρχει και ζητούµε απάντηση και δέσµευση από το
Υπουργείο, από την Κυβέρνηση και –επαναλαµβάνω- όσον
αφορά τη λειτουργία τουλάχιστον των οκτώ κρεβατιών που δεν
λειτουργούν αυτή τη στιγµή και λείπει προσωπικό. Αύριο µε µία
υπογραφή σας, να το πω έτσι απλά, λαϊκά, µπορούν να πάνε νο-
σηλευτές και να λειτουργήσουν. Κάντε το. Όπως, επίσης, και για
τη ΜΑΦ, που απαιτεί ελάχιστα κονδύλια για να λειτουργήσει. Τα
µηχανήµατα υπάρχουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Όταν, κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι στις δυνατότητες του προ-

ϋπολογισµού, αναφέροµαι για να µην καταφεύγω σε πρακτικές
του παρελθόντος, να χρηµατοδοτούµε υπηρεσίες στη χώρα µε
δανεισµό. Και αφού ο δανεισµός είναι απαγορευτικός για την Ελ-
λάδα, πρέπει να αντιληφθούµε όλοι ότι οι υποχρεώσεις µας πρέ-
πει να εξοικονοµούνται µε τα χρήµατα και το υστέρηµα του
Έλληνα φορολογούµενου. Αυτό θεωρώ ως πρώτιστο καθήκον
να υπηρετώ ως Υπουργός Υγείας, να αποφεύγω τη δηµιουργία
ψευδών εντυπώσεων.

Σε ό,τι αφορά την πρότασή σας για τη ΜΑΦ, ειλικρινά την
κρατώ και θα την εξετάσω. 

Τώρα, σε όλα τα υπόλοιπα θα απαντήσω, διότι υπηρετούµε το
λαό, δεν υπηρετούµε συµφέροντα, δεν ανήκουµε σε οµίλους,
δεν έχουµε εξαρτήσεις, παρά µόνο την εντολή του ελληνικού
λαού τιµούµε και την τιµούµε περισσότερο από εκείνους που
υπόσχονται αυτήν τη στιγµή ουτοπίες του τύπου ότι µε µία υπο-
γραφή µπορεί να λυθεί το θέµα ή άλλου είδους ουτοπίες, στο
πεζοδρόµιο θα αναζητήσουµε το µέλλον της χώρας. Το µέλλον
της χώρας απαιτεί σκληρή δουλειά, επίγνωση της πραγµατικό-
τητας, ευθύνη για να µπορέσουµε να βγάλουµε τη χώρα από την
κρίση. 

Πρακτικές που ακολουθήθηκαν στο παρελθόν στο όνοµα των
µη προνοµιούχων, στο όνοµα των µαζών, είναι αυτές που πλη-
ρώνουµε σήµερα. Διότι όταν δεν υπήρξε σεβασµός στο δηµόσιο
χρήµα -και λυπούµαι διότι κάποιοι ενοχλούνται όταν κάνω ανα-
φορές στην ανάγκη σεβασµού του δηµοσίου χρήµατος και µε ει-
ρωνεύονται, κύριε συνάδελφε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Σε εµάς τα λέτε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι, µιλώ

γενικότερα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Απαντήστε για τα οκτώ κρεβάτια

ΜΑΦ που δεν λειτουργούν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι αντεγκλή-

σεις, κύριε Λαµπρούλη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λαµ-

προύλη, έχω δικαίωµα να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Χωρίς αντεγ-

κλήσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. Αλλά
ο Υπουργός -το έχουµε πει και άλλη φορά σε δική µου ερώτηση-
είναι προκλητικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Λαµπρο-
ύλη, σας επέτρεψα να διακόψετε;

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρό-

εδρε, συγγνώµη. Ουδέποτε στη Βουλή έγιναν στο παρελθόν τέ-
τοιες αξιολογήσεις, να θεωρείται Υπουργός, ο οποίος έχει το
δηµοκρατικό δικαίωµα να απαντά, ότι είναι προκλητικός! Μήπως
πρέπει να πάω να πάρω γραµµή από τον Περισσό και να έρθω
στο Κοινοβούλιο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ συ-

νεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Παρακαλώ

να προστατεύσετε τον οµιλούντα Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Λαµπρο-

ύλη, σας παρακαλώ πάρα πολύ αφήστε τον Υπουργό να ολοκλη-
ρώσει.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ συνεχίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρό-

εδρε, είµαι φιλελεύθερος πολιτικός και έχω έναν επιπρόσθετο
λόγο να µην αντιλαµβάνοµαι εκείνους τους οποίους βλέπουν τη
ζωή µονοδιάστατα. Παρακαλώ πάρα πολύ, το Σύνταγµα και ο Κα-
νονισµός της Βουλής δίνουν στον κάθε συνάδελφο το δικαίωµα
να εκφράζεται ελεύθερα, όπως και στον Υπουργό.

Τέλος, θέλω να προσθέσω το εξής. Τις ηµέρες αυτές αποδε-
σµεύτηκαν 300 εκατοµµύρια ευρώ για να χρηµατοδοτηθούν οι
νοσοκοµειακές µονάδες και να αντιµετωπίσουν τις τρέχουσες
ανάγκες τις οποίες αντιµετωπίζουν. 

Λέγω, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση στηρίζει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας της χώρας και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας της χώρας
υπολογίζονται και οι ιδιωτικές κλινικές, οι οποίες χρηµατοδοτούν-
ται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσω των ασφαλιστικών τα-
µείων, όταν θεραπεύουν ασφαλισµένους. Και εκεί είναι η πολιτεία
παρούσα. Δεν καταφεύγουν σε ιδιωτικές κλινικές οι ασφαλισµέ-
νοι για να πληρώσουν από την τσέπη τους. Καταφεύγουν και
πληρώνουν από τα ασφαλιστικά ταµεία. Αυτή είναι η αλήθεια,
κύριε Πρόεδρε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Υπουργέ.
Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης ερώ-

τησης, θέλω να κάνω τέσσερις ανακοινώσεις προς το Σώµα.
Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Μεϊµαράκης και οι συνάδελφοι

Βουλευτές κ. Μαυρουδής Βορίδης, κ. Παύλος Σιούφας και κ. Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 600/13-11-2012 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Κιλκίς του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου,
κ. Ειρήνης - Ελένης Αγαθοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τις ελλείψεις στην αγορά φαρµάκου.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Μάριος Σαλµάς.

Η κυρία συνάδελφος έχει το λόγο για δύο λεπτά, προκειµένου
να αναπτύξει την ερώτησή της.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς να συγχαρώ την Κυβέρνηση που για ακόµη µία
φορά σήµερα έρχεται µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου να
επιβάλει τις εντολές της τρόικας στην ελληνική Επικράτεια. 

Κύριε Υπουργέ, από την ηµέρα κυκλοφορίας του πρώτου δελ-
τίου τιµών φαρµάκων, αυτό έχει αλλάξει µέχρι στιγµής πέντε
φορές. Ακόµη και σε αυτό το τελευταίο δελτίο τιµών, συνεχίζουν
να παρατηρούνται τραγικά λάθη όπως, για παράδειγµα, ότι
υπάρχουν φάρµακα µε χονδρική τιµή µεγαλύτερη από τη λιανική
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τους και σε τουλάχιστον εκατόν πενήντα κωδικούς ευρείας κυ-
κλοφορίας οι µειώσεις των τιµών κυµάνθηκαν από 60% έως 98%. 

Φυσικά αυτές οι τιµές είναι χαµηλότερες από τη χαµηλότερη
τιµή της Ευρώπης, κάτι που καθιστά την παραµονή αυτών των
φαρµάκων στη χώρα αδύνατη. Θα καταθέσω τα σχετικά έγ-
γραφα στα Πρακτικά. Αυτό καλοπροαίρετα το χαρακτηρίζουµε
προχειρότητα. Μία προχειρότητα, όµως, που έχει εντείνει το
πρόβληµα εύρεσης φαρµάκων στην αγορά και αν συνυπολογί-
σουµε και την ψήφιση του προϋπολογισµού του 2013, µε τον
οποίο µειώνονται οι δαπάνες του Υπουργείου Υγείας κατά 9,5%
σε σχέση µε το 2012, βλέπουµε ότι χειροτερεύει την κατάσταση
αντί να τη βελτιώνει.

Πριν µία βδοµάδα περίπου, κατά τη διάρκεια της οµιλίας σας
για τον προϋπολογισµό που αναφερθήκατε διεξοδικά στις περι-
κοπές δαπανών, δεν είπατε ούτε µία κουβέντα για τον τρόπο µε
τον οποίο αυτές οι περικοπές θα ευνοήσουν τη δηµόσια υγεία.
Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε οι ελλείψεις φαρµάκων στην αγορά
είναι πολύ µεγάλες τόσο για φάρµακα σπανίων παθήσεων όσο
και για απλά παυσίπονα. Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό; 

Επίσης, στην οµιλία σας παραλείψατε να πείτε πώς φτάσαµε
στο σηµείο να νοµοθετήσετε στις 26-10-2012 συµµετοχή 10%,
από 0% που ήταν πριν, σε ασθενείς µε χρόνιες παθήσεις, όπως
άνοια και Αλτσχάιµερ και γιατί στα συνοδευτικά δευτερεύοντα
φάρµακα για τις επιπλοκές σοβαρών ασθενειών, νοµοθετείτε πο-
σοστό 25%. Για παράδειγµα, στους ασθενείς µε νεφρική ανεπάρ-
κεια τα φάρµακα για την υπερφωσφαταιµία -συνοδό νόσηµα της
νεφρικής ανεπάρκειας- δεν χορηγούνται πλέον µε 0% αλλά µε
25%, αν και, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλύτερα από πολλούς
από εµάς ότι η υπερφωσφαταιµία είναι σε πολλές περιπτώσεις
νεφρικής ανεπάρκειας η αιτία θανάτου των ασθενών. Υπάρχουν
και πολλά άλλα παραδείγµατα που αποδεικνύουν την µη ορθό-
τητα της συγκεκριµένης νοµοθετικής ρύθµισης.

Παράλληλα, θα είχε ενδιαφέρον να µας πείτε αν σκοπεύετε να
βγάλετε εγκύκλιο µε κατηγορίες φαρµάκων που θα εξαιρούνται
από την αποκλειστική συνταγογράφηση µε δραστική ουσία και
αν ναι, τότε το 15% της συνταγογράφησης µε εµπορική ονοµα-
σία τι εξυπηρετεί; Πιστεύετε ότι είναι δυνατόν να εφαρµοστεί
αυτό στην πράξη; 

Τέλος, πιστεύετε ότι κάποια στιγµή θα µπορέσουµε να έχουµε
ένα σωστό και µε διαφανή τρόπο φτιαγµένο δελτίο τιµών, ώστε
εκτός από δηµοσιονοµικά οφέλη να έχουµε και οµαλό εφοδιασµό
της αγοράς µε όλα τα απαραίτητα φάρµακα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ. 

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κυρία

συνάδελφε, µε δυσκολέψατε να καταλάβω για ποιον κάνατε την
ερώτηση. Αναπτύξατε µία επιχειρηµατολογία που αναπτύσσει η
φαρµακοβιοµηχανία και εντυπωσιάζοµαι να την ακούω από την
Αριστερά. Έχετε εσείς αγωνία γιατί µειώσαµε τις τιµές των φαρ-
µάκων σε επίπεδο κάτω από το µέσο όρο των τριών φθηνότερων
της Ευρώπης; Αυτό θα πείτε στο συνταξιούχο που σας ακούει
σήµερα; Αυτό θα καταλάβει ο συνταξιούχος, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ εγκα-
λεί την Κυβέρνηση γιατί µείωσε τις τιµές των φαρµάκων κάτω
από το µέσο όρο των τριών φθηνότερων της Ευρώπης; Μας συγ-
χωρείτε, αλλά το κάναµε! Τι να κάνουµε; Γιατί εµάς µας ήθελε ο
ελληνικός λαός για να προστατεύσουµε τον συνταξιούχο, τον
αγρότη, τον άνεργο που προκύπτει, να του µειώσουµε το δελτίο
τιµών.

Επειδή τώρα είπατε πάρα πολλά και αναφερθήκατε στο δελτίο
τιµών και είπατε εδώ στο Κοινοβούλιο για διαφανές δελτίο τιµών,
να σας πω ότι µπορείτε να κάνετε όποια κριτική θέλετε, αλλά
πείτε µου ένα ελάχιστο στοιχείο αδιαφάνειας. Σας προκαλώ εδώ
στο Κοινοβούλιο να µου πείτε, αλλιώς να είστε πολύ προσεκτική
όταν µιλάτε γι’ αυτήν εδώ την Κυβέρνηση και τη συγκεκριµένη
πολιτική ηγεσία, περί διαφάνειας.

Έγινε µεταρρύθµιση στον τρόπο τιµολόγησης των φαρµάκων.
Το κατάλαβαν όλοι εκτός από εσάς. 

ΕΙΡΗΝΗ-ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Το καταλάβαµε. Και ο κό-
σµος το κατάλαβε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

ήθελα να σας το εξηγήσω. Επειδή είστε και νέα συνάδελφος,
µπορεί να µην το γνωρίζετε. 

Οι τιµές τώρα βγαίνουν από ένα παρατηρητήριο τιµών που
είναι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της EURIPID. Μέχρι τώρα δεν
έβγαιναν έτσι. Δεν σας πω εγώ πώς έβγαιναν, µπορείτε να ρω-
τήσετε πώς έβγαιναν. Μέχρι πρότινος δεν γνώριζε κανείς ποιος
επεξεργαζόταν δώδεκα χιλιάδες τιµές από είκοσι δύο χώρες
στην Ευρώπη, δηλαδή ποιος επεξεργαζόταν διακόσιες εξήντα χι-
λιάδες τιµές. Τώρα το γνωρίζετε. Είναι ο Εθνικός Οργανισµός
Φαρµάκων. 

Επειδή είπατε στην ερώτησή σας για το δελτίο τιµών, είπατε
ότι το νέο δελτίο τιµών έγινε χωρίς να ληφθούν υπ’ όψιν σηµαν-
τικές παράµετροι, πείτε µου µία που δεν ελήφθη υπ’ όψιν. Μία!
Και θα σας απαντήσω εγώ στη δευτερολογία µου. Αν δεν µου
πείτε, όµως, καµµία –γιατί δεν θα µου πείτε καµµία, σας το λέω-
τότε είστε εκτεθειµένη. 

Τώρα, αν σας ενοχλεί που έχουµε αποκλειστικό στόχο –γρά-
φετε εδώ στην ερώτηση- τη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης
και σε αυτό εκπλήσσοµαι. Δηλαδή, τι θέλετε, να αυξήσουµε τη
φαρµακευτική δαπάνη; Ποια είναι η άποψη του ΣΥΡΙΖΑ; Πού τη
θέλετε; Για πείτε µου. Πόσο τοις εκατό του ΑΕΠ τη θέλετε τη
φαρµακευτική δαπάνη; Πού θέλετε να την πάµε; Πείτε µας.
Πάνω, κάτω, τι θέλετε; Η φαρµακευτική δαπάνη είναι το γινόµενο
της τιµής των φαρµάκων επί τον όγκο των συνταγών επί την απο-
ζηµίωση, την έκπτωση που παίρνουν τα ασφαλιστικά ταµεία. Αν
θέλετε µεγαλύτερη φαρµακευτική δαπάνη, να µου το πείτε τώρα
στη δευτερολογία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία συνά-
δελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Η αγωνία µας ξέρετε
πολύ καλά ότι δεν είναι για καµµία φαρµακοβιοµηχανία και για
κανένα κεφάλαιο. Όµως, αυτό το δελτίο τιµών το οποίο έχετε αλ-
λάξει πέντε φορές µέχρι στιγµής έχουµε καταλάβει όλοι –και πιο
πολύ οι ασθενείς- ότι έχει προκαλέσει πολύ µεγάλες ελλείψεις
στην αγορά αυτήν τη στιγµή. 

Και για του λόγου το αληθές, έχω εδώ λίστες. Δεν είναι δικές
µου, είναι της ΟΣΦΕ. Είναι για φάρµακα, κατ’ αρχάς, που έχουν
έλλειψη και δεν τιµολογούνται από τις φαρµακευτικές εταιρείες
και για φάρµακα που οι ποσότητές τους δεν επαρκούν για να κα-
λύψουν την ελληνική αγορά. Θα τις πάρετε από τα Πρακτικά. Τις
καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, όσον αφορά τον ΕΟΦ, αυτήν τη στιγµή ο ΕΟΦ από δια-
κόσιους εξήντα υπαλλήλους που είχε έχει εκατόν τριάντα. Με
αυτόν τον ΕΟΦ εµείς πάµε να ελέγξουµε όλα τα γενόσηµα που
µπαίνουν αυτήν τη στιγµή στην ελληνική αγορά. 

Εµείς δεν είπαµε ότι το κόστος της φαρµακευτικής δαπάνης
δεν πρέπει να µειωθεί. Όµως, είπαµε ότι πρέπει να µειωθεί και
να υπάρχει στην αγορά φάρµακο. Αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχει
στην αγορά φάρµακο. 

Παράλληλα, θα ήθελα να πω δυο λόγια για τον ΕΟΦ. Στη Σουη-
δία µε εννιάµισι εκατοµµύρια πληθυσµό ο αντίστοιχος ΕΟΦ απα-
σχολεί εξακόσιους εργαζόµενους και στη Δανία µε πεντέµισι
εκατοµµύρια πληθυσµό απασχολεί επτακόσιους εργαζόµενους.
Πώς ο ελληνικός ΕΟΦ µε πέντε ελεγκτές αγοράς για όλη την Ελ-
λάδα και για εκατοντάδες χιλιάδες κωδικούς, µε τέσσερις επιθε-
ωρητές εργοστασίου, µε έναν επιθεωρητή κλινικών µελετών και
µε µηδέν επιθεωρητές για τη φαρµακοεπαγρύπνηση µπορεί να
είναι στοιχειωδώς επαρκής και αποτελεσµατικός; 

Επίσης, µπορεί η τιµολόγηση των φαρµάκων να είναι ευθύνη
του ΕΟΦ, όµως, αν το Υπουργείο βλέπει ότι αυτή η τιµολόγηση
έχει τραγικά λάθη, είναι υπεύθυνο για να την εφαρµόσει µια ώρα
αρχύτερα ή µια ώρα αργότερα. 

Τέλος, σας λέµε ότι εκτός από τις φαρµακοβιοµηχανίες και
τους φαρµακοποιούς που –όπως σας αρέσει πολύ να λέτε- έχουν
ακόµη πολύ λίπος, λίπος έχουν και οι εφοπλιστές και οι καναλάρ-
χες σε αυτήν τη χώρα. Τολµήστε, λοιπόν, να τους φορολογήσετε
και να επενδύσετε αυτά τα ποσά στη δηµόσια υγεία, για να δια-
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σφαλίσετε πόρους για την κάλυψη τουλάχιστον όλων των χρό-
νιων ασθενών και τη µηδενική συµµετοχή στα φάρµακά τους, είτε
γενόσηµα είτε πρωτότυπα. 

Επίσης, αν θέλετε τις δικές µας προτάσεις, αυτές είναι η ανα-
βάθµιση του ΕΟΦ, η πλήρης ηλεκτρονική συνταγογράφηση –
αλλά όταν λέµε πλήρη, εννοούµε σε κάθε χωριό και σε κάθε
νοσοκοµείο αυτής της χώρας και µε τακτικό έλεγχο των συντα-
γών- και οι διµερείς δεσµευτικές συµφωνίες µε όρους διαφά-
νειας τόσο µε τις εγχώριες όσο και µε τις πολυεθνικές φαρµα-
κοβιοµηχανίες, µε γνώµονα όχι µόνο τη µείωση της φαρµακευτι-
κής δαπάνης αλλά τη διασφάλιση της δηµόσιας υγείας και την
επάρκεια φαρµάκων στην αγορά για την κάλυψη των πραγµατι-
κών αναγκών. 

Όµως, οι δικές µας προτάσεις απαιτούν άµεση αποδέσµευση
από τις επιταγές της τρόικας και του µνηµονίου, πράγµα που αµ-
φιβάλλω αν έχετε πρόθεση να κάνετε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κυρία συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, σας θυµίζω ότι δεν αναφέρατε ούτε µια

λέξη σχετικά µε τη διαφάνεια, στην επιβεβαίωση της απόλυτης
διαφάνειας που έχει αυτό το δελτίο τιµών και ότι είναι ιστορική
µεταρρύθµιση για τη χώρα που την κάναµε µε τον Υπουργό κ.
Λυκουρέντζο. Επίσης, δεν είδα να τοποθετήστε πάνω στη µείωση
ή την αύξηση της φαρµακευτικής δαπάνης. 

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Είπαµε ότι είναι θετικό,
αλλά µε άλλους όρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ,
κυρία συνάδελφε, όχι διάλογος. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πείτε
το, λοιπόν, ότι είναι θετικό. 

Είναι θετικό να αναγνωρίζεται ειδικά από τον ΣΥΡΙΖΑ ότι αυτή
εδώ η Κυβέρνηση κάνει θετικά βήµατα στη φαρµακευτική δα-
πάνη. 

Ας ξεκαθαρίσουµε τα θέµατα ένα προς ένα. Ερωτηθήκαµε
γιατί το δελτίο τιµών βγήκε τρεις-τέσσερις φορές. Αυτό συµβαί-
νει, διότι όταν γίνεται µια µεταρρύθµιση. Στον ΕΟΦ στήσαµε µια
ολόκληρη οµάδα, η οποία επεξεργάστηκε τις τιµές µε ένα και-
νούργιο λογισµικό πρόγραµµα και στην πρώτη δηµοσίευση του
δελτίου τιµών ξεχάστηκε µια κατηγορία φαρµάκων. Τι έπρεπε;

Να µη διορθωθεί; 
Και τώρα σας λέω εγώ ότι υπάρχουν µερικά –είκοσι, τριάντα-

λάθη. Δηλαδή, ποια είναι τα λάθη; Ότι οι λιανικές τιµές είναι φθη-
νότερες από τις χονδρικές και στέλνουν έγγραφα οι βιοµήχανοι
στον ΕΟΦ και στις υπηρεσίες και αναρωτιούνται αν είναι δυνατόν
να είναι η λιανική τιµή χαµηλότερη από τη χονδρική; Καλά, οι βιο-
µήχανοι το λένε. Εσείς γιατί αγωνιάτε –µέχρι δηλαδή να διορθω-
θεί- για το ότι η λιανική τιµή είναι φθηνότερη από τη χονδρική; 

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν υπάρχει φάρµακο
στην αγορά!

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): «Δεν
υπάρχει φάρµακο στην αγορά», µάλιστα. Προφανώς θα αγνοείτε
ότι τα φάρµακα είναι δώδεκα χιλιάδες και µου δείξατε τρεις σε-
λίδες. 

Να πω, λοιπόν, εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο τρία πράγµατα.
Τα φάρµακα χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες. Τα on patent δη-
λαδή τα πρωτότυπα φάρµακα που έχουν προστασία και δεν
έχουν αντίγραφα. Αυτά τα φάρµακα η Βουλή των Ελλήνων έχει
αποφασίσει να τα τιµολογεί µε το µέσο όρο των τριών φθηνότε-
ρων της Ευρώπης. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι υπάρχει και µια
χώρα που τα δίνει φθηνότερα, για να είµαστε εµείς στο µέσο όρο
των τριών φθηνότερων. Άρα δεν έχει λόγο να τα αποσύρει. 

Η δεύτερη κατηγορία φαρµάκων είναι τα off patent, δηλαδή τα
φάρµακα που έχει λήξει η πατέντα τους- τα οποία αντιγράφονται
αλλά δεν έχουν αντίγραφα ακόµη. Αυτά λέγονται µοναδικά. Τα
µοναδικά φάρµακα τα προστατεύσαµε στην αγορανοµική διά-
ταξη, ώστε και αυτά να µην πέσουν κάτω από το µέσο όρο των
τριών φθηνότερων της Ευρώπης, γιατί δεν έχουν αντίγραφα.
Άρα πάλι δεν έχει λόγο η βιοµηχανία να τα αποσύρει, γιατί πάλι
υπάρχει µια χώρα που τα πουλά φθηνότερα στην Ευρώπη. 

Επίσης, άλλη µία κατηγορία των off patent είναι αυτά που
έχουν αντίγραφα, οπότε δεν τα προστατεύσαµε, γιατί δεν µας
ενδιαφέρει αν αποσυρθεί αυτό το φάρµακο που έχετε στις σελί-
δες σας –που σας έδωσαν για να τις φέρετε εδώ σήµερα- γιατί
έχουµε αντίγραφα φαρµάκων, τα γενόσηµα. 

Αυτή είναι η απάντηση και άλλη φορά να είστε πολύ προσε-
κτική, όταν αναφέρεστε στη φαρµακευτική πολιτική που ακολου-
θεί η παρούσα Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εισερχόµαστε
στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 18/13/18-10-2012 επίκαιρη επε-
ρώτηση των  Βουλευτών της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ.κ. Δη-
µητρίου Αναγνωστάκη, Οδυσσέα Βουδούρη, Μαρίας Γιαννακά-
κη, Γεωργίου Κυρίτση, Σπυρίδωνος Λυκούδη, Αικατερίνης Μάρ-
κου, Ιωάννη Μιχελογιαννάκη, Παρίση (Πάρη) Μουτσινά, Ασηµί-
νας Ξηροτύρη-Αικατερινάρη, Βασιλείου Οικονόµου, Ιωάννη
Πανούση, Μαρίας Ρεπούση, Νικόλαου Τσούκαλη, Νίκης Φούντα,
Γρηγορίου Ψαριανού και Θωµά Ψύρρα προς τους Υπουργούς
Οικονοµικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τον εκσυγχρονισµό των φο-
ροελεγκτικών µηχανισµών και την πάταξη της φοροδιαφυγής.

Πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης θα
ήθελα να σας ανακοινώσω τα εξής: Από τον Πρόεδρο του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτικού Κοινωνικού Μετώ-
που εστάλη επιστολή στο Προεδρείο, σύµφωνα µε την οποία
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος στη συζήτηση της παρούσης
επερώτησης ορίζεται ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Γελαλής. 

Επίσης, εστάλη επιστολή του Γραµµατέα της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κατά την οποία ορίζεται
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπου-
λος. 

Ωσαύτως εστάλη επιστολή του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που του Λαϊκού Συνδέσµου Χρυσής Αυγής Χρήστου Παππά που
ορίζει Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή Σερρών κ. Αρ-
τέµιο Ματθαιόπουλο.

Τέλος, εστάλη επιστολή του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβα-
τζή, µε την οποία ορίζεται Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο συ-
νάδελφος κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος.

Το λόγο έχει τώρα η πρώτη επερωτώσα Βουλευτής κ. Ασηµίνα
Ξηροτύρη-Αικατερινάρη.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µέσα στη δίνη µίας πολύπλευρης

πολιτικής, οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης που πλήττει τη
χώρα µας, η ανάγκη για τη µεγέθυνση και την αλλαγή της προ-
έλευσης των εσόδων µε καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και
αύξηση της συµβολής των οικονοµικά ισχυρότερων είναι αδή-
ριτη. Τα έσοδα του κράτους κατά κύριο λόγο προέρχονται από
τη φορολογία. Η µείωση του δηµόσιου χρέους, η αύξηση των
κοινωνικών παροχών και ο περιορισµός των ελλειµµάτων στηρί-
ζονται στην περιστολή της φοροδιαφυγής. Γι’ αυτό και πρέπει να
ληφθούν αποτελεσµατικά µέτρα, για να ανατραπεί η κατάσταση
του διαρκούς δανεισµού και των αυξανόµενων ελλειµµάτων.

Μία εβδοµάδα µετά την ψήφιση του προϋπολογισµού και του
µεσοπρόθεσµου προγράµµατος έρχεται η ώρα για αποφασιστι-
κές ενέργειες στον τοµέα της πάταξης της φοροδιαφυγής, η
οποία, όπως ήδη έχω τοποθετηθεί στις συζητήσεις στην Ολοµέ-
λεια είναι αναγκαία για να έχουµε άµεσα και απτά αποτελέσµατα
µε στόχο τη σταδιακή ελάφρυνση της µεγάλης πλειοψηφίας της
κοινωνίας από τα δυσβάσταχτα οικονοµικά βάρη, αλλά και την
υλοποίηση επιτέλους όλων των διαχρονικών εξαγγελιών, ώστε
να παταχθεί η µάστιγα της φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου
ή παραεµπορίου. 

Είχαµε τονίσει ότι η στρατηγική τής εξόδου της χώρας από
την κρίση αφορά και τον τοµέα εσόδων από τη φοροδιαφυγή ως
ισοδύναµα µέτρα έναντι των ήδη ψηφισθέντων. Σ’ αυτό στηρίζε-
ται η σηµαντική και βαθιά κοινωνική πρόταση της Δηµοκρατικής
Αριστεράς για τη ρήτρα δηµοσιονοµικού ισοδυνάµου στα µέτρα
των 11,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Για ένα τµήµα, δηλαδή, από το
συνολικό πακέτο µέτρων θα υπάρχει δυνατότητα µη εφαρµογής,
εφόσον πετύχουµε ισοδύναµη δηµοσιονοµική απόδοση µε την
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας και
την εξυγίανση των δαπανών λειτουργίας των προµηθειών, κ.λπ..

Είναι, όµως, πανθοµολογούµενο πως το φορολογικό σύστηµα

της χώρας είναι ανεπαρκές, άδικο, συνεχώς µεταβαλλόµενο. Χα-
ρακτηρίζεται από άνιση και άδικη κατανοµή των φορολογικών
βαρών των οικονοµικά αδύνατων προς όφελος αυτών που απο-
κτούν µεγάλα εισοδήµατα και διαθέτουν πλούτο, από την απώ-
λεια εσόδων µέσω φοροαπαλλαγών για µη έχοντες ανάγκη και
από τη µη συστηµατική εφαρµογή του «πόθεν έσχες» των φορο-
λογούµενων πολιτών, ιδιαίτερα αυτών που δηλώνουν µεγάλα ει-
σοδήµατα, από την άνθιση της φοροαποφυγής, την ιδιοποίηση
µεγάλου µέρους των φορολογικών εσόδων από παράνοµες συ-
ναλλαγές φορολογουµένων και οργάνων των φορολογικών µη-
χανισµών του κράτους.

Το αποτέλεσµα είναι να υπάρχει µεγάλη ανάπτυξη της φορο-
διαφυγής, της εισφοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας, που
σύµφωνα µε τους υπολογισµούς κρατικών υπηρεσιών διεθνών
οργανισµών, ανέρχεται σε ποσοστό 30%-35% του ΑΕΠ και να µην
εισπράττονται βεβαιωµένοι φόροι, πρόστιµα δηλαδή που υπερ-
βαίνουν τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ εδώ και αρκετά χρόνια.

Η αναποτελεσµατικότητα, δηλαδή, του κράτους για τη συγ-
κέντρωση φόρων δεν είναι σηµερινό φαινόµενο. Σήµερα, όµως,
είναι περισσότερο από αναγκαίο, είναι επιτακτικό να γίνουν πρά-
ξεις συνολικά όσα δεν έγιναν εδώ και δεκαετίες. Άλλωστε, ένα
µέρος της προγραµµατικής συµφωνίας των τριών κοµµάτων της
Κυβέρνησης εθνικής ευθύνης αναφέρεται σ’ αυτήν την ανάγκη
για τη ριζική αλλαγή αυτής της παθογόνου κατάστασης. Γι’ αυτό
και η ανάγκη για την αναδιοργάνωση των φοροελεγκτικών µηχα-
νισµών, προκειµένου να παταχθεί η µάστιγα της φοροδιαφυγής,
είναι άµεση και αποτελεί το κύριο µέρος της επερώτησής µας.

Η επίκαιρη επερώτησή µας διαρθρώνεται σε τέσσερις βασικές
ενότητες: Στο πλαίσιο της φοροδιαφυγής –εντοπισµός εµβασµά-
των, υπεράκτιες εταιρείες- στις θεσµικές αδυναµίες του συστή-
µατος –Επιτροπή του άρθρου 70, αδυναµία είσπραξης φόρων
και ειδικότερα του ΦΠΑ- στην ανάγκη ανασυγκρότησης και ενί-
σχυσης των φοροελεγκτικών µηχανισµών, στο λαθρεµπόριο των
καυσίµων, των τσιγάρων, των ποτών, κ.λπ..

Στο πλαίσιο της φοροδιαφυγής, είναι χαρακτηριστική η δυσκο-
λία εντοπισµού των εµβασµάτων  Ελλήνων καταθετών σε τράπε-
ζες του εξωτερικού και της φορολόγησής τους, παρά την άρση
του τραπεζικού απορρήτου. 

Το εν λόγω πρόβληµα φαίνεται έντονα σε όλες τις ανεξέλεγ-
κτες υποθέσεις που αφορούν τις περίφηµες λίστες. Είναι άγνω-
στος ο ακριβής αριθµός των προσώπων που έστειλαν χρήµατα
µε εµβάσµατα στο εξωτερικό. Υπάρχουν τουλάχιστον τέσσερις
λίστες που κάποια στιγµή κατέληξαν στο ΣΔΟΕ αλλά µόνο µία
από αυτές κατατέθηκε στη Βουλή. 

Σε επίκαιρες ερωτήσεις µου ζητούσα στοιχεία για την αδικαιο-
λόγητη καθυστέρηση στις ενέργειες ελέγχου και κυρίως φορο-
λόγησης των εµβασµάτων του εξωτερικού, αρχής γενοµένης
από την πρώτη επεξεργασία δεδοµένων για το 2009 και το 2010
που αφορούσε άτοµα που έχουν αποστείλει στο εξωτερικό ποσά
υπερεκατονταπλάσια από το δηλωθέν φορολογικό τους εισό-
δηµα. 

Στο τέλος Σεπτεµβρίου, κύριε Υφυπουργέ, µου απαντήσατε
ότι υπάρχουν αρκετά καλά συµπεράσµατα από την επεξεργασία
που έγινε στις αρµόδιες ΔΟΥ και στο ΣΔΟΕ. Και όντως διαπιστώ-
θηκαν σηµαντικές διαφορές µεταξύ των δηλωθέντων εισοδηµά-
των και των εµβασµάτων. Μάλιστα, µου είπατε ότι οι ελεγκτικές
αρχές µέσα σ’ αυτό το διάστηµα έκαναν µια µεγάλη επεξεργα-
σία. Μας διαβεβαιώσατε ότι ήδη γνωρίζετε τη φορολογική συµ-
περιφορά αυτών των ατόµων που έχουν αποστείλει εµβάσµατα
στο εξωτερικό. Κάποτε θα πρέπει να γνωρίσουµε τη φορολογική
συµπεριφορά όλων, έτσι ώστε να µπορέσετε µε ασφάλεια να θέ-
σετε υπ’ όψιν του δηµοσίου ότι εδώ υπάρχει πρόβληµα και στο
επόµενο διάστηµα θα γίνουν τα συγκεκριµένα ελεγκτικά βήµατα.
Όµως, διαπιστώσατε και πάλι την αδυναµία ενός χρονοδιαγράµ-
µατος για τα τελικά αποτελέσµατα, λόγω των ελλείψεων και των
αδυναµιών στη διάρθρωση του ΣΔΟΕ και των ΔΟΥ. 

Αντίστοιχες ερωτήσεις που αφορούν τις γνωστές λίστες που
περιέχουν ονόµατα προσώπων, µεταξύ αυτών πολιτικών, καλλι-
τεχνών κ.λπ., έγιναν και από άλλους συναδέλφους της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς. Και γι’ αυτά τα θέµατα, λοιπόν, σας καταθέ-
τουµε σηµαντικές ερωτήσεις. Πόσες είναι τελικά οι λίστες που
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περιέχουν ονόµατα προσώπων κ.λπ. που έχουν καταθέσει µε τη
µορφή εµβασµάτων χρήµατα στο εξωτερικό; Πώς προτίθεστε να
χειριστείτε το θέµα, ώστε να υπάρξει επιτέλους δηµοσιονοµικό
όφελος και αίσθηση απόδοσης δικαιοσύνης στους πολίτες κ.λπ.;

Στο ίδιο πλαίσιο, οι υπεράκτιες εταιρείες διαφεύγουν του ου-
σιαστικού ελέγχου και λειτουργούν στις περισσότερες περιπτώ-
σεις ως «πλυντήριο» ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος. Από το 2003
βρίσκονται στο απυρόβλητο των ελεγκτικών µηχανισµών. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα δηµοσιεύθηκε πρόσφατα στον ηµερήσιο
Τύπο, όπου αναφέρεται ότι για το τρέχον έτος εννιακόσιες
εξήντα πέντε υπεράκτιες εταιρείες οι οποίες έχουν στην κατοχή
τους υπερπολυτελή ακίνητα σε τουριστικές περιοχές κατέβαλαν
για φόρο ακίνητης περιουσίας µόλις 345.000 ευρώ. 

Επίσης, εντύπωση προκαλεί πως εκατόν ογδόντα τέσσερις off-
shore εταιρείες έχουν έδρα στο Κρανίδι Αργολίδας και, βέβαια,
λόγω αδυναµιών των εκεί υπηρεσιών, δεν έχουν ελεγχθεί. Αν δεν
υπάρξει σχετική ρύθµιση της παράτασης, κύριε Υπουργέ, θα τύ-
χουν της παραγραφής των ανέλεγκτων φορολογικών υποθέ-
σεων, για να επιβεβαιωθεί έτσι ότι ακόµα και η Αργολίδα είναι
ένας φορολογικός παράδεισος. 

Σας ρωτούµε, λοιπόν, γι’ αυτό και ειδικά για τις υπεράκτιες
εταιρείες που εδρεύουν ή έχουν ακίνητα στην Ελλάδα, πόσα ακί-
νητα έχουν εντοπιστεί, για πόσα από αυτά έχουν υποβληθεί ετή-
σιες δηλώσεις τέλους ακινήτων, ποια ποσά έχουν καταβληθεί
κατ’ έτος και εάν τελικά θα υπάρξει αυτή η παράταση της προ-
θεσµίας, για να µη χάσει τελικά τεράστια έσοδα  το ελληνικό δη-
µόσιο. 

Ανασυγκρότηση φοροελεγκτικών µηχανισµών. Έχουµε όλοι
διαπιστώσει την ανάγκη ανασυγκρότησης και ενίσχυσης των φο-
ροελεγκτικών µηχανισµών και σε αυτήν την προσπάθεια έχει
τεθεί επανειληµµένα το θέµα της ενίσχυσης και αναδιάρθρωσης
του ΣΔΟΕ, της περαιτέρω αξιοποίησης της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων και της λειτουργικής τους διασύν-
δεσης µε το ΣΔΟΕ, του εκσυγχρονισµού των τελωνείων, η ολο-
κληρωµένη εισαγωγή και συστηµατική χρήση των ηλεκτρονικών
συστηµάτων πάταξης της φοροδιαφυγής, όπως του «ΤAXIS», του
«ELENXIS» κ.λπ. και οι θεσµικές αλλαγές για την αυτόµατη άρση
του φορολογικού, τραπεζικού και οποιουδήποτε άλλου απορρή-
του. 

Πολύ πρόσφατα µε το ν. 4093 προβλέπεται η σύσταση θέσης
Γενικού Γραµµατέα εσόδων, η οποία εµπεριέχει αρµοδιότητες
που αφορούν στην οργάνωση και στην εύρυθµη λειτουργία των
φοροελεγκτικών µηχανισµών, γεγονός που κρίναµε, κατ’ αρχάς,
θετικό. Απαντά εν µέρει σε σχετικό ερώτηµά µας, αρκεί στον κρί-
σιµο τοµέα των φοροελεγκτικών µηχανισµών και του τρόπου λει-
τουργίας τους, που, κατά τη δική µας θέση, θα έπρεπε να
αποτελεί µια ανεξάρτητη αυτοτελή ειδική υπηρεσία, να δοθεί ιδι-
αίτερη προσοχή, προτεραιότητα και σχετική αυτονοµία. 

Το Σώµα Δίωξης  Ηλεκτρονικού  Εγκλήµατος υπό τις σηµερι-
νές συνθήκες θα µπορούσε να είναι ο κινητήριος µοχλός στην
προσπάθεια πάταξης της εισφοροδιαφυγής. Όµως και αυτός ο
Οργανισµός αντιµετωπίζει εγγενή προβλήµατα. Χρειάζεται
άµεσα να αλλάξει η δοµή του ΣΔΟΕ σε ένα ενιαίο κέντρο διοίκη-
σης µε αυτονοµία στη λειτουργία και τις αποφάσεις. 

Πάλι σε απάντηση επίκαιρης ερώτησής µου σχετικά µε τα εµ-
βάσµατα και την καθυστέρηση ελέγχου από το ΣΔΟΕ γνωστο-
ποιήσατε την πρόθεσή σας -µόλις είχατε αναλάβει τότε την
ευθύνη του ΣΔΟΕ- να αναδιαρθρωθεί ο ελεγκτικός µηχανισµός
και δηλώσατε ότι θα προβείτε σε τρεις ενέργειες: µεταφορά των
συνεργείων των ατόµων µεγάλου πλούτου –αυτών που ερευνούν
ελεγκτές από τη Διεύθυνση Ελέγχων σε ειδικά ελεγκτικά κέντρα,
ώστε να υπάρχει καλύτερος συντονισµός- ένταξη περίπου χιλίων
ελεγκτών στο ελεγκτικό σύστηµα και αναδιάρθρωση του ΣΔΟΕ,
για  να µπορέσει να λειτουργήσει µε αποτελεσµατικότητα. Έχετε
να µας πείτε σήµερα πώς υλοποιούνται αυτές οι εξαγγελίες; 

Γενική  Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων: Είναι εξίσου
πολύ σηµαντικό να φύγουµε από τη µονοδιάστατη  λογική απο-
κλειστικά των φυσικών ελέγχων. Τα στοιχεία από τους ελέγχους
του ΣΔΟΕ θα πρέπει να αξιοποιηθούν συνδυαστικά µε τις αξιο-
σηµείωτες δυνατότητες της Γενικής Γραµµατείας Πληροφορια-
κών Συστηµάτων. Όµως, η Γενική Γραµµατεία χρειάζεται να

αναβαθµιστεί και να αναδειχθεί σε κόµβο διασταύρωσης των
στοιχείων των πάσης φύσεων οικονοµικών ελέγχων. Τα πολύ
αξιόλογα συστήµατα, όπως είναι το «TAXIS», το «ELENXIS», το
«ICIS» δεν συνδέονται τελικά µέσω δικτύου και µε τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και µε το ΣΔΟΕ και
έτσι δεν µπορεί να αξιοποιηθούν όλα αυτά και να δοθεί η δυνα-
τότητα για ολοκληρωµένους ελέγχους, να µειωθούν στο ελάχι-
στο οι αστοχίες και να αυξηθεί η δυνατότητα αποφυγής τους. 

Θα ήθελα να αναφερθώ εν συντοµία στο πρόγραµµα µε την
ονοµασία επιχείρηση «SERPICO», το οποίο η κυβέρνηση Μόντι
στην Ιταλία έθεσε σε εφαρµογή τον Ιανουάριο του 2012, προσ-
δοκώντας να προσφέρει νέα αρωγή καθοριστικής σηµασίας για
τον εντοπισµό των φοροφυγάδων. Η µνήµη του ξεπερνά το 1 δι-
σεκατοµµύριο bytes και η επεξεργασία των στοιχείων είναι συ-
νεχής επτά ηµέρες την εβδοµάδα. Μετά την οριστική άρση του
τραπεζικού απορρήτου στην Ιταλία µε το «SERPICO» µπορεί να
διασταυρώνονται στοιχεία που αφορούν τις καταθέσεις, τις φο-
ρολογικές δηλώσεις, την ακίνητη περιουσία, ακόµη και όσες σχε-
τίζονται µε λογαριασµούς για το φως, το υγραέριο κ.λπ.. 

Το σύνολο της ετήσιας φοροδιαφυγής στην Ιταλία υπολογίζε-
ται στα 120 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ούνα φάτσα ούνα ράτσα! Η
κυβέρνηση του Μάριο Μόντι µαζί µε τη νέα δέσµη οικονοµικών
µέτρων επέβαλε την κατάργηση του φορολογικού απορρήτου
και τη δυνατότητα να µπορεί να ελέγχονται, χωρίς καµµία ειδική
άδεια, όλα τα εµβάσµατα και οι οικονοµικές συναλλαγές άνω των
1000 ευρώ. 

Κύριος στόχος του «SERPICO» θα είναι τα δεκαπέντε εκατοµ-
µύρια Ιταλών, το 25% δηλαδή των κατοίκων της χώρας, που δη-
λώνουν µηδενικό ετήσιο εισόδηµα. 

Σας ρωτούµε, λοιπόν, πώς θα ενισχύσετε το ΣΔΟΕ, πώς θα
αναβαθµίσετε τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµά-
των, πώς θα αξιοποιήσετε τα άλλα συστήµατα που έχετε και θα
τα διασυνδέσετε ηλεκτρονικά και αν προσεγγίζετε την περί-
πτωση υιοθέτησης και εφαρµογής ανάλογου µε το σύστηµα επι-
χείρησης «SERPICO», ούτως ώστε όλα τα υπόλοιπα συστήµατα
να µπορούν να αξιοποιηθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θεσµικές αδυναµίες του συστήµατος: Χρειάζεται οπωσδήποτε
αλλαγή στη λειτουργία της Επιτροπής του άρθρου 70Α. Έχετε
χίλιες τετρακόσιες υποθέσεις που δεν τις έχετε ελέγξει, µία επι-
τροπή, τέσσερις συνεδριάσεις το µήνα. Πρέπει, λοιπόν, να γίνον-
ται περισσότερες επιτροπές και να κάνετε µία ανά περιφέρεια
και να αλλάξετε τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εξαντλήσατε

και τη δευτερολογία σας, κυρία συνάδελφε. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ–ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Θα χρησιµοποιήσω,

λοιπόν, και λίγο χρόνο που θα µου δώσετε. Θα µου δώσετε δύο
λεπτά. Είναι µεγάλο το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα προκύψουν
ζητήµατα στην πορεία, που ενδεχοµένως να χρειαστείτε να απαν-
τήσετε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ–ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Τελειώνω σε µισό
λεπτό,  αναφέροντας την αδυναµία της είσπραξης των φόρων
του ΦΠΑ και την ανάγκη της χρήσης των ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών µε πιστωτικές ή χρεωστικές κάρτες. 

Έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές, κύριε Υπουργέ, και µε
επίκαιρη ερώτηση και στην επιτροπή για το λαθρεµπόριο καυσί-
µων. Και, επιτέλους, να µας πείτε αν η επιτροπή ολοκλήρωσε το
έργο της, ούτως ώστε να µπορέσουν να εκδοθούν οι ΚΥΑ και να
τοποθετηθούν τα ηλεκτρονικά και άλλα συστήµατα, τα οποία
χρειάζονται για την πάταξη του λαθρεµπορίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σπυρίδων Λυκούδης.
Από τη θέση σας, κύριε συνάδελφε. Η οµιλία σας είναι για

πέντε λεπτά και σύµφωνα µε τον Κανονισµό, όταν είναι κάτω από
επτά λεπτά η οµιλία, γίνεται από το έδρανο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε απολύτως πεπεισµένοι
στη Δηµοκρατική Αριστερά ότι χωρίς κοινωνική δικαιοσύνη και
αντικειµενικότητα δεν θα πετύχουµε αποδοτική λειτουργία του
φορολογικού συστήµατος, ούτε στο στάδιο της νοµοθέτησης
ούτε στο στάδιο της υλοποίησης.

Θα αναφερθώ σε ένα θέµα που από το καλοκαίρι, κύριε
Υπουργέ, συζητιέται, το περιουσιολόγιο. Από όσα είχατε πει συ-
νάγεται ότι από το 2013 ο ελεγκτής -γνωρίζοντας όλα τα περι-
ουσιακά στοιχεία του ελεγχόµενου, υλικά και άυλα, κινητά και
ακίνητα- θα έχει τη δυνατότητα να τα αντιδιαστέλει µε τις δαπά-
νες διαβίωσής του. Θα µπορεί, δηλαδή, να λέει: «Κύριε φορολο-
γούµενε, δήλωσες 1.000 ευρώ εισοδήµατα, κατέχεις αυτά τα
ακίνητα, τα οποία διασταύρωσα από το Κτηµατολόγιο και τα δια-
συνδεδεµένα υποθηκοφυλακεία, αύξησες κατά 1.000 ευρώ τις
καταθέσεις σου -το διασταύρωσα µε τα ελληνικά και ξένα χρη-
µατοπιστωτικά ιδρύµατα, κατέβαλες- 3.000 ευρώ για δαπάνες
διαβίωσης -τις διασταύρωσα µε την ασφαλιστική εταιρεία- τη
ΔΕΗ, την ΕΥΔΑΠ, τον τηλεπικοινωνιακό πάροχο σταθερού και κι-
νητού τηλεφώνου, τον ξενοδόχο, τον εστιάτορα κ.ο.κ.. Οπότε,
αφού είχες 2.000 ευρώ, πώς ξόδεψες 3.000 ευρώ και αύξησες
και τις καταθέσεις σου;». Και αυτός ο έλεγχος, κύριε Υπουργέ,
θα γίνει υποθέτω για εκατοµµύρια φορολογούµενους. 

Εάν πράξουµε έτσι, κύριε Υπουργέ, εµείς είµαστε απολύτως
σύµφωνοι και θα είµαστε στο πλευρό σας, όταν οι υπερασπιστές
της υστέρησης θα επισείουν µεγάλους αδελφούς και οργουελι-
κές ιδέες για να υπερασπίζονται τα υποτιθέµενα δικαιώµατα δια-
φόρων ερπετών, αδιαφορώντας για την ισοπέδωση των έντιµων
φορολογούµενων.

Όµως, κύριε Υπουργέ, το µείζον εµπόδιο στην προσπάθεια να
ανοιχθεί ένας δρόµος έντιµης φορολόγησης, µεγαλύτερο και
από τη διαφθορά του πελατειακού συστήµατος, είναι η από-
σταση των σχεδιασµών της ελληνικής πολιτικής από  την πραγ-
µατικότητα, στην οποία πραγµατικότητα: α) Τα τελευταία δέκα
χρόνια οι ιδιοκτήτες ακινήτων κλήθηκαν από την εφορία τρεις-
τέσσερις φορές να δηλώσουν τα ακίνητά τους. β) Τρία χρόνια
τώρα συζητείται ο φόρος στην υπεραξία των µετοχών και ανα-
βάλλεται λόγω αδυναµίας των µηχανογραφικών συστηµάτων. γ)
Δεκαπέντε χρόνια φτιάχνουµε Κτηµατολόγιο και ακόµα δεν έχει
ολοκληρωθεί. δ) Σε δεκατέσσερις µήνες εφαρµογής και διάθε-
σης της φοροκάρτας, µόλις το 3% των πελατών των τραπεζών
την προµηθεύτηκαν και ελάχιστοι τη χρησιµοποίησαν. ε) Ακόµη
περιµένουµε το ΕΤΑΚ του 2010 στ) Και προχθές ανακαλύψαµε
ότι η εφορία δεν γνωρίζει ποιοι πολίτες δεν έχουν πληρώσει το
φόρο ακινήτων, για να στείλει την οφειλή τους στις ΔΟΥ.

Και µια παράλληλη πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ: Το IRS,
οι αµερικάνικες φορολογικές αρχές, εκπόνησαν το σχέδιο
FATCA για να εντοπίσουν τη φορολογητέα ύλη Αµερικανών πο-
λιτών στο εξωτερικό. Συµφώνησαν µε τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύ-
µατα µέχρι το 2016 να τους παραδώσουν τα στοιχεία των
Αµερικανών πολιτών του πελατολογίου τους. Δηλαδή θεωρούν
τα πέντε χρόνια ως εύλογο χρονικό διάστηµα οι χρησιµοποιούν-
τες τη µηχανοργάνωση για τη συλλογή αυτών των στοιχείων από
οργανισµούς απολύτως µηχανοργανωµένους.

Κύριε  Υπουργέ, επιδιώκουµε τη δηµιουργία του περιουσιολο-
γίου, αλλά αυταπάτες δεν έχουµε. Και δεν έχουµε ούτε για το
λαϊκισµό της εποχής και ούτε υποκύπτουµε σε αυτόν. Το περι-
ουσιολόγιο είναι στόχος στρατηγικός, ο τελευταίος σταθµός
ενός επιχειρησιακού σχεδίου αξιοπιστίας των φορολογικών και
εισπρακτικών συστηµάτων της χώρας µας. Και µόνον εφόσον
όλα τα ενδιάµεσα στάδια και οι επιµέρους στόχοι υπηρετούν
αυτόν το στρατηγικό σχεδιασµό, τότε και µόνον έτσι θα πετύ-
χουµε ολοκληρωµένη λειτουργία του περιουσιολογίου. 

Γι’ αυτό θέλουµε να γνωρίζουµε: Τι µηχανογράφηση θα χρει-
αστεί και ποιες υπηρεσίες, οργανισµοί και ιδρύµατα θα διασυν-
δεθούν; Τι βάσεις δεδοµένων θα χρησιµοποιηθούν; Πώς θα
ανταλλάξουν µεταξύ τους στοιχεία και µε το Υπουργείο Οικονο-
µικών; Κυρίως όµως θέλουµε ρεαλιστικό χρονοδιάγραµµα, αλ-
λιώς εκπονούµε ευχολόγιο, µε καλή βέβαια πρόθεση. 

Μέχρι να ολοκληρωθεί το περιουσιολόγιο, ας ασχοληθούµε
λίγο µε το περιπτωσιολόγιο. 

Ζητούµε να ελεγχθούν µεθοδικά και συστηµατικά: Με ποια πε-

ριουσιακά στοιχεία πολιτικοί, βουλευτές, δήµαρχοι από το 2000
και µετά εισήλθαν στο δηµόσιο βίο και τι κατέχουν σήµερα. Εµ-
βάσµατα προς το εξωτερικό τα τελευταία χρόνια µε ποσό
500.000 ευρώ και πάνω. Τα στοιχεία είναι διαθέσιµα από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος. Εµβάσµατα προς το εξωτερικό τα τελευταία
τρία χρόνια µε ποσό πάνω από 100.000 ευρώ. Βασικοί µέτοχοι
εταιρειών που επιδοτήθηκαν µετά το 2000 και εκ των υστέρων
έκλεισαν. Βασικοί µέτοχοι εταιρειών που δανειοδοτήθηκαν αδρά
µετά το 2000 και εκ των υστέρων έκλεισαν. Τα δάνεια αυτά θα
τα πληρώσει τελικά ο ελληνικός λαός µέσω της επανακεφαλαι-
οποίησης των τραπεζών από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας.

Εκτιµούµε ότι αυτός ο συστηµατικός έλεγχος, εκτός της φο-
ρολογητέας ύλης που θα αποκαλύψει, θα αναδείξει τις παθογέ-
νειες του χρηµατοπιστωτικού τοµέα και τις στρεβλώσεις ενός
δηµοφιλούς, βεβαίως, αλλά σάπιου µοντέλου επιχειρηµατικότη-
τας του παρελθόντος. Όσα δηλαδή γεννήθηκαν και ρίζωσαν στο
πελατειακό κράτος, γαλουχήθηκαν από αυτό το άδικο και ανα-
ποτελεσµατικό κράτος και νοµιµοποιήθηκαν από αυτό το κράτος,
από ένα κράτος ανέντιµο. Και  δεν το λέω µόνο εγώ, αλλά το απο-
κάλεσε έτσι ο κύριος Πρωθυπουργός.

Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο
κ. Βασίλειος Οικονόµου για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πρέπει να οµολο-
γήσω και να παραδεχθώ ότι τείνετε να γίνετε ο αγαπηµένος της
Δηµοκρατικής Αριστεράς, διότι για πολλοστή φορά στο ραντε-
βού µας είστε συνεπής και σταθερός εν αντιθέσει µε άλλους
Υπουργούς, οι οποίοι αποφεύγουν τις ερωτήσεις που καταθέ-
τουµε και δεν θέλουν να δώσουν εξηγήσεις για το τι συµβαίνει
στον τοµέα τους. Πρέπει να οµολογήσω ότι εγώ σας συµπαθώ,
αλλά -όπως έχω µιλήσει και µε τους υπόλοιπους συναδέλφους
της Δηµοκρατικής Αριστεράς- χαίρετε συµπαθείας, γιατί είστε
ένα πρόσωπο το οποίο καταβάλλει σηµαντικές προσπάθειες για
να συµµαζευτούν τα ασυµµάζευτα σε αυτό το πολύ κρίσιµο
πόστο που έχετε.

Είναι ερωτήσεις οι οποίες θέτουν βασανιστικά ερωτήµατα και
θέτουν την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σας και την Κυβέρ-
νηση µπροστά σε ερωτήµατα που ταλανίζουν την κοινή γνώµη.
Ενοχλούν πάρα πολύ το κοινό αίσθηµα, διότι, όπως καταλαβαί-
νετε, µόνο ενόχληση µπορεί να φέρει µια υπόθεση που λέει ότι
υπάρχει µια µερίδα συµπολιτών µας που διάγει ένα βίο που είναι
πολύ ανθηρός σ’ αυτές τις δύσκολες και σκληρές µέρες, την ίδια
στιγµή που χιλιάδες, εκατοµµύρια συµπολίτες µας -οι µισθωτοί,
οι συνταξιούχοι, οι µικροµεσαίοι, οι επαγγελµατίες- δεινοπαθούν
µέσα από µια σκληρή πολιτική που τα τελευταία δυόµισι χρόνια
υφίστανται σχεδόν όλοι, όλοι εκτός από κάποιους.

Κύριε Υπουργέ, θυµάστε µια υπόσχεση που έχετε δώσει εδώ
στους Βουλευτές της Δηµοκρατικής Αριστεράς; Μάλιστα σε
µένα τον ίδιο είχατε πει «να µην πυροβολώ τον πιανίστα» και σας
είχα πει, αν θυµάστε, ότι είχατε δίκιο, διότι εσείς δεν έχετε την
τελική ευθύνη. Είχατε υποσχεθεί, όµως, ότι εν ευθέτω χρόνω θα
φέρετε εδώ πέρα στοιχεία που θα αποδεικνύουν τι µαζεύει, επι-
τέλους, το Υπουργείο και η Κυβέρνηση απ’ αυτά τα οποία είχαµε
καταγγείλει. Λίστες, φαινόµενα που τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρω-
σης φέρνουν στην επιφάνειαι. Θυµάστε τα στοιχεία για επώνυµα
πρόσωπα του καλλιτεχνικού και δηµοσίου βίου, τα οποία δηλώ-
νουν από µηδενικά µέχρι ελαχιστότατα εισοδήµατα το χρόνο;
Υποτίθεται ότι ψάχνουµε να βρούµε τους φοροφυγάδες και τους
φοροκλέφτες, όταν µπροστά µας έχουµε φαινόµενα γνωστότα-
των καλλιτεχνών και άλλων δηµοσίων προσώπων που δηλώνουν
δύο και τρία χιλιάρικα το χρόνο; 

Είχατε υποσχεθεί τότε στους Βουλευτές ότι σε πολύ σύντοµο
διάστηµα θα φέρετε τα αποτελέσµατα των ελέγχων. Σήµερα, λοι-
πόν, είναι µία πολύ ωραία ευκαιρία. Ελπίζουµε και πιστεύουµε
ότι θα δώσετε στοιχεία. Ποια στοιχεία; Μάθαµε ότι έχετε στείλει
δεκαπέντε χιλιάδες –άλλοι λένε δεκαεπτά χιλιάδες- «µπιλιέτα» σ’
αυτούς τους «άτακτους» συνέλληνες, δηλαδή στους Έλληνες οι
οποίοι, ενώ δεν έχουν τα αυτά εισοδήµατα, βλέπουµε τεράστια
εµβάσµατα και τεράστιες καταθέσεις. Τι έχουν αποδώσει αυτές
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οι δεκαπέντε χιλιάδες παραγγελίες;
Δεύτερον, υπάρχει λίστα Λαγκάρντ; Νοµίζω ότι την περιµένετε

ξανά από το εξωτερικό. Υπάρχει λίστα Λιχτενστάιν, Λουξεµβούρ-
γου; Σας το έχουµε καταθέσει ξανά. Υπάρχει µία παλαιά υπό-
θεση, των προηγούµενων δυόµισι ετών, όπου Υπουργοί είχαν
δηλώσει εδώ ότι προχωράνε οι έλεγχοι, αλλά δεν βλέπουµε απο-
τελέσµατα. Πιστεύουµε ότι σήµερα θα µας δώσετε τα αποτελέ-
σµατα. Υπάρχουν ερωτήµατα για τους πενήντα τέσσερις
χιλιάδες. Έχουν ξανατεθεί σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Εγώ προσωπικά σάς έχω θέσει το ζήτηµα της λαθρεµπορίας
των τσιγάρων, ενώ η κ. Ξηροτύρη σάς έχει θέσει θέµα για τη λα-
θρεµπορία των ποτών και των καυσίµων, δηλαδή ζητήµατα τα
οποία συζητούσαµε ως ισοδύναµα. Εγώ ασχολήθηκα µε το θέµα
των τσιγάρων, γιατί από το 2003, δηλαδή εδώ και εννέα χρόνια,
έχουν γίνει δώδεκα άκαρποι διαγωνισµοί. Γιατί; Για να βρούµε
την τεχνική υποδοµή στα τελωνεία, ώστε, όταν η νταλίκα έχει τα
παράνοµα τσιγάρα, να συλλαµβάνουµε και αυτόν που φέρνει τα
τσιγάρα και αυτόν που αποκοµίζει τα χρήµατα. Τόσο φοβερό και
δύσκολο είναι να γίνει αυτό σ’ αυτήν τη χώρα; 

Περιµένουµε να ακούσουµε τι προτίθεστε να κάνετε και γι’
αυτό το θέµα. Θα κάνετε, επιτέλους, αυτόν το διαβόητο διαγω-
νισµό, για να ολοκληρωθεί αυτός ο κύκλος των δέκα ετών, για
να γίνουµε ένα κράτος που στοιχειωδώς λειτουργεί ευρωπαϊκά;

Άρα, λοιπόν, τα ερωτήµατα είναι πολλά. Σήµερα από σας πε-
ριµένουµε απαντήσεις. Περιµένουµε να µας πείτε αν έχετε πλέον
απτά και ορατά αποτελέσµατα από το κυνήγι της φοροδιαφυγής.
Έχετε ήδη πέντε µήνες θητείας και νοµίζω ότι αυτή είναι µία
πολύ καλή ευκαιρία, ώστε πριν από τα Χριστούγεννα να κάνουµε
έναν πρώτο απολογισµό. Βάσει αυτού του απολογισµού και
βάσει των στοιχείων που θα µας δώσετε, µία υπόσχεση µπο-
ρούµε να σας δώσουµε όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς: ότι θα είµαστε συνεπείς, ενοχλητικοί και
σταθεροί στο να ζητάµε λογαριασµό και σ’ αυτήν την Αίθουσα,
αλλά και γενικότερα, για το πώς λειτουργείτε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να πω ότι από τον Κανονισµό δεν

επιτρέπεται ο συµψηφισµός του χρόνου της πρωτολογίας και
της δευτερολογίας. Το λέω για όλους, δεν το λέω για εσάς. Εν
πάση περιπτώσει, όµως, επειδή τελευταία τείνει να γίνει καθε-
στώς, πιστεύω ότι αυτό γίνεται µε τη συναίνεση ολόκληρου του
Σώµατος, οπότε η άποψη της Βουλής εν προκειµένω υπερτερεί.

Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Αναγνωστάκης, Βου-
λευτής Ευβοίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, κύριοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το σηµερινό ζήτηµα αποτελεί πρό-
κληση για όλους και θα υπάρξει -είµαι σίγουρος γι’ αυτό- έντονο
ενδιαφέρον από την ελληνική κοινωνία, για να δει τις απαντήσεις
του Υπουργείου Οικονοµικών και ιδιαίτερα υµών, κύριε Υπουργέ,
µε βάση τις ερωτήσεις που µέχρι τώρα κατατέθηκαν από τη Δη-
µοκρατική Αριστερά και θα συνεχίσουµε να καταθέτουµε σ’
αυτήν τη συζήτηση.

Είναι επίσης γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η φο-
ροδιαφυγή αποτελεί το έλλειµµα της αµοιβαίας εµπιστοσύνης
κράτους και πολιτών, όπως και το έλλειµµα της φορολογικής συ-
νείδησης, που -κατά τη γνώµη µου- είναι καθαρώς θέµα παιδείας,
κουλτούρας και πολιτισµού. Η φοροδιαφυγή αποτελεί µάστιγα
του κοινωνικού συνόλου, είναι κοινωνικό αδίκηµα και µπορεί να
θεωρηθεί -πάλι κατά την προσωπική µου κρίση- το µεγαλύτερο
των εγκληµάτων. Γιατί; Γιατί προσβάλλει το συµφέρον του κοι-
νωνικού συνόλου, αποστερεί από την πολιτεία τους αναγκαίους
πόρους για την εκπλήρωση των βασικών υποχρεώσεών της,
τόσο στην άσκηση της κοινωνικής της αποστολής -στους τοµείς
της υγείας, της πρόνοιας, της παιδείας, του πολιτισµού- όσο και
στην άσκηση της οικονοµικής της αποστολής -που είναι η βελ-
τίωση των οικονοµικά ασθενέστερων τάξεων, συνταξιούχων, µι-
σθωτών, εργαζόµενων- καθώς επίσης και στη δηµιουργία έργων
υποδοµής, περιβάλλοντος και γενικότερα στην οικονοµική ανά-
πτυξη της χώρας και την καταπολέµηση της ανεργίας.

Η φοροδιαφυγή µειώνει δυστυχώς τα δηµόσια έσοδα, ενεργεί
αρνητικά στα δηµοσιονοµικά της χώρας, συντελεί αποφασιστικά
στη µη υλοποίηση των προϋπολογισµών του κράτους, αδυνατεί
οικονοµικά τη χώρα, κλονίζει το κύρος της και την καθιστά ευά-
λωτη και µη υπολογίσιµη διεθνώς, προκαλεί, δηλαδή, άνιση και
άδικη µεταχείριση των πολιτών. Ακόµη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αµβλύνει τη φορολογική συνείδηση των ειλικρινών φο-
ρολογούµενων πολιτών, δηµιουργεί αισθήµατα καχυποψίας
στους πολίτες της και υποθηκεύει αρνητικά το µέλλον των νέων
γενεών.

Αναγνωρίζοντας έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το φο-
ρολογικό σύστηµα είναι η καρδιά ενός σύγχρονου κράτους,
καθώς διέπει, όπως είπαµε, τις σχέσεις των νοικοκυριών, των πο-
λιτών και των επιχειρήσεων, σήµερα η Δηµοκρατική Αριστερά
επιχειρεί µια κριτική σχετικά µε την εφαρµογή του στη χώρα,
αλλά, βεβαίως, και ως προς την αποτελεσµατικότητά του. 

Ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα δεν θα πρέπει να επικεντρώ-
νει τις προσπάθειές του µόνο στην αύξηση των εσόδων για τη
µείωση του δηµόσιου χρέους, αλλά θα πρέπει κατά βάση να απο-
τελεί ένα οικονοµικό εργαλείο που θα προάγει την αποτελεσµα-
τικότητα, ένα πολιτικό εργαλείο που θα τείνει στην ανακατανοµή
του εισοδήµατος και του πλούτου και τέλος ένα κοινωνικό εργα-
λείο για την προώθηση της ανάπτυξης και της κοινωνικής συνο-
χής. Οφείλει, δηλαδή, να είναι δίκαιο µεταξύ των κοινωνικών
οµάδων και ταυτόχρονα να παρέχει ένα πλαίσιο υγιούς ανταγω-
νισµού για τις επιχειρήσεις. 

Ιδιαίτερα, δε, σήµερα αυτό που αποτελεί µονόδροµο για τον
εκσυγχρονισµό των φοροελεγκτικών µηχανισµών είναι η πάταξη
της φοροδιαφυγής, από τη στιγµή µάλιστα που υπολογίζεται ότι
η φοροδιαφυγή αντιστοιχεί περίπου µε το 30% του Ακαθάριστου
Εγχώριου Προϊόντος. 

Σε αντίθεση µ’ άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης πα-
ρατηρείται ότι στη χώρα µας, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το µεγαλύτερο µέρος των φορολογικών εσόδων
προέρχεται δυστυχώς από τη φορολόγηση των µισθωτών και
των συνταξιούχων, δηµιουργώντας έτσι ένα δυσανάλογο αποτέ-
λεσµα σχετικά µε τη φοροδοτική ικανότητα της κάθε κοινωνικής
οµάδας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, µια που ίσχυσε προηγούµενα η συµψήφιση,
παρακαλώ να ισχύσει και για µένα ο χρόνος της δευτερολογίας.
Σας ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση.

Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να δηµιουργείται η εντύπωση ότι οι
υπηρεσίες που παρέχονται από το κράτος είναι σε αναντιστοιχία
µε το ποσό που πληρώνουν οι πολίτες για τις υπηρεσίες αυτές.
Αυτό το γεγονός µε τη σειρά του τροφοδοτεί µια κουλτούρα
αποφυγής πληρωµής φόρων, που σε αυτήν τη χρονική στιγµή
για τη χώρα µας θα έπρεπε να είχε περιοριστεί µέσω της δικαιό-
τερης κατανοµής των φόρων.

Η ανισοκατανοµή των φόρων, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, προκύπτει κατά κύριο λόγο από αυτό τον τεράστιο
όγκο φοροδιαφυγής που προηγούµενα περιέγραψα.

Συγκεκριµένα τώρα, µια πηγή φοροδιαφυγής και φοροαποφυ-
γής είναι οι παράκτιες εταιρείες ή όπως έχει πλέον καταγραφεί
στη γλώσσα της οικονοµίας, οι offshore εταιρείες, καθώς η λει-
τουργία τους τείνει στη διάβρωση της φορολογικής βάσης –κυ-
ρίως, βέβαια, µέσω της νοµιµοποίησης κεφαλαίων που προέρχο-
νται από παράνοµες δραστηριότητες ή απλά από την αποφυγή
φορολόγησής τους.

Στη βασικότερη λειτουργία τους περιλαµβάνουν τη συσσώ-
ρευση κερδών από επενδύσεις στο εξωτερικό, έτσι ώστε να ανα-
βάλλεται ή να αποφεύγεται τελείως η φορολόγησή τους µέχρι
να «επαναπατριστούν» -εάν, βεβαίως, επαναπατριστούν- τα κέρ-
δη στη χώρα του επενδυτή.

Υπάρχουν καλά παραδείγµατα. Σε χώρες όπως οι Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής έχουν θεσπιστεί κανόνες, βάσει των
οποίων µόνιµοι κάτοικοί τους που έχουν σηµαντικό ποσοστό συµ-
µετοχής ή ελέγχου σε offshore εταιρείες ή που έχουν τοποθετή-
σει σε υπεράκτια κεφάλαια φορολογούνται κάθε χρόνο κατά το
ποσοστό συµµετοχής τους στο εισόδηµα ή το κεφάλαιο της υπε-
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ράκτιας εταιρείας, ανεξάρτητα αν υπάρχουν κέρδη ή όχι. 
Στη χώρα µας η µόνη πρόβλεψη που έχει γίνει, ώστε να φορο-

λογούνται µε κάποιο τρόπο οι offshore εταιρείες, σχετίζεται µε
την επιβολή φόρου ακινήτων που έχουν στη χώρα µας αυτές οι
εταιρείες. Αρχικά -σε όλους είναι γνωστό- ο φόρος ήταν στο 3%
και έγινε το 2010 15%. 

Θέλω να αναφέρω ότι υπάρχει ένα πλήθος δεκαέξι χιλιάδων
οκτακοσίων πενήντα ενεργών υπεράκτιων εταιρειών, που από
αυτές µόνο εννιακόσιες εξήντα πέντε δηλώσεις έγιναν για το
έτος 2012, συνεχίζοντας έτσι µια κακή παράδοση που κρατάει
από το 2003. 

Θέλω να προσπεράσω κάποια πράγµατα, γιατί δεν υπάρχει
χρόνος. Θέλω να πάω στην ελληνική πραγµατικότητα. Είναι δύ-
σκολο έως απίθανο να αντιµετωπιστεί από την ελληνική πολιτεία
η φοροδιαφυγή; Σαφώς η απάντηση είναι ότι µε πάρα πολλή δυ-
σκολία µπορεί να αντιµετωπιστεί. Όταν, όµως, υπάρχει η πολιτική
βούληση -που κατά τη γνώµη µου υπάρχει- όταν υπάρχει ένα
απλό, λιτό, σαφές, κατανοητό φορολογικό πλαίσιο, ναι, µπορεί
να υπάρξει πάταξη της φοροδιαφυγής.

Θέλω, όµως, να κλείσω µε τρεις προτάσεις, κύριε Υπουργέ,
σχετικά, βέβαια, µε την αντιµετώπιση των offshore εταιρειών. Το
πρόβληµα κατά τη γνώµη µας -µπορεί να αντιµετωπιστεί σε
εθνικό επίπεδο µε την προσθήκη διάταξης στη φορολογική µας
νοµοθεσία που να µην αναγνωρίζει το κόστος αγορών, δαπάνες
και αποσβέσεις επιχειρήσεων, που προέρχονται από χώρες στις
οποίες τα εισοδήµατά τους δεν φορολογούνται -λόγω ειδικών
φορολογικών διατάξεων- ή φορολογούνται κατ’ ελάχιστο. 

Όσον αφορά δε την αποκάλυψη αυτών των χωρών και των
εταιρειών, πιστεύουµε ότι υπάρχει επαρκής ελεγκτικός φορολο-
γικός µηχανισµός στη χώρα. Θεωρούµε επίσης ότι η ελληνική
φορολογική νοµοθεσία θα πρέπει να µεταθέσει την υποχρέωση
προσκόµισης πληροφοριών για τέτοιες συναλλαγές στην ηµε-
δαπή επιχείρηση. Σε περιπτώσεις που αδυνατεί να προσκοµίσει,
τότε να µην αναγνωρίζονται τα αντίστοιχα κόστη και δαπάνες. 

Έχοντας, πίεση χρόνου, θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή
η ευκαιρία που δίνεται σήµερα µπορεί να αποτελέσει πραγµατικά
αφετηρία για µια φορολογική µεταρρύθµιση που θα ευνοεί την
ελληνική κοινωνία, θα τονώνει την ελληνική οικονοµία και πάνω
απ’ όλα θα εµπεδώνει το αίσθηµα κοινωνικής δικαιοσύνης. Ιδού
πεδίον δόξης λαµπρόν για όλους µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει ο συνάδελφος, κ. Θωµάς Ψύρρας για πέντε

λεπτά.
Πάντως οφείλω να πω ότι ο τρόπος µε τον οποίο θέτετε τα θέ-

µατα µε έκανε να µου φύγει η απορία πώς ένα κόµµα που συµ-
µετέχει στην Κυβέρνηση κάνει επερώτηση.

Είναι πραγµατικά πολύ ωφέλιµη η τοποθέτηση του ζητήµατος,
το οποίο σήµερα συζητούµε εδώ. Είναι πολύ χρήσιµη και πολύ
ωφέλιµη.

Ορίστε, κύριε Ψύρρα, έχετε το λόγο.
ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Η ΔΗΜΑΡ δεν χαϊδεύει αυτιά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όταν αναδει-

κνύονται στο µέγιστο κάποια ζητήµατα, που ταλανίζουν την ελ-
ληνική κοινωνία διαχρονικά, αυτό είναι πάρα πολύ θετικό.

ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Η Δηµοκρατική Αριστερά πρότεινε και επέ-
βαλε τη ρήτρα των ισοδύναµων µέτρων ως µέσο για να αρθούν
σε σύντοµο χρόνο οι αδικίες από την ψήφιση των επώδυνων µέ-
τρων.

Ένα τέτοιο µέτρο, κύριε Υπουργέ, είναι η πάταξη του λαθρεµ-
πορίου των καυσίµων, αφού µπορεί να αποφέρει έσοδα ίσως και
περισσότερα από 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ το χρόνο.

Φυσικά, αντιλαµβάνοµαι ότι τα συµφέροντα που σχετίζονται
µε το λαθρεµπόριο των καυσίµων είναι τεράστια. Ίσως µέχρι σή-
µερα δεν έγινε κατορθωτό να αντιµετωπιστούν αυτά τα προβλή-
µατα, ακριβώς επειδή τα συµφέροντα είναι και τεράστια και
ισχυρά. 

Η χρήση του ναυτιλιακού ή παλιότερα του πετρελαίου θέρµαν-
σης αντί για κίνησης, οι εικονικές εξαγωγές, το λαθρεµπόριο µε
τα  καύσιµα του στρατού, οι ελλειµµατικές παραδόσεις µέσα από

τις πειραγµένες αντλίες, τα φαινόµενα νοθείας διαφορετικών
τύπων καυσίµων µεταξύ τους, πρόσφατα τα φαινόµενα της νο-
θείας µε βιοκαύσιµα είναι µόνο κάποιες λίγες από τις πολλές τε-
χνικές που χρησιµοποιούνται µέσα σ’ αυτό το εκπληκτικό
αλισβερίσι.

Βέβαια, οι νόµοι δεν µας λείπουν. Ήδη από το Μάρτιο του
2012 έχει ψηφιστεί ο ν. 4072, όπου στο άρθρο 320 προβλέπεται
η λήψη µέτρων για την πάταξη του λαθρεµπορίου. Όµως ακόµα
δεν έχουν ενεργοποιηθεί οι κοινές υπουργικές αποφάσεις για την
εφαρµογή του. Άµεσα πρέπει να γίνουν αυτά τα πράγµατα και
θα υπάρξουν άµεσες αλλαγές προς συγκεκριµένες κατευθύν-
σεις.

Πρέπει να καθιερωθεί η εγκατάσταση ολοκληρωµένου ηλε-
κτρονικού συστήµατος εισροών-εκροών, να καθιερωθεί η υπο-
χρεωτική ιχνηθέτηση των υγρών καυσίµων που κυκλοφορούν
στην ελληνική επικράτεια, να καθιερωθεί ρητά η υποχρέωση για
ηλεκτρονική σήµανση µε σύστηµα GPS, να θεσπιστεί από κοινού
ευθύνη των ιδιοκτητών των ανεξάρτητων πρατηρίων µε τις εται-
ρείες εµπορίας ή τα διυλιστήρια, να καθιερώνεται η υποχρεωτική
αναγραφή της επωνυµίας του σήµατος κατόχου στα µέσα που
µεταφέρουν τα καύσιµα, ώστε να αποτραπεί η κίνηση στα λεγό-
µενα «λευκά» βυτιοφόρα.

Όπως βλέπουµε, το πλαίσιο υπάρχει. Είναι δυνατόν εύκολα να
ενεργοποιηθεί. Βέβαια, πρέπει να υπάρξει γρήγορα ένα χρονο-
διάγραµµα για την έκδοση όλων αυτών των αποφάσεων, που θα
δώσουν λύση στο πρόβληµα. Βεβαίως, όσο καθυστερούµε στην
έκδοση τέτοιων αποφάσεων, τόσο θα καθυστερούµε και στον
έλεγχο της διακίνησης µε ηλεκτρονικό τρόπο από το διυλιστήριο
στον τελικό καταναλωτή.

Ρωτώ, λοιπόν, σε ποια φάση υλοποίησης βρίσκονται ακριβώς
αυτά τα ηλεκτρονικά συστήµατα αντιµετώπισης του λαθρεµπο-
ρίου των καυσίµων, δηλαδή η υποχρεωτική χρήση GPS στα βυ-
τιοφόρα, η απαγόρευση της διανοµής από «λευκά» βυτιοφόρα,
η άµεση σύνδεση των αντλιών πρατηρίων µε το φορολογικό µη-
χανισµό, η χρήση των µοριακών ιχνηθετών που αποκλείουν τη
νόθευση. 

Φυσικά, εκείνο το πράγµα που πρέπει οπωσδήποτε να αντιµε-
τωπιστεί -και γιατί εκεί ακριβώς εντοπίζεται η µέγιστη φοροδια-
φυγή- είναι το διασυνοριακό λαθρεµπόριο µε τις εικονικές
εξαγωγές καυσίµων σε όµορες χώρες. 

Για παράδειγµα, όταν η Ελλάδα εξάγει καύσιµα στα Σκόπια,
τότε πρέπει να δηλωθεί ότι οι Σκοπιανοί εισάγουν αντίστοιχη πο-
σότητα. Όµως τα νούµερα δεν αντιστοιχούν και η διαφορά ανά-
µεσα στις «δικές» µας εξαγωγές και στις «δικές» τους εισαγωγές
δείχνει ακριβώς πόσους φόρους χάνει το ελληνικό δηµόσιο.

Αυτό δεν ισχύει µόνο για τα καύσιµα. Δεν αναφέροµαι µόνο
στα καύσιµα. Τρεις χιλιάδες φορτία το µήνα µπαίνουν από την
Τουρκία στην Ελλάδα, αξίας περίπου 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Χάνουµε 1 δισεκατοµµύριο το µήνα από έλλειψη οργάνωσης –
δεν είναι ζήτηµα µόνο διαφθοράς- από πρόβληµα στελέχωσης
και µεθόδων των εισαγωγών και των εξαγωγών από τα τελωνεία
της χώρας. 

Για παράδειγµα, η Δανία, η Ολλανδία, η Νορβηγία χρησιµο-
ποιούν µαγνητικές αψίδες στα λιµάνια ή στις συνοριακές οδικές
πύλες, που είναι υποδοχείς containers. Η Ελλάδα δεν διαθέτει
τέτοιες πύλες.

Εποµένως θα πρέπει -έστω και αν έχουν µεγάλο κόστος, διότι
θα έχουµε µεγάλο όφελος για το ελληνικό δηµόσιο- να ενισχυ-
θούν τα λιµάνια της χώρας µε αυτές τις πύλες. Και φυσικά να
προχωρήσουµε στην ηλεκτρονική διασύνδεση του ΣΔΟΕ µε τα
τελωνεία. 

Θα ήθελα να επισηµάνω δύο ζητήµατα. Πρώτον αυτό που
αφορά το περιβόητο ναυτιλιακό πετρέλαιο, που -από τη στιγµή
που εξισώθηκε η τιµή του πετρελαίου κίνησης θέρµανσης- είναι
αναµενόµενο ότι το λαθρεµπόριο θα µεταφερθεί στο ναυτιλιακό
πετρέλαιο. Το ναυτιλιακό είναι αφορολόγητο, κοστίζει σήµερα
70 λεπτά το λίτρο, τη στιγµή που το εξισωµένο πάει στα 1,40-
1,50 ευρώ το λίτρο. Τα 70 λεπτά, λοιπόν, της διαφοράς είναι ένα
πελώριο κέρδος. Δεν είναι διόλου ευκαταφρόνητο, ιδιαίτερα για
τα κυκλώµατα που το διακινούν. Πώς σκέφτεστε να το αντιµετω-
πίσετε, κύριε Υπουργέ; 
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Δεύτερον, υπάρχει το λαθρεµπόριο ποτών και τσιγάρων. Υπο-
λογίζεται ότι το δηµόσιο χάνει συνολικά 200 εκατοµµύρια ευρώ
ετησίως. Ειδικά δε στην περίπτωση των ποτών οι διασυνοριακοί
έλεγχοι είναι µάλλον ανύπαρκτοι. Οι εισαγωγές νοθευµένων
ποτών ειδικά από τη Βουλγαρία δεν κλέβουν µόνο το κράτος,
αλλά απειλούν ευθέως τη δηµόσια υγεία. Ο έλεγχος, λοιπόν, στα
σύνορα µπορεί να υπάρξει µε την εγκατάσταση µηχανήµατος µα-
γνητικών ροών. Το κόστος του είναι περίπου 5.000 ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τα υπόλοιπα
στη δευτερολογία σας, κύριε συνάδελφε.

ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ: Να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, και δεν
θα σας απασχολήσω µετά στη δευτερολογία µου.

Σας ρωτώ, λοιπόν, αν υπάρχει ενδεχόµενο να προχωρήσουµε
στην προµήθεια ενός τέτοιου µηχανήµατος. 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση δεν έχει κανένα περιθώριο ολι-
γωρίας. Είναι επιτακτικό να γίνουν –και εσείς το ξέρετε πάρα
πολύ καλά- σωρευτικά όσα δεν έγιναν επί δεκαετίες. Και εδώ
είναι το δικό σας βάρος, αλλά και το δικό µας βάρος και η δική
µας κριτική και εµµονή. Η πάταξη της φοροδιαφυγής δεν είναι
ζήτηµα που συνδέεται µόνο µε τη δηµοσιονοµική προσαρµογή.
Είναι ζήτηµα δικαιοσύνης, αξιοπιστίας ενός πολιτικού συστήµα-
τος που έχει τρωθεί βάναυσα. Και εµείς από τη Δηµοκρατική Αρι-
στερά ξέρουµε ότι βρισκόµαστε εδώ πέρα, ακριβώς για να
αποκαταστήσουµε αυτό το πράγµα. 

Ελπίζω να µην τρωθεί ανεπανόρθωτα, ελπίζω να δώσουµε
λύση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει η κ. Μάρκου για τρία λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η ενδυνάµωση του ποινικού σκέλους της διαδικασίας καταπο-

λέµησης της φοροδιαφυγής, παράλληλα µε την επίσπευση της
εκδίκασης φορολογικών υποθέσεων και τη θεσµοθέτηση πιο αυ-
στηρών ποινικών και διοικητικών κυρώσεων, αναδεικνύεται σε
προτεραιότητα οποιασδήποτε στρατηγικής για την καταπολέ-
µηση της φοροδιαφυγής. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στατιστικά του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης για το δεύτερο τρίµηνο του 2012, ενώπιον του ΣτΕ εκκρε-
µούν από το 2011 πάνω από πέντε χιλιάδες φορολογικές, υποθέ-
σεις εκ των οποίων οι χίλιες επτακόσιες περίπου αφορούν ποσά
πάνω από 50.000 ευρώ. Ακόµα χειρότερα στα τακτικά διοικητικά
δικαστήρια εκκρεµούν απροσδιόριστες πάνω από εκατόν δέκα
χιλιάδες υποθέσεις. 

Η εκταµένη φοροαποφυγή και η διαφθορά –δυο όψεις του
ιδίου νοµίσµατος- πλήττουν βάναυσα και διαβρώνουν τα δηµόσια
οικονοµικά, µέσα από την απόκρυψη παράνοµης «µαύρης» φο-
ρολογητέας ύλης και τη στέρηση του κράτους από έσοδα. 

Στη Δηµοκρατική Αριστερά πιστεύουµε ότι η καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής και της διαφθοράς είναι αυτήν τη στιγµή η
µόνη πηγή ισοδυνάµων, που θα επιτρέψει την άρση των αδικιών
σε βάρος του εργαζόµενου, του χαµηλοσυνταξιούχου, του συ-
νεπούς φορολογούµενου και στην αποκατάσταση της ελληνικής
οικονοµίας. 

Προς την κατεύθυνση αυτήν υποβάλλουµε συγκεκριµένες
προτάσεις:

Επέκταση του αναδροµικού ελέγχου «πόθεν έσχες» από το
2000 σε όλους τους υπόχρεους και όχι µόνο, στα πολιτικά πρό-
σωπα και µάλιστα από τη χρονική στιγµή ανάληψης των καθη-
κόντων τους. Όλοι όσοι βρίσκονται σε θέση ευθύνης και διαχει-
ρίστηκαν δηµόσιο χρήµα, όπως γενικοί γραµµατείς υπουργείων,
διοικητές και υποδιοικητές νοσοκοµείων, πρυτάνεις και άλλοι.

Πλήρης κινητοποίηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
και επιθετική στρατηγική για διεκδίκηση των οφειλοµένων, µε
αξιοποίηση όλων των νοµικών µέσων και δήλωση παράστασης
πολιτικής αγωγής σε κάθε ποινική υπόθεση. 

Αναδιατύπωση συνδυασµό των άρθρων 256 του Ποινικού Κώ-
δικα και του ν.1608 «περί καταχραστών του δηµοσίου» για να
αποσαφηνιστούν οι προϋποθέσεις τέλεσης και το πλαίσιο ποινής
για την απλή απιστία και την απιστία σε βάρος του δηµοσίου.

Πρέπει να γίνει επέκταση της ρύθµισης του νέου άρθρου 239
του Ποινικού Κώδικα για τη δήµευση σε περίπτωση δωροδοκίας,
ώστε να καταλαµβάνει και την απιστία. 

Να γίνει νέα µείωση των χρηµατικών ορίων και αύξηση των
ορίων των ποινών σε όλα τα οικονοµικά εγκλήµατα και τα εγκλή-
µατα περί την υπηρεσία, για να σταλεί ηχηρό µήνυµα µηδενικής
ανοχής σε κάθε πρακτική που στερεί έσοδα από το δηµόσιο και
επιβαρύνει εν τέλει τους συνεπείς πολίτες. 

Πρέπει να γίνει νοµοθετική µετατροπή των οικονοµικών εγκλη-
µάτων και των εγκληµάτων περί την υπηρεσία σε διαρκή. Για την
παράταση της παραγραφής της ανέλεγκτης φοροδιαφυγής, να
νοµοθετηθεί και µε τρόπο που δεν θα οδηγεί σε ανατροπές αρ-
γότερα από τα δικαστήρια. Να γίνει διεύρυνση των λόγων δια-
κοπής και αναστολής της παραγραφής σε κάθε περίσταση που
είναι αδύνατη η ποινική δίωξη για οποιονδήποτε λόγο. Παραδείγ-
µατος χάριν, αυτό να γίνεται όταν καθυστερεί η παροχή πληρο-
φοριών από τις τράπεζες, όσον αφορά πρόσωπα που είναι υπό
διερεύνηση. 

Να γίνει προσθήκη διάταξης στο ν. 2325/1997 για τη φοροδια-
φυγή, αλλά και στο κεφάλαιο 12 του Ποινικού Κώδικα για τα εγ-
κλήµατα περί την υπηρεσία, στα πρότυπα του άρθρου 11 του
νόµου για το «πόθεν έσχες» για τη δέσµευση και την απαγό-
ρευση διάθεσης περιουσιακών στοιχείων µε απόφαση του ανα-
κριτή και διερεύνηση των αρµοδιοτήτων του οικονοµικού
εισαγγελέα στον τοµέα αυτό.

Στην περίπτωση δήµευσης να υπάρχει ενεργοποίηση µηχανι-
σµού για την αξιοποίηση της δηµευθείσας περιουσίας µε τρόπο
οικονοµικά αποδοτικό για το δηµόσιο. 

Να υπάρχει παράλληλη κίνηση της ποινικής διαδικασίας µε τη
διοικητική για όλα τα φορολογικά εγκλήµατα και να γίνεται απο-
κατάσταση βλάβης, σε περίπτωση που γίνει δεκτή η προσφυγή
µε βάση τις κοινές διατάξεις. Να δώσουµε προτεραιότητα στην
εκδίκαση και στη µείωση όλων των σχετικών διαδικαστικών προ-
θεσµιών του άρθρου 21 του ν. 2325 περί φοροδιαφυγής, όπως
τροποποιήθηκαν το 2010. 

Να έχουµε µεγαλύτερες ποινές και για τις τράπεζες που κα-
θυστερούν αδικαιολόγητα την απόδοση στοιχείων. Στο πλαίσιο
της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, να συµπεριληφθεί ο
όρος ότι υποχρεούνται να διαβιβάζουν την ίδια µέρα όλα τα απαι-
τούµενα στοιχεία σε ηλεκτρονική µορφή. Επίσης, πρέπει να
υπάρχει on line σύνδεση όλων των τραπεζικών συναλλαγών µε
το ΣΔΟΕ και τον οικονοµικό εισαγγελέα. 

Να γίνει αποσαφήνιση του νοµικού πλαισίου που αφορά την
προστασία προσωπικών δεδοµένων, σε συνεργασία µε την Αρχή
Προστασίας Δεδοµένων, ώστε να µην προβάλλεται ως δικαιολο-
γία για τη µη παροχή στοιχείων. 

Πρέπει επίσης να εξεταστεί σοβαρά η επανασύσταση φορο-
λογικών δικαστηρίων, έτσι ώστε σε τάχιστο χρόνο να διεκπεραι-
ώνονται οι υποθέσεις.

Αυτές είναι µόνο µερικές από τις προτάσεις µας. Περιµένουµε
από τον κύριο Υπουργό να µας ενηµερώσει, ποιες από αυτές τις
προτάσεις σκοπεύει να συµπεριλάβει στο Εθνικό Επιχειρησιακό
Πρόγραµµα για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τη πτέρυγα της )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Γιαννακάκη για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η αναποτελεσµατικότητα του κράτους να συλλέξει φόρους

από τους κατέχοντες -οι οποίοι, όµως, δεν συµβάλλουν στο
βαθµό που τους αναλογεί στη φορολογία- δεν είναι σηµερινό
φαινόµενο. 

Σήµερα, όµως, είναι περισσότερο από αναγκαίο, είναι επιτα-
κτικό, είναι αδήριτη κοινωνική ανάγκη να γίνουν στην πράξη σω-
ρευτικά όσα δεν έχουν γίνει εδώ και δεκαετίες.

Η µακρά πολιτική ασυλία της φοροδιαφυγής, της διαφθοράς,
της παραοικονοµίας -πέρα από την υπονόµευση του κοινωνικού
κράτους και την αναπαραγωγή των κοινωνικών ανισοτήτων έχει
οδηγήσει τους πολίτες στο να µην εµπιστεύονται πλέον το πολι-
τικό σύστηµα. Η λύση του προβλήµατος της φοροδιαφυγής είναι
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ζήτηµα ηθικής τάξης και κοινωνικής δικαιοσύνης και δεν επιδέ-
χεται πλέον ούτε µία µέρα αναβολή. 

Αντίστοιχη είναι η κατάσταση που παρουσιάζεται και στα
σκάφη αναψυχής. Στον κλάδο έχουν παρεισφρήσει εικονικά απα-
σχολούµενοι µε το θαλάσσιο τουρισµό ιδιοκτήτες σκαφών, µε
αποκλειστικό σκοπό να ωφελούνται παράνοµα από τα ισχύοντα
για τον κλάδο οικονοµικά κίνητρα και ιδιαίτερα τη µη πληρωµή
ΦΠΑ και την απαλλαγή από το φόρο εισοδήµατος.

Για την αντιµετώπιση του σοβαρού αυτού προβλήµατος θα
πρέπει να γίνει εκκαθάριση του µητρώου από εικονικώς επαγ-
γελλόµενους στην εκµετάλλευση τουριστικών πλοίων αναψυχής.

Η καταχώρηση στο Μητρώο Επαγγελµατικών Σκαφών θα πρέ-
πει να γίνει ηλεκτρονικά, ούτως ώστε να τυποποιηθεί ο έλεγχος
και η έκδοση των αναγκαίων εγγράφων. Με τον τρόπο αυτό, προ-
οδευτικά η βάση δεδοµένων της Υπηρεσίας Μητρώου θα συνδε-
θεί µε τα λιµεναρχεία της χώρας, µειώνοντας κατά αυτόν τον
τρόπο τη γραφειοκρατία και βελτιστοποιώντας τον ελεγκτικό µη-
χανισµό. 

Οι επαγγελµατικές ενώσεις θα πρέπει να βοηθήσουν προς
αυτήν την κατεύθυνση, προκειµένου να καθαριστούν τα Μητρώα
Επαγγελµατικών Σκαφών και να εξέλθουν από αυτά όσοι µπήκαν
µε αποκλειστικό σκοπό τη φοροαπαλλαγή.

Με ερώτηση την οποία είχε καταθέσει Βουλευτής µας στις 4
του Σεπτέµβρη 2012 εκτιµούµε ότι 400 εκατοµµύρια ευρώ θα ει-
σέρρεαν στα κρατικά ταµεία, αν πραγµατοποιούνταν έλεγχοι στα
περισσότερα από τέσσερις χιλιάδες σκάφη αναψυχής. Ενδει-
κτικά µέχρι το Μάρτιο είχαν γίνει µόνο εξακόσιοι έλεγχοι σε σύ-
νολο τεσσερισήµισι χιλιάδων σκαφών, οι οποίοι απέφεραν
περίπου 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έκτοτε οι έλεγχοι σταµάτησαν. Το αρµόδιο τµήµα του ΣΔΟΕ
αποδυναµώθηκε, µε αποτέλεσµα από τους δώδεκα υπαλλήλους
-οι οποίοι υπηρετούσαν- να υπηρετούν σήµερα µόνο δύο, ενώ τα
δύο αρµόδια σκάφη του ΣΔΟΕ για τους ελέγχους παραµένουν
αχρησιµοποίητα λόγω έλλειψης πληρωµάτων.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να µάθουµε: υπάρχουν ευθύνες και σε ποι-
ους, που ουσιαστικά ατόνισαν ή και διακόπηκαν οι έλεγχοι στα
σκάφη αναψυχής και σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί, ούτως
ώστε να ενισχυθεί το αρµόδιο τµήµα του ΣΔΟΕ για να ολοκλη-
ρωθούν εγκαίρως οι έλεγχοι και να εισπραχθεί µέχρι το τέλος
του χρόνου το προαναφερόµενο ποσό; Και, τέλος, ποιοι ευθύ-
νονται για τη µη δραστηριοποίηση των δύο σκαφών του ΣΔΟΕ
και πότε προβλέπεται η επαναχρησιµοποίησή τους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Μαυραγάνης έχει το

λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε είκοσι λεπτά στη διάθεσή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θα
ήθελα να σας ευχαριστήσω για τα καλά λόγια που ακούστηκαν
σχετικά µε το πρόσωπό µου και να διευκρινίσω ότι η τιµή που
µου έγινε από τον Πρωθυπουργό της χώρας και από τους πολι-
τικούς Αρχηγούς που συµµετέχουν στη σηµερινή Κυβέρνηση
ήταν µεγάλη αλλά και το βάρος της ευθύνης ακόµη περισσό-
τερο. 

Επέλεξα να αναλάβω αυτό το βάρος, γιατί πιστεύω ότι µπορώ
να προσφέρω και να συµβάλω στην εξοµάλυνση του ελληνικού
φορολογικού συστήµατος, το οποίο είναι προβληµατικό κατά γε-
νική οµολογία. Και το ελληνικό φορολογικό σύστηµα, όπως κάθε
φορολογικό σύστηµα, έχει τρεις τοµείς στους οποίους παρου-
σιάζονται αδυναµίες: νοµοθεσία, ανθρώπινο δυναµικό, συστή-
µατα.

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το πεντάµηνο, σχεδόν, προσπαθούµε
να πάρουµε όλα εκείνα τα αναγκαία µέτρα, τις νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις, τις παρεµβάσεις στο ανθρώπινο δυναµικό, αλλά και
στα συστήµατα, για να µπορέσουµε πλέον όχι µόνο να αποκτή-
σουµε ένα σύγχρονο φορολογικό σύστηµα, αλλά και για να κα-
ταπολεµήσουµε τη φοροδιαφυγή αποτελεσµατικά.

Θα ήθελα µε την ευκαιρία αυτή που µου δίνεται να απαντήσω
στην επερώτηση και στις συγκεκριµένες ερωτήσεις που έχουν

τεθεί, αλλά και ταυτόχρονα να σας ενηµερώσω. Πρώτα-πρώτα,
αναφερθήκατε στη θέση του Γενικού Γραµµατέα του Υπουργείου
Οικονοµικών, ενός στελέχους το οποίο θα είναι µόνιµο, δεν θα
έχει πολιτικές παρεµβάσεις και αυτό το άτοµο θα µπορεί να δι-
οικεί το φορολογικό µηχανισµό, χωρίς να έχει το φόβο του τερ-
µατισµού της θητείας του και της οποιασδήποτε παρέµβασης. 

Τόσα χρόνια λεγόταν αυτό, εµείς το κάναµε πράξη και είναι
πλέον θεσµοθετηµένη θέση και θα επιλέξουµε πολύ γρήγορα
άτοµο για να µπορέσει να ανταποκριθεί στα καθήκοντα αυτά.

Αναφερθήκατε διεξοδικά στην καταπολέµηση της φοροδιαφυ-
γής µέσω της διερεύνησης της οικονοµικής δυνατότητας που
έχουν οι φορολογούµενοι και του αν αυτή είναι η πραγµατική,
σύµφωνα µε τις φορολογικές τους δηλώσεις. Δεν νοµίζω ότι σε
τέτοια µεγάλη έκταση έχει γίνει σε τόσο µικρό διάστηµα επεξερ-
γασία στοιχείων. 

Εµείς βρήκαµε από τις τράπεζες ένα µικρό περιουσιολόγιο -
όπως σας έχω πει και το αξιοποιήσαµε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο µέχρι στιγµής. Και θα σας εξηγήσω. Το να στείλεις µία επι-
στολή είναι πάρα πολύ εύκολο. Βρήκες κάποιους οι οποίοι έχουν
κάνει δηλώσεις που δεν συµφωνούν µε τα εµβάσµατά τους –που
και αυτό έχει µία διεργασία, προκειµένου να φθάσεις στη σύγ-
κριση αυτή- αλλά από εκεί και πέρα τι κάνεις; Στέλνεις µία επι-
στολή µόνο; 

Εγώ σας πληροφορώ ότι αυτή η επεξεργασία που έχει γίνει
και η όλη προετοιµασία είναι για να επιταχυνθεί ο µετά χρόνος,
δηλαδή να µη στείλεις µόνο την επιστολή, να ζητήσεις και κάποια
άλλα πράγµατα ταυτόχρονα και να χρησιµοποιήσεις τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων. Και αυτό κάνουµε. Και
ήδη η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων έχει στεί-
λει ένα πρώτο µικρό κατάλογο, για να αποσταλεί από τα ΕΛΤΑ η
σχετική πρόσκληση και µέσα στην εβδοµάδα –µε διαβεβαίωσε
και ο γενικός γραµµατέας- θα αρχίσει σε µεγάλους αριθµούς η
αποστολή αυτών των επιστολών. 

Είπατε, λοιπόν, στη συνέχεια για το τι θα πρέπει να κάνουµε
σε σχέση µε την επιτάχυνση των υποθέσεων που εκκρεµούν στην
επιτροπή του άρθρου 70 Α’. Μόλις αναλάβαµε –έχω απαντήσει
και σε ερώτηση- διαπιστώσαµε το πρόβληµα, η νοµοθετική ρύθ-
µιση έρχεται στο Κοινοβούλιο, για να πολλαπλασιάσουµε τις επι-
τροπές και να ξεµπλοκάρουµε την όλη διαδικασία. 

Ρωτήσατε, επίσης, τι έχει γίνει µε τις κοινές υπουργικές απο-
φάσεις για το σύστηµα εισροών-εκροών και του GPS. Εδώ θα
ήθελα να σας πληροφορήσω ότι εκδόθηκαν οι αποφάσεις. Από
εδώ και πέρα, πλέον, προχωρά η υλοποίηση. Συνεπώς αυτά τα
οποία δεν γίνονταν για κάποιο καιρό είναι πράξεις πλέον, όχι
λόγια. 

Είπατε, ακόµα, τι θα πρέπει να γίνει µε την αναδιάρθρωση του
ελεγκτικού µηχανισµού. Τι κάναµε; Σε πρώτη φάση µεταφέραµε
τις υποθέσεις των φορολογουµένων µεγάλης περιουσίας, µεγά-
λου πλούτου σε ένα ελεγκτικό κέντρο, για να υπάρχει καλύτερος
συντονισµός και να συνεχιστεί και να αυξηθεί η αποδοτικότητά
του και να έχουµε ουσιαστικό αποτέλεσµα. 

Παράλληλα, µέσα από νοµοθετική διάταξη, προβλέψαµε ένα
σύστηµα εισαγωγής στο µηχανισµό ελεγκτών µε αίτηση –το εί-
δατε, πέρασε η νοµοθετική διάταξη- και µε αξιολόγηση, έτσι
ώστε να πολλαπλασιάσουµε τους ελεγκτές -οι οποίοι είναι ελά-
χιστοι- είτε για να ανταποκριθούν στα ελεγκτικά έργα των ΔΟΥ
είτε για να ενισχυθεί το ΣΔΟΕ. 

Ταυτόχρονα, για πρώτη φορά, εξειδικεύσαµε τη δυνατότητα
να κρίνεται κάθε προϊστάµενος ανά τρίµηνο, γιατί, όπως είχα πει
–νοµίζω- στο Κοινοβούλιο, υπήρχε σοβαρό πρόβληµα, διότι κά-
ποιοι στόχοι ήταν δωδεκαµηνιαίοι, ο νόµος προέβλεπε τριµηνιαία
αξιολόγηση και υπήρχε εκεί σοβαρό νοµικό πρόβληµα. Το κά-
ναµε και αυτό. Θα προχωρήσουµε στην ουσιαστική αξιολόγηση
πάντα µε αξιοκρατικά κριτήρια. 

Είπατε, επίσης, για τις λεγόµενες υπεράκτιες εταιρείες -off-
shore- κ.λπ.. Κατ’ αρχάς, δεν είναι χιλιάδες, είναι πολύ λιγότερες,
είναι εκατοντάδες. Και σε αυτό, όµως, κάναµε πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ)

Αναφερθήκατε για το Κρανίδι. Μεταφέραµε τις υποθέσεις του
Κρανιδίου στο Διαπεριφερειακό Ελεγκτικό Κέντρο. Μεταφέραµε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’ - 19 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                         4767



και τις υποθέσεις της Κύµης. Ξέρουµε πού είναι αυτές οι υπερά-
κτιες εταιρείες σε όλη την Ελλάδα και τις µεταφέρουµε όλες στο
Διαπεριφερειακό Ελεγκτικό Κέντρο, το οποίο ήδη ενισχύσαµε µε
ελεγκτές, για να µπορέσει να ανταποκριθεί σε αυτό το έργο. 

Επίσης, αναφερθήκατε σε θέµατα που έχουν σχέση µε το λα-
θρεµπόριο καυσίµων. Σας είπα εδώ ότι υπογράφηκαν οι υπουρ-
γικές αποφάσεις και σε συνεργασία των τελωνειακών και των
υπηρεσιών του ΣΔΟΕ θα γίνεται πλέον ένας ενδελεχής έλεγχος.
Εφόσον υλοποιηθεί αυτό το πρόγραµµα της εγκατάστασης και
του µηχανισµού εισροών εκροών και του GPS και εκεί θα έχουµε
αποτελέσµατα το 2013. 

Στα τσιγάρα τι βρήκαµε; Βρήκαµε µια µελέτη µιας επιτροπής
που είχε συσταθεί στο Υπουργείο Οικονοµικών. Ήδη προκαλέ-
σαµε εισήγηση της υπηρεσίας και προχωράµε στον περίφηµο
διαγωνισµό. Βέβαια, πριν γίνει ο διαγωνισµός, πρέπει να συγκρο-
τηθεί µια επιτροπή, η οποία θα θέσει τα κριτήρια και όλα τα τε-
χνικά χαρακτηριστικά και πολύ σύντοµα και εκεί …

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Από το 2003 ήταν αυτά, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Από
το 2003 ήταν αλλά εµείς το βρήκαµε τέλη Ιουνίου, Ιούλιο. Μέσα
σ’ αυτό το διάστηµα προχωράµε και αυτό. 

Είπατε επίσης, για τα τελωνεία και τα προβλήµατα που έχουν.
Βεβαίως και υπάρχουν προβλήµατα και εκεί θα προσπαθήσουµε,
µέσα από την αναδιοργάνωση των υπηρεσιών του Υπουργείου
Οικονοµικών και κυρίως την αναδιάρθρωση των ΔΟΥ, να ενισχύ-
σουµε και τα τελωνεία µε προσωπικό.

Αναφερθήκατε επίσης σε περιπτώσεις ελέγχου µε οργανω-
µένα συστήµατα. Θα ήθελα να σας πω ότι ήδη έχουµε έξι συστή-
µατα x-ray. Επίσης για τα µαγνητικά συστήµατα τα οποία
αναφέρατε, παρότι το κόστος και εκεί είναι 2,5 εκατοµµύρια πε-
ρίπου, προγραµµατίζουµε µέχρι τον Ιούνιο του 2013 να έχουµε
προµηθευτεί τρεις µαγνητικές πύλες οι οποίες θα εγκαταστα-
θούν στα εξής τελωνεία: Στο 5ο του Πειραιά, στο 2ο της Θεσσα-
λονίκης και των Κήπων. 

Σε σχέση τώρα µε τη λήψη πληροφοριών από τη Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, είναι η πρώτη φορά -αν
δείτε τις υπουργικές αποφάσεις, αλλά και τα αιτήµατα του
ΣΔΟΕ- που έχουν ζητηθεί και έχουν δοθεί πληροφορίες για τρα-
πεζικούς λογαριασµούς, για ασφάλιστρα, για δίδακτρα και γε-
νικά πληροφορίες που χτίζουν το προφίλ του καταναλωτή
φορολογούµενου έτσι ώστε να διασταυρώσουµε εάν αυτά που
µας δηλώνει συµφωνούν µε αυτά που καταναλώνει. Και αυτό κά-
ναµε. 

Στη συνέχεια θα ήθελα να επικεντρωθώ στην ανάγκη ενίσχυ-
σης των ελεγκτικών υπηρεσιών. Εδώ έχουµε ένα πρακτικό πρό-
βληµα, όπως σας ανέφερα. Ήδη έχει µειωθεί το προσωπικό του
Υπουργείου Οικονοµικών και γι’ αυτό θα πρέπει να βάλουµε τους
ελεγκτές στο σύστηµα, όπως σας είπα. Και αυτό προχωράει
πολύ γρήγορα. Προκηρύσσουµε µέσα στην εβδοµάδα ή το πολύ
την άλλη, τη διαδικασία. Θα κάνουν τις αιτήσεις τους και στις
αρχές Δεκεµβρίου θα έχουµε τη δυνατότητα να φτιάξουµε τον
κατάλογο να βάλουµε αυτούς τους ανθρώπους µέσα στο ελεγ-
κτικό σύστηµα, γιατί όπως έχω αναφέρει και άλλη φορά µε την
προηγούµενη διαδικασία είχαµε µείνει επισήµως µε διακόσιους
τριάντα πέντε περίπου επίσηµους ελεγκτές.

Τέλος, σε σχέση µε τον ΦΠΑ που αναφέρατε θα ήθελα να πω
ότι και σε αυτό το σηµείο είδαµε ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε
σε µια αλλαγή ενδεχοµένως –γιατί πρέπει να µελετηθεί- του συ-
στήµατος της λήψης του ΦΠΑ ιδίως στο λιανεµπόριο. 

Εκεί, επειδή αυτή η προσπάθεια δεν είναι κάτι το κοινό σε όλη
την Ευρώπη, υπάρχει µια επιτροπή που συστήσαµε και περιµέ-
νουµε το πόρισµά της, για να δούµε αν µπορούµε να εφαρµό-
σουµε ένα πρωτοποριακό σύστηµα, κυρίως στο λιανεµπόριο,
όπου αµέσως µε την πληρωµή του ΦΠΑ, ο ΦΠΑ δεν θα περνά
από τα χέρια του εµπόρου, αλλά θα πηγαίνει κατευθείαν στα
χέρια του κράτους. 

Για να µπορέσει να γίνει αυτό, θα πρέπει να ενθαρρυνθεί ο κό-
σµος στη χρήση ηλεκτρονικών µέσων πληρωµής. Όµως, αυτά τα
µέσα πληρωµής θα πρέπει να συνοδευθούν µε κίνητρα, για να
µπορέσει ο φορολογούµενος να τα χρησιµοποιήσει. Υπάρχουν

συστήµατα που έχουν τεθεί στη Βραζιλία και σε άλλες χώρες είτε
µε εκπτώσεις του φόρου είτε µε άλλα µπόνους που δίνονται στον
φορολογούµενο. 

Άρα, και σε αυτόν τον τοµέα προχωράµε για να έχουµε πολύ
γρήγορα τουλάχιστον, ένα πόρισµα για να δούµε αν µπορεί να
εφαρµοστεί άµεσα και στην Ελλάδα. Υπάρχει βεβαίως και το
θέµα ό,τι κάνουµε να είναι συµβατό µε την κοινοτική νοµοθεσία,
ιδιαίτερα δε µε τη νοµοθεσία του ΦΠΑ. 

Μιλήσατε για τα σκάφη. Ναι, στα σκάφη ο έλεγχος που είχε
γίνει κατά καιρούς είχε αποδώσει κάποια αποτελέσµατα και πρό-
θεσή µας είναι να τον συνεχίσουµε. Όµως, το ΣΔΟΕ αυτήν τη
στιγµή έχει ένα θέµα προσωπικού και βεβαίως µπορεί να εξοικο-
νοµηθεί προσωπικό µε µια καλύτερη διάρθρωση των υπηρεσιών
του ΣΔΟΕ, αλλά δεν φθάνει αυτό. Χρειάζεται να σταλούν ελεγ-
κτές και οι ελεγκτές που θα σταλούν στο ΣΔΟΕ θα είναι από αυ-
τούς που σας είπα ότι πολύ γρήγορα θα έχουµε µέσα στο
σύστηµα.

Επίσης, αναφερθήκατε και στις περιπτώσεις των δύο σκαφών,
τα οποία έχει το ΣΔΟΕ και πρέπει να λειτουργήσουν. Εκεί υπάρ-
χει ένα πρακτικό θέµα, όσο και αν σας φαίνεται λίγο περίεργο,
ότι πρέπει να βρεθούν καπετάνιοι γι’ αυτά τα δύο σκάφη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Είναι που δεν έχουµε καπετάνιους
στην Ελλάδα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Προ-
σέξτε, δεν είναι εύκολο να προσλάβεις απ’ έξω. Πρέπει να βρεις
δηµόσιο υπάλληλο και είµαστε σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθµισης, για να µπορέσουµε να λύσουµε και
αυτό το πρόβληµα, γιατί δυστυχώς προσλήψεις αυτήν τη στιγµή
δεν µπορούµε να κάνουµε. 

Ένα πράγµα που έχουµε ζητήσει για το 2013 από το Υπουρ-
γείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης –και θα ήθελα να σας το πω-
είναι τουλάχιστον να µας επιτρέψει να προσλάβουµε διακόσιους
περίπου ελεγκτές και να προστεθούν στους ελεγκτές που σας
ανέφερα. 

Όσον αφορά την οργάνωση του φορολογικού µηχανισµού,
από το καλοκαίρι είχαµε µια αναλυτική έκθεση της τεχνικής βοή-
θειας για το πώς µπορούµε να µεταβούµε από το σηµερινό σύ-
στηµα σ’ ένα σύστηµα ηµιαυτόνοµης φορολογικής διοίκησης,
στα πρότυπα ξένων χωρών όπου αυτό το σύστηµα ηµιαυτόνοµης
φορολογικής διοίκησης έχει λειτουργήσει. 

Εκεί θα υπάρχει κεντρικός προγραµµατισµός από τον γενικό
γραµµατέα, θα υπάρχει ειδικός προϋπολογισµός γι’ αυτήν την
υπηρεσία, καθώς και η δυνατότητα αυτής της υπηρεσίας να ενο-
ποιεί όλες τις επιµέρους υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών
που έχουν σχέση µε τη φορολογία, ώστε να µην είναι διάσπαρτες
και να υπάρχει ένας ενιαίος πλέον φορέας µέσα στο Υπουργείο
Οικονοµικών µε όλες του τις φορολογικές υπηρεσίες, κάτι που
θα προσφέρει και εξοικονόµηση αλλά και καλύτερη διοίκηση.

Τέλος, θα ήθελα να σας πω ότι αυτή η Κυβέρνηση, την οποία
στηρίζει και η ΔΗΜΑΡ, είναι αποφασισµένη να αλλάξει το τοπίο
στο χώρο της φορολογίας όχι µόνο µε νοµοθετικές παρεµβάσεις
αλλά µε µία ουσιαστική προσπάθεια για την καταπολέµηση της
φοροδιαφυγής και για πρώτη φορά γίνεται µία συντονισµένη κί-
νηση για να αποδώσει. Και σας επανέλαβα ότι τόσα χρόνια µπο-
ρεί να υπήρχαν διάσπαρτα στοιχεία, αλλά για πρώτη φορά
πήραµε και επεξεργαστήκαµε στοιχεία, έχουµε αποτελέσµατα…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πείτε µας ένα, κύριε Υπουργέ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα

σας πω. Τα αποτελέσµατα τα οποία έχουµε αυτήν τη στιγµή είναι
ότι είµαστε σε θέση πλέον να ξέρουµε σε ποιους στέλνουµε, σε
πόσο καιρό θα έχουµε την απάντησή τους και τι θα κάνουµε
µετά. Σας λέω ότι το να στείλεις µία επιστολή είναι πανεύκολο.
Το να συντµήσεις το χρόνο από τη στιγµή που θα σου απαντή-
σουν, για να προβείς στις ενέργειες, είναι το προβληµατικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αυτό το πρόβληµα, λοιπόν, το λύσαµε µε ηλεκτρονική εφαρ-
µογή της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων. Και
να σας θυµίσω, πέρα από τα θέµατα της φοροδιαφυγής, ότι για
πρώτη φορά γίνονται σηµαντικά βήµατα στη Γενική Γραµµατεία
Πληροφοριακών Συστηµάτων. Έχουµε τέλη ηλεκτρονικά και επί-
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δοµα θέρµανσης ηλεκτρονικά, όπως είχαµε και τις δόσεις το κα-
λοκαίρι ηλεκτρονικά. Προχωρούµε πλέον σε µία µεγαλύτερη
χρήση των ηλεκτρονικών εφαρµογών, όχι µόνο για να διευκολύ-
νουµε τον πολίτη αλλά για να µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε κα-
λύτερα τα όποια στοιχεία έχουµε στη διάθεσή µας. 

Επίσης, δεν υπάρχουν πλέον απόρρητα. Η πρόσβαση στις
πληροφορίες δεν είναι όπως παλιά. Έχουµε τη δυνατότητα
πλέον και από τη νοµοθεσία να παίρνουµε αυτά τα στοιχεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τις παρατηρήσεις που κάνατε για το αν αργούν οι τράπεζες,
βεβαίως τις έχω υπ’ όψιν µου και είµαι στη διάθεσή σας για οποι-
αδήποτε θετική πρόταση που συµπίπτει και µε τις δικές µου από-
ψεις, για να µην έχουµε τέτοια προβλήµατα. 

Όµως, θέλω να σας πω και να δηλώσω κατηγορηµατικά ότι
δεν θα έχουµε ένα έργο από τα παλιά. Για πρώτη φορά θα
έχουµε αποτέλεσµα στην καταπολέµηση της φοροδιαφυγής,
γιατί όλες αυτές οι δράσεις που σας ανέφερα δεν είναι στα
λόγια, δεν είναι σε νόµους, αλλά περνούν στην υλοποίηση. Όπως
σας είπα και µε τα καύσιµα, εκδόθηκαν αυτές οι υπουργικές απο-
φάσεις που για τόσο καιρό δεν εκδίδονταν. Τα υπόλοιπα στοιχεία
τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας πλέον δεν µένουν χαµένα, δεν
µένουν σε συρτάρια, δεν µένουν πουθενά, παρά µόνο στις ελεγ-
κτικές αρχές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της ΔΗΜΑΡ κ. Νικόλαος
Τσούκαλης έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το µεγάλο ερώτηµα που τίθεται όχι µόνο

από τη Δηµοκρατική Αριστερά, αλλά απ’ όλα τα κόµµατα και πε-
ριµένουµε να µας πείτε στη δευτερολογία σας, καθώς είναι µε-
γάλη µας αγωνία, είναι τι αποτελέσµατα συγκεκριµένα και απτά
–αν έχετε υπ’ όψιν σας- θα έχουµε το 2013. Γιατί το λέµε αυτό;
Ως Δηµοκρατική Αριστερά έχουµε θέσει ένα κρίσιµο ζητούµενο,
το πώς δηλαδή θα µπορέσουµε µέσω της ρήτρας αντικατάστα-
σης που έχουµε προτείνει, από το 2014 να µπορέσουµε να κα-
τευθύνουµε συγκεκριµένα ποσά, ούτως ώστε να ανακουφιστούν
οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι από τα επώδυνα βάρη που τους
επιβλήθηκαν.

Χρονοδιάγραµµα µπορείτε να µας δώσετε και περιµένουµε να
το κάνετε στη δευτερολογία σας. Για παράδειγµα, όσον αφορά
το περιουσιολόγιο, πότε θα λειτουργήσει πλήρως; Πότε θα
έχουµε στοιχεία; Όσον αφορά το θέµα της λίστας των πενήντα
τεσσάρων χιλιάδων –που όπως πολύ σωστά είπατε, είναι ένα
µικρό περιουσιολόγιο- εστάλησαν οι πρώτες προσκλήσεις. Πότε
θα έχουµε αποτελέσµατα; Θα έχουµε κάποιο ταµειακό αποτέλε-
σµα µέχρι το τέλος του χρόνου στα θέµατα των off-shore και στα
θέµατα του λαθρεµπορίου; Τα ποσά είναι τεράστια. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες ο Πρό-
εδρος του ESPD στο γερµανικό κοινοβούλιο έθεσε ως βασικό
όρο µιας πιθανής νέας χρηµατοδοτικής βοήθειας προς τη χώρα
το να πληρώσει το 1% των πλουσίων Ελλήνων τα χρήµατα, τα
ποσά που αντιστοιχούν στα εισοδήµατά τους. Και είναι χαρακτη-
ριστική αυτή η αναφορά, γιατί είναι πλέον εδραιωµένη η αντί-
ληψη σε όλον τον κόσµο και όχι µόνο στην Ευρώπη, αλλά ακόµα
και στα µέλη του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και σε εκείνα
τα µέλη τα οποία αυτήν τη στιγµή µαστίζονται από ανέχεια, πείνα
και υποβάθµιση, ότι η Ελλάδα είναι ένας παράδεισος της φορο-
διαφυγής, µια τριτοκοσµική χώρα, όσον αφορά τον εντοπισµό
και τη σύλληψη της φορολογητέας ύλης. Όπως καταλαβαίνετε,
το θέµα της φοροδιαφυγής είναι τεράστιο πολιτικό πρόβληµα
που έχει διεθνείς επιπτώσεις και όχι µόνο εσωτερικές. 

Επίσης, ο κ. Γκάµπριελ ανέφερε ότι κάτι το οποίο δεν κάναµε
εµείς –και έριξε την ευθύνη και στη Γερµανία και στις άλλες
χώρες της Ευρώπης- είναι ότι αυτά τα δύο τελευταία χρόνια, για
να µην πω και τα προηγούµενα, δεν συνέβη το αυτονόητο, δεν
υπήρξε δηλαδή ένας στοιχειώδης συντονισµός µεταξύ των κρα-
τών-µελών της Ευρώπης και κυρίως της Γερµανίας, ούτως ώστε

να διευκολυνθεί η Ελλάδα στο να εντοπίσει τον τεράστιο πλούτο
που βρίσκεται στα θησαυροφυλάκια των ελβετικών, των γερµα-
νικών, των βρετανικών και όχι µόνο τραπεζών. 

Το µεγάλο, λοιπόν, πρόβληµα είναι τι έχουµε να διαχειρι-
στούµε το αµέσως επόµενο διάστηµα. Πρόκειται για προϋποθέ-
σεις που είναι κρίσιµες. 

Το πρώτο βασικό και διαχρονικό ζήτηµα είναι οι σχέσεις κρά-
τους-πολίτη. Και αυτό δεν αφορά µόνο εσάς, αλλά όλο το πολι-
τικό σύστηµα. Όπως ανέφερα και σε µια άλλη µου τοποθέτηση
που έκανα από το Βήµα της Βουλής, εδώ έχουµε µια βασική και
πολύ άγρια σύγκρουση µεταξύ του κράτους και του πολίτη. Ο
πολίτης νιώθει το κράτος ως κράτος δυνάστη και το δε κράτος
νιώθει το λαό, τους πολίτες ως εχθρό λαό. Μέσα, λοιπόν, σ’
αυτήν την αντιπαράθεση είναι αδύνατον να εµπεδωθεί η οποι-
αδήποτε φορολογική συνείδηση και να αναπτυχθούν εκείνες οι
σχέσεις οι οποίες θα µετατρέψουν τη χώρα σε µια σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή χώρα. Αυτό, λοιπόν, είναι το µεγάλο ζητούµενο που
αφορά όλο το πολιτικό σύστηµα και όχι µόνο εσάς. 

Το δεύτερο ζητούµενο αποτελεί επιτακτική ανάγκη και πρέπει
να γίνει κατά προτεραιότητα. Θα πρέπει να υπάρξει άµεσος ανα-
δροµικός έλεγχος του «πόθεν έσχες» όλων των εφοριακών που
είχαν θέσεις ευθύνης, διαχειρίζονταν και είχαν άµεση επαφή µε
τους πολίτες. Δεν αναφέροµαι σε όλους τους εφοριακούς, αλλά
σ’ αυτούς που είχαν άµεση επαφή µε τους πολίτες και µέσα από
το πολυδαίδαλο φορολογικό σύστηµα είχαν τη δυνατότητα να
διακανονίζουν περιπτώσεις ή να κάνουν ελέγχους. 

Τρίτο ζητούµενο. Η µεγάλη µας αγωνία είναι το σύστηµα που
θα διαµορφωθεί, ο µηχανισµός που θα εγκαθιδρυθεί στη χώρα
να έχει µόνιµο και σταθερό χαρακτήρα. Σε καµµία περίπτωση δεν
θέλουµε µετά από ένα ή δύο χρόνια να περιπέσουµε στην προ-
ηγούµενη κατάσταση. Πρέπει, λοιπόν, οι µηχανισµοί να είναι στα-
θεροί και κυρίως να λειτουργούν µε αυτοµατισµούς, δίχως την
παρεµβολή οποιουδήποτε υποκειµενικού στοιχείου. 

Τέταρτον. Κύριε Υφυπουργέ, δεν υπάρχουν εισροές και
εκροές µόνο στα καύσιµα. Εισροές και εκροές –δηλαδή το τι
µπαίνει και τι βγαίνει- υπάρχουν σε όλες τις επιχειρήσεις, κάτι
που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Και εδώ είναι το µεγάλο πρό-
βληµα το οποίο αντιµετωπίζει η χώρα, όσον αφορά τη λειτουργία
των µηχανισµών και του φορολογικού συστήµατος. 

Η εισηγήτριά µας κ. Ξηροτύρη αναφέρθηκε σε ένα µεγαλεπή-
βολο σχέδιο του κ. Μόντι, όσον αφορά την πάταξη της φοροδια-
φυγής. Ένας χρόνος συµπληρώθηκε –χθες ή σήµερα, αν δεν
κάνω λάθος- από την ανάληψη της διακυβέρνησης της Ιταλίας
από τον κ. Μόντι. Η πρώτη του κίνηση ξέρετε ποια ήταν; Ήταν
αυτό που ανέφερε η κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη: το να αναλάβει να ξε-
κινήσει η «επιχείρηση Σέρπικο» και να εγκαταστήσει στα υπόγεια
της οικονοµικής εφορίας στη Ρώµη έναν από τους µεγαλύτερους
υπολογιστές στην Ευρώπη, προκειµένου να διασταυρώνει σε
χρόνο dt είκοσι δύο χιλιάδες πληροφορίες που αναφέρονται
ακόµα και στη µεταφορά, τη διακίνηση και τις χρηµατοπιστωτι-
κές συναλλαγές. 

Γιατί το κατάφερε αυτό; Το κατάφερε, γιατί είχε τη δυνατότητα
και την υποδοµή να διασυνδέσει τα συστήµατα, τα οποία λει-
τουργούσαν στην Ιταλία µεταξύ εφορίας, ασφαλιστικών ταµείων,
ΚΕΠ και άλλων υπηρεσιών.

Εδώ τι συµβαίνει; Συµβαίνει το τραγελαφικό: Να πραγµατοποι-
είται πριν δύο µήνες έκτακτη σύσκεψη στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών µε το ερώτηµα κατά πόσο µπορούν να συνεργαστούν τα
τρία συστήµατα το «ΤAXIS», το «ELENXIS» και το «ISIS», τα οποία
ήταν ασύµβατα µεταξύ τους. Γιατί γινόταν αυτό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Γινόταν γιατί απλούστατα κάποιοι φρόντισαν το σύ-
στηµα να είναι επιµελώς ανοργάνωτο. 

Μου είχαν απευθύνει κάποια στιγµή σε κάποιο τηλεοπτικό πα-
ράθυρο µία ερώτηση «Ποια θεωρείτε εσείς σαν Δηµοκρατική Αρι-
στερά τη µεγαλύτερη µεταρρύθµιση που πρέπει να γίνει στη
χώρα;» και απάντησα αυθόρµητα «Την πλήρη µηχανοργάνωση».
Εξεπλάγησαν και µου είπαν «Μα είναι µεταρρύθµιση αυτή;» και
τους είπα «Βεβαίως, για την Ελλάδα είναι η µεγαλύτερη µεταρ-
ρύθµιση».

Και η απάντηση που θέλω να µου δώσετε εσείς είναι το γιατί
δεν έγινε στην Ελλάδα. Γιατί απλούστατα, κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, η πλήρης µηχανοργάνωση και αυτοί οι µηχανισµοί µε
αυτόµατη λειτουργία ήταν εντελώς ασύµβατοι µε το πελατειακό
σύστηµα. Τα περισσότερα σκάνδαλα που αποκαλύπτονται το τε-
λευταίο διάστηµα στις υπηρεσίες, στο ΙΚΑ Καλλιθέας, στο
Υπουργείο Ανάπτυξης κ.λπ. αποκαλύπτονται όταν τοποθετούνται
και λειτουργούν τα ηλεκτρονικά συστήµατα. Αυτό, λοιπόν, δεν
έγινε ποτέ στη χώρα. 

Και βεβαίως µας πιάνει µελαγχολία, κύριε Υπουργέ, όταν ανα-
τρέχουµε σε κάποιον από τους ευρωπαϊκούς µηχανισµούς, τη
γειτονική µας Guardia di Finanza όπου θεωρώ ότι µας δείχνει το
δρόµο για το τι πρέπει να κάνουµε σε επίπεδο µηχανισµού. 

Αυτή η µιζέρια το ότι οι διακόσιοι πενήντα ελεγκτές πρέπει να
γίνουν τριακόσιοι πενήντα, το πώς θα υπάρχει συντονισµός µε-
ταξύ της Αστυνοµίας, του Λιµενικού, των τελωνείων, του ΣΔΟΕ,
των ΔΟΥ και όλης αυτής της πανσπερµίας, που ουσιαστικά δεν
έχουν ένα συντονιστικό κέντρο, πρέπει να τελειώσει. Αυτή είναι
η επανάσταση και σε αυτή καλείστε να απαντήσετε σύντοµα και
εµείς θα βοηθήσουµε τα µέγιστα προς αυτή την κατεύθυνση.

Η Guardia di Finanza, λοιπόν, υπό την εποπτεία του Υπουργού
Οικονοµίας και Οικονοµικών και των ιταλικών ενόπλων δυνάµεων
–παρακαλώ- υπεύθυνη για την αντιµετώπιση οικονοµικού εγκλή-
µατος και λαθρεµπορίου, έχει υπό την εποπτεία της, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εξακόσια σκάφη και πλοία και πάνω από
εκατό αεροσκάφη, εξήντα οκτώ χιλιάδες αστυνοµικούς, ενώ συ-
νεργάζεται και έχει αστυνοµικούς στην υπηρεσία της EUROPOL
και της OLAF, δηλαδή της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Καταπολέµη-
σης της Απάτης. 

Θα µου πείτε αυτός ο οργανισµός δεν απέτρεψε το να έχει η
Ιταλία το 2009 φοροδιαφυγή 120 δισεκατοµµύρια. Έτσι είναι.
Γιατί «una faccia una razza» είµαστε µε τους Ιταλούς. Όµως, έχει
µία διαφορά. Έχει έναν µηχανισµό που αν του δώσεις εντολή ότι
εδώ και τώρα θέλω να µου µειώσεις τη φοροδιαφυγή κατά 50%,
θα σου το κάνει µέσα σ’ ένα χρόνο, κάτι το οποίο δεν το έχουµε
εµείς. 

Είναι πολλά αυτά, τα οποία θέλουµε να αναφέρουµε. Όµως,
εδώ θέλω να µεταφέρω ένα παράπονο, κύριε Υπουργέ. Πολλές
από τις απαντήσεις που δίνονται από το Υπουργείο σας και από
τις υπηρεσίες µας παραπέµπουν σε άλλες εποχές: δηλαδή, το
«άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Έγιναν ερωτήσεις από εµένα και
από άλλους συναδέλφους της Δηµοκρατικής Αριστεράς για το
αν υπήρξαν φορολογικοί έλεγχοι για το «πόθεν έσχες» σε µονα-
στήρια, σε µητροπόλεις, σε εκκλησιαστικά ιδρύµατα. Και η απάν-
τηση είναι «ναι, γίνονται» ενώ γνωρίζουµε ότι γίνονται συγκε-
κριµένα και στην Αττική και στην υπόλοιπη Ελλάδα. Δεν θέλουµε
να αποκαλυφθούν ονόµατα, αλλά να µας πείτε τον αριθµό όπως
και την πορεία τους, σε ποια φάση βρίσκονται. 

Η απάντηση για τα σκάφη αναψυχής δεν ήταν ικανοποιητική.
Γι’ αυτό λέµε ότι θα είµαστε επίµονοι από δω και πέρα.

Πολλά από αυτά που αναφέραµε και συζητούµε τώρα, είναι
προφανές ότι αν µε µία συντονισµένη προσπάθεια καταστούν δυ-
νατά µέσα στο 2013, τότε θα µπορέσουµε να κοιτάξουµε στα
µάτια τους πολίτες -που αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε από-
γνωση, έχουν χάσει τα πάντα- και να τους πούµε ότι κάτι καινούρ-
γιο γεννιέται στη χώρα και µπορούµε να τους το προσφέρουµε.
Παραδείγµατος χάριν, εξειδικεύστε όσο σας αφορά, τη δυνατό-
τητα να αποκτήσουµε ισοδύναµα από τη φοροδιαφυγή. Τι ευελ-
πιστούµε από το περιουσιολόγιο; Θα αυξήσουµε τη φορολογη-
τέα ύλη σε τέτοιο βαθµό ούτως ώστε να έχουµε µόνιµα έσοδα
που να µπορέσουν να αντικαταστήσουν κάτι. 

Όσον αφορά τις offshore εταιρείες, η απάντηση δεν ήταν
επαρκής. Απ’ τα στοιχεία που µας δώσατε προκύπτει ότι υπάρ-
χουν περίπου δεκαέξι χιλιάδες offshore εταιρείες και οι εννιακό-
σιες λειτουργούν στην Ελλάδα. Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτές
λειτουργούν για ένα πλούσιο ακίνητο, για ένα γιότ και για ένα
ακριβό αυτοκίνητο. Σας είπα το εξής απλό. Πρώτα από όλα πρέ-
πει να εντοπιστούν τα ακίνητα. Σας ζήτησα να µας πείτε ποιοι
είναι οι µισθωτές γιατί πίσω από τους µισθωτές κρύβονται κυ-
ρίως οι διαχειριστές των offshore εταιρειών. Μετά το 2010 µετα-
βιβάστηκαν πάρα πολλές offshore εταιρείες γιατί ήταν ασύµφορη
η φορολόγηση των ακινήτων κατά 15%. Ποιοι είναι οι ιδιοκτήτες
που απέκτησαν τις offshore εταιρείες, όπως έχουµε την περί-

πτωση Τζοχατζόπουλου; Είναι στοιχεία και αφορµή για έρευνα.
Ποιο είναι το φορολογικό τους προφίλ; Ποιο είναι το «πόθεν
έσχες» για τα χρήµατα τους;

Αυτά, όµως, για να γίνουν δεν επαρκούν οι µηχανισµοί. Βρείτε
τρόπους ώστε να ελεγχθούν τα υποθηκοφυλακεία, τα κτηµατο-
λογικά γραφεία όλης της Ελλάδας. Συνεργαστείτε µε τους δικη-
γορικούς συλλόγους σε όλη τη χώρα. Δώστε και ένα αντικείµενο
στους νέους δικηγόρους, οι οποίοι αυτή τη στιγµή κάθονται,
ώστε να παρακολουθούν τις αγωγές, τις ποινικές υποθέσεις, να
παρίσταται ως πολιτική αγωγή.

Τέτοιες κινήσεις χρειάζονται οι οποίες είναι πάρα πολύ ενδια-
φέρουσες. Από εκεί, λοιπόν, θα βρεθούν τα ισοδύναµα. Επίσης,
θα βρεθούν και από τη λαθρεµπορία όχι µόνο των τσιγάρων αλλά
και από αυτό το απίστευτο αλισβερίσι από προϊόντα από την
Τουρκία. Όσο και αν ακούγεται απίστευτο, αναφερόµαστε στη
φοροδιαφυγή 500 εκατοµµυρίων ευρώ έως 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ το µήνα. Δεν µπορούσα να το πιστέψω όταν µου κατέθεσαν
τα στοιχεία. Μιλάµε για τροµακτικά ποσά τα οποία ακούει ο Έλ-
ληνας πολίτης και ανατριχιάζει.

Για όλα αυτά τα οποία συζητάµε σήµερα εδώ και για πολύ πε-
ρισσότερα, τα οποία γνωρίζετε ότι υπάρχουν –και τα παραδείγ-
µατα είναι χαρακτηριστικά- η Δηµοκρατική Αριστερά θα είναι
δίπλα σας ώστε να τα υλοποιήσετε. Αλλά σας παρακαλούµε να
είστε πιο συγκεκριµένος όσον αφορά τα χρονοδιαγράµµατα.
Αυτή είναι η µεγάλη µας αγωνία για το µέλλον αυτού του τόπου
και για την έξοδο από την κρίση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω ευχαριστώντας την Κοινοβουλευτική Οµάδα της

Δηµοκρατικής Αριστεράς γιατί έφερε προς συζήτηση στην Αί-
θουσα ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Να ευχαριστήσω και τον κύριο
Υφυπουργό γιατί στην πρωτολογία του έθεσε σηµαντικά θέµατα
προς συζήτηση. Επίσης, έδωσε διευκρινίσεις ως προς το έργο
της Κυβέρνησης µέχρι σήµερα.

Απ’ όλα όσα είπατε εγώ θεωρώ εξαιρετικά σηµαντική τη θέ-
σπιση της θέσεως του ειδικού γραµµατέα για τα φορολογικά
έσοδα. Νοµίζω ότι είναι από τις πρωτοβουλίες που µπορούν να
αποδώσουν. 

Κάτι που εσείς δεν είπατε αλλά που εγώ θεωρώ σηµαντικό
είναι η αλλαγή που έγινε στον Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων.
Είναι από τις παρεµβάσεις που θα φανούν εξαιρετικά χρήσιµες
στο µέλλον για µια σειρά από λόγους που δεν έχω χρόνο να ανα-
πτύξω.

Έρχοµαι σ’ αυτά που η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας θα αξιώσει πιεστικά από την Κυβέρνηση. Έχουµε ψη-
φίσει εξαιρετικά επαχθή µέτρα για τον ελληνικό λαό, απολύτως
αναγκαία, απολύτως χρήσιµα, αλλά επώδυνα, δύσκολα, που
απαιτούν µεγάλες θυσίες. Υπάρχει από δω και πέρα ένα τεράστιο
ζήτηµα πολιτικής νοµιµοποίησης της Κυβέρνησης αλλά και του
ελληνικού Κοινοβουλίου στον ελεγκτικό του ρόλο. Θέλουµε από
δω και πέρα συγκεκριµένες κουβέντες και συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Θέλουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα στο µεγάλο κοµµάτι
της φοροδιαφυγής. 

Ξεκινώ: Αυτά τα οποία απασχολούν την κοινή γνώµη θα είναι
και ζητήµατα προτεραιότητας, κύριε Υφυπουργέ, και για το
Υπουργείο σας. Δεν γίνεται να υπάρχει αυτή τη στιγµή πρωτο-
σέλιδο κυριακάτικης εφηµερίδας για ελεγχόµενους συναδέλ-
φους µας από το ΣΔΟΕ και αυτό να µην τελειώσει πάραυτα. Αυτό
θα το ξεκαθαρίσουµε αµέσως. «Σκιές» δεν θα µένουν. Όσοι ευ-
θύνονται θα οδηγούνται εκεί που πρέπει να οδηγηθούν, όσοι δεν
ευθύνονται θα ξεκαθαρίζει ότι δεν ευθύνονται. Εδώ θα υπάρχει
απόλυτη προτεραιότητα. 

Δεν γίνεται να υπάρχει άλλο πρωτοσέλιδο το οποίο αφορά
πρώην Υπουργό, τον κ. Παπαντωνίου, για δεκάδες εκατοµµύρια
τα οποία πηγαίνουν και έρχονται σε λογαριασµό και αυτό να µην
αποσαφηνίζεται και από τη δικαιοσύνη αλλά προφανώς και από
το διοικητικό µέρος του οικονοµικού ελέγχου που είναι το ΣΔΟΕ.
Το ελληνικό Κοινοβούλιο θέλει αυτά να τελειώνουν άµεσα, µε
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απόλυτη προτεραιότητα. Είναι βασική προϋπόθεση της πολιτικής
µας λειτουργίας. Δεν γίνεται να υπάρχουν συζητήσεις για κινή-
σεις λογαριασµών. 

Θα µου πείτε: «Είναι παράνοµο να υπάρχει κίνηση λογαρια-
σµού και να φεύγουν χρήµατα στο εξωτερικό;». Καθόλου. Όµως
είναι σηµαντικό να υπάρξει έλεγχος ως προς το αν έχουν απο-
δοθεί τα νόµιµα στο ελληνικό δηµόσιο απ’ αυτούς που κινούν τα
χρήµατά τους. 

Άκουσα την τοποθέτησή σας για τις διασταυρώσεις, αλλά το-
νίζω ότι αυτό πρέπει να είναι ένας γρήγορος και αποτελεσµατι-
κός µηχανισµός. Πρέπει εν συνεχεία να µας παρουσιάσετε
στοιχεία εδώ που να λένε ότι απ’ αυτές τις διασταυρώσεις προ-
έκυψαν συγκεκριµένα έσοδα στο ελληνικό δηµόσιο, προέκυψαν
συγκεκριµένα αποτελέσµατα και ασκήθηκαν διώξεις στο βαθµό
που υπάρχουν ποινικά αδικήµατα, εκεί που πρέπει να ασκηθούν.
Αυτά όµως πρέπει να είναι συγκεκριµένα. 

Πρέπει λοιπόν αυτά να µπορούµε να τα δείξουµε στους πολί-
τες διότι, κακά τα ψέµατα, η αίσθηση των πολιτών όπου πολλοί,
κρυπτόµενοι πίσω από µία τέτοια επιχειρηµατολογία δεν εκπλη-
ρώνουν τις υποχρεώσεις τους, είναι ότι ξεφεύγουν οι ισχυροί και
πηγαίνουµε τώρα και κυνηγάµε το µαγαζάτορα που δεν εξέδωσε
µία απόδειξη. Όχι ότι αυτό παράγει νοµιµοποίηση για όποιον δεν
εκδίδει την απόδειξη, αλλά αυτό το επιχείρηµα πρέπει να φύγει
από το δηµόσιο διάλογο. Δεν είναι δυνατόν ανθρώπους που είναι
µεγαλοφειλέτες του δηµοσίου να τους βλέπουµε να δραστηριο-
ποιούνται απρόσκοπτα στην επιχειρηµατική ζωή και όταν κά-
ποιος πάει να ζητήσει µία φορολογική ενηµερότητα, επειδή
χρωστάει τρεις χιλιάδες ευρώ, να µην µπορεί να συµµετέχει στην
οικονοµική ζωή. Δεν γίνονται και τα δύο. 

Άρα λοιπόν αυτά είναι πράγµατα που πρέπει να τελειώνουν,
όπως πρέπει να τελειώσουµε και µε τη διαφθορά. Δεν γίνεται να
υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι, όπως επεσήµανε ο κ. Τσούκαλης,
πέρασαν από διοικήσεις φορολογικών µηχανισµών, από µεγάλες
εφορίες, από πολεοδοµίες, διαχειρίστηκαν κονδύλια του δηµο-
σίου, διαχειρίστηκαν επενδυτικά ποσά, διαχειρίστηκαν ΕΣΠΑ,
διαχειρίστηκαν ευρωπαϊκά προγράµµατα και αυτοί οι άνθρωποι
σήµερα µ’ ένα µισθό δηµοσίου υπαλλήλου να ζουν σε πολυτελείς
βίλες και όλο το πολιτικό σύστηµα ουσιαστικά να κάθεται να τους
κοιτάει.

Η διαφθορά πρέπει να αντιµετωπιστεί. Τι πρέπει να γίνει; Χρει-
άζεστε περισσότερους; Πάρτε όσους θέλετε.  Καλά να είναι οι
άνθρωποι στο δηµόσιο, οι δηµόσιοι υπάλληλοι είναι επτακόσιες
πενήντα χιλιάδες. Δεν µπορεί να µην µπορούµε να βρούµε µερι-
κούς να κάνουν αυτήν τη δουλειά. Δεν µπορεί δηλαδή σ’ αυτό
που είναι ένα κεντρικό ζήτηµα που θα κριθεί η Κυβέρνηση να µην
υπάρξουν συγκεκριµένα και απτά αποτελέσµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου πείτε, κύριε Υφυπουργέ, ότι αυτό µπορεί να µην είναι

το µεγάλο κοµµάτι, ότι το µεγάλο κοµµάτι είναι η µαύρη οικονο-
µία, είναι η άδηλη οικονοµία, είναι το 20% - 25% και παραπάνω
του ΑΕΠ, είναι το παρεµπόριο και εποµένως χρειαζόµαστε δρά-
σεις γι’ αυτό. Ακριβές. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να σας πω, ότι για να χτιστεί φορο-
λογική συνείδηση, αλλά και για να πειστεί ο Έλληνας πολίτης ότι
πρέπει πρώτα απ’ όλα ενσυνειδήτως να σταµατήσει την από-
κρυψη των εισοδηµάτων του, πρέπει να υπάρχουν συγκεκριµένα
παραδείγµατα. 

Αυτοί οι οποίοι κλέβουν το ελληνικό δηµόσιο, αυτοί οι οποίοι
είναι διεφθαρµένοι πρέπει να εντοπιστούν. Πρέπει να αποτελέσει
κεντρικό πολιτικό µας στόχο η αντιµετώπιση αυτού του φαινοµέ-
νου. Αυτό είναι κάτι που είµαι βέβαιος ότι το σύνολο του Κοινο-
βουλίου θα παρακολουθεί στενά και θα περιµένει πολύ σύντοµα
συγκεκριµένα, µετρήσιµα, απτά αποτελέσµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.

Δηµήτρης Γελαλής, από τον ΣΥΡΙΖΑ, για έξι λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά χαίροµαι γιατί βλέπω σήµερα µια επίκαιρη επερώ-

τηση της Δηµοκρατικής Αριστεράς, η οποία είναι µε ηµεροµηνία

18-10, µ’ ένα τόσο σύγχρονο και ουσιαστικό θέµα, όπως είναι το
θέµα των φορολογικών µηχανισµών και η πάταξη της φοροδια-
φυγής.

Βέβαια, το πρόβληµα το οποίο ανακύπτει είναι: Συµµετέχει
στην τρικοµµατική Κυβέρνηση η Δηµοκρατική Αριστερά ή δεν
συµµετέχει; Ο κύριος Υπουργός, κ. Στουρνάρας, γιατί µπήκε σ’
αυτήν τη θέση; Δεν µπήκε για να εφαρµόσει το πρόγραµµα σύγ-
κλισης των τριών κοµµάτων; Άρα δηλαδή καλά είναι να τα λέµε,
αλλά στο δια ταύτα.

Κύριε Υπουργέ, όχι µόνο εσείς, αλλά και παλαιότερα όλοι οι
προηγούµενοι Υπουργοί, συνεχώς εξαγγέλλουν µέτρα, αλλά βλέ-
πουµε ότι στο διά ταύτα δεν αλλάζει επί της ουσίας τίποτα. Βλέ-
πουµε µια καθυστέρηση ή µια µη εφαρµογή στην εφαρµογή
αυτών των νόµων των οποίων ψηφίζετε και πρέπει να έρθουν για
εφαρµογή.

Πρώτον, η επιτροπή του άρθρου 70 Α’ θεσµοθετήθηκε τον
Μάρτιο του 2011 και συστήνεται η επιτροπή δεκαπέντε µήνες αρ-
γότερα. Δεν είναι σκάνδαλο αυτό; Δηλαδή δεκαπέντε µήνες τι
κάνουµε; Γιατί έγινε αυτή η επιτροπή του άρθρου 70; Έγινε για
να µην πάνε στα δικαστήρια κάποιες υποθέσεις, να προχωρή-
σουν και µέσω αυτών των υποθέσεων να µπορέσει το ελληνικό
δηµόσιο να εισπράξει χρήµατα, τα οποία έχουν κιόλας καταλο-
γιστεί από τους µηχανισµούς. 

Παρ’ όλα αυτά βλέπουµε ότι µετά από δεκαπέντε ολόκληρους
µήνες έρχεται αυτή η διαδικασία να προχωρήσει. Πόσο είναι το
θέµα αυτό; Είναι 2,5 εκατοµµύρια σε φόρους και πρόστιµα µε τη
συσσώρευση των υποθέσεων αυτών. Πόσο καιρό θα κάνουν για
να διεκπεραιωθούν µε το ρυθµό τον οποίον πάτε, κύριε Υπουργέ;
Έξι χρόνια. 

Σας το λέγαµε και προεκλογικά ότι εξακολουθείτε να εφαρµό-
ζετε την ίδια τακτική και σήµερα γιατί αυτοί που πρέπει να πλη-
ρώσουν είναι αυτοί που προστατεύετε. Τα µεγάλα εισοδήµατα
δυστυχώς ακόµα και σήµερα προστατεύονται.

Με την ευκαιρία αυτή ρωτάω, κύριε Υπουργέ, δύο πράγµατα:
Με ποια κριτήρια συνεχίζει σήµερα να εφαρµόζεται αυτή η σειρά
της εξέτασης των θεµάτων του άρθρου 70; Ποια είναι τα βασικά
κριτήρια ούτως ώστε να µπορέσουν να προχωρήσουν κάποιες
υποθέσεις; Είναι ανάλογα µε το τζίρο, µε τις οφειλές, µε το αν
φτάνουµε στο σηµείο της παραγραφής ή όχι; Τελοσπάντων αν
ισχύει κάτι άλλο να µας το πείτε, να ξέρουµε.

Δεύτερον, όσον αφορά στη λειτουργία και τη στελέχωση του
ΣΔΟΕ. Ο τελευταίος προϊστάµενος της Επιχειρησιακής Διεύθυν-
σης Ειδικών Υποθέσεων, ο κ. Παπαγεωργίου παραιτήθηκε επί
ηµερών των κυρίων Βενιζέλου και Σαχινίδη.

Κατήγγειλε τότε ότι η υπηρεσία του ΣΔΟΕ θα έπρεπε να είναι
η αιχµή του δόρατος ούτως ώστε σοβαρές και ουσιαστικές υπο-
θέσεις, οι οποίες ήταν στο ΣΔΟΕ και τις διαχειριζόταν, να µπο-
ρέσουν να προχωρήσουν. Και τέτοιες είναι, τα εξοπλιστικά
προγράµµατα, τα υποβρύχια για τα οποία έγινε τόσος ντόρος ας
πούµε για το αν γέρνουν αριστερά ή δεξιά –δεν ξέρω- ή οι στη-
µένοι αγώνες κ.α..

Ποιο είναι το αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ; Αναφέρατε και
εσείς ότι προχωράτε πολύ γρήγορα. Αποτελέσµατα επί του θέ-
µατος. Δέκα υπάλληλοι πρέπει να φέρουν σε πέρας δύο χιλιάδες
υποθέσεις. Τώρα καταλαβαίνουµε µέσα από αυτήν τη διαδικασία
το τι εισπράξεις θα έχουµε.

Συνεχίζω στις ίδιες φράσεις του κ. Παπαγεωργίου, ο οποίος
έλεγε ότι είναι οξύµωρο το γεγονός ότι µας ζητήθηκε να συνει-
σφέρουµε στη δηµιουργία ανάλογης υπηρεσίας στη Λιθουανία
και τη Ρουµανία, ενώ στην Ελλάδα την εγκατέλειψαν και ακόµα
ότι όλα είναι θέµατα πολιτικής βούλησης. 

Θα παραµείνω στο τελευταίο θέµα. Και θέλω να σας πω ότι ο
ίδιο ο Γενικός Γραµµατέας της Υπηρεσίας Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων, ο οποίος λέει εδώ και κάποιους µήνες ότι έχει µία
λίστα –όχι τη λίστα Λαγκάρντ, ή του Λιχτενστάιν- πενήντα τριών
χιλιάδων Ελλήνων που έβγαλαν χρήµατα στο εξωτερικό εκ των
οποίων οι δεκαπέντε ή οι δεκατρεισήµισι  απ’ ότι διάβαζα είναι
«καραµπινάτες» περιπτώσεις και παραµένουν στα συρτάρια.

Θέλει την πολιτική βούληση, κύριε Υπουργέ. Αυτό θέλει. Την
έχετε ή δεν την έχετε, κύριε Υπουργέ; 

Σε αυτήν τη διαδικασία, έχουµε τα σκάφη αναψυχής. Γιατί, δεν
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λειτούργησαν; Τα κάναµε όλα επαγγελµατικά, δεν πληρώνουµε
φόρο στα καύσιµα, δεν πληρώνουµε φορολογία και είναι εντάξει.
Αποτέλεσµα σε αυτά που λέγατε; Εξακόσιοι έλεγχοι σε σύνολο
τεσσεράµισι χιλιάδων και βεβαιώθηκαν 100 εκατοµµύρια ευρώ.
Στη διαδικασία αυτή να πούµε ότι και το ΣΔΟΕ δεν γνωρίζει αν
βεβαιώθηκαν και εισπράχθηκαν γιατί είναι θέµα της ΔΟΥ.

Είναι θέµα πολιτικής βούλησης η ορθολογική οργάνωση του
ΣΔΟΕ σε πρότυπα αντίστοιχα –τα γνωρίζετε- άλλων κρατών, η
αξιολόγηση των πληροφοριών να γίνεται µε διεθνή πρακτική, η
στελέχωση των υπηρεσιών του ΣΔΟΕ –πρέπει να το δούµε, το
είπατε και εσείς, κύριε Υπουργέ- η οποία αυτήν τη στιγµή είναι
σε πολύ χαµηλά επίπεδα και χρειάζεται εξειδικευµένο προσω-
πικό, µηχανογραφικό σύστηµα το οποίο ακούµε εδώ και χρόνια,
αλλά πρέπει να έχουµε µηχανογραφικά συστήµατα τα οποία
όταν θα λήγει ο χρόνος θητείας τους τότε να αρχίζουµε να τα
βάζουµε σε λειτουργία εµείς. Επίσης, οι τράπεζες, τις οποίες
αναφέρατε, δεν έχουν αποστολή σε ηλεκτρονική µορφή. Γιατί,
κύριε Υπουργέ; Πού βρισκόµαστε; Σε έντυπη µορφή θα πρέπει
να τα έχουµε το 2012, το 2013;

Επίσης, αυτήν τη στιγµή αν χρειαστεί για παράδειγµα ο Γελα-
λής να πάει σε µία υπηρεσία και να την απασχολήσει, χρειάζονται
εκατό έγγραφα από τις επιχειρησιακές και περιφερειακές διευ-
θύνσεις του ΣΔΟΕ. Αυτή είναι η λειτουργία της Δηµόσια Διοίκη-
σης;

Offshore εταιρείες. Ο Μανώλης ο Γλέζος έκανε ερώτηση για
µία συγκεκριµένη περιοχή σχετικά µε το ποιες είναι αυτές οι κα-
τοικίες, ποιανού είναι.   Φορολογήθηκαν; Πλήρωσαν το 3% από
παλαιότερα ή το 15% σήµερα ή δεν το πλήρωσαν; Όλα αυτά πρέ-
πει να απαντηθούν.

Ο φόρος στα πετρέλαια πραγµατικά είναι ένα πρόβληµα.
Έχουµε τοποθετηθεί και παλαιότερα.

Αυτό το οποίο θέλω να πω και να τελειώσω είναι ότι η ίδια η
τρόικα για το µήνα Νοέµβρη για την Ελλάδα ζητάει την πλήρη
απαλλαγή φόρων των µισθωτών και των συνταξιούχων µε χα-
µηλά εισοδήµατα που σήµερα έχουν υπερφορολογηθεί. Προτεί-
νει τη σύλληψη της φοροδιαφυγής και να φορολογηθεί ο
µεγάλος πλούτος.

Δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας δεν είναι σε αυτήΝ την κατεύ-
θυνση, κύριε Υπουργέ. Σκεφθείτε το πάλι. Θα πρέπει να αλλά-
ξετε. Εσείς αυτό το οποίο κάνετε σήµερα, είναι να στύβετε
κυριολεκτικά τους «χαµηλούς» εργαζόµενους, ενώ δεν θίγετε –
θα έλεγα- τους κοµµατικούς σας φίλους. Είναι δικής σας επιλογή
να µη συλλαµβάνετε τη φοροδιαφυγή, το λαθρεµπόριο και το πα-
ρεµπόριο και να στηρίζεται την οικονοµική πολιτική σε συνεχείς
µειώσεις εισοδηµάτων και κοινωνικών παροχών, επικαλούµενοι
την ανάγκη για σωτηρία της χώρας καταδικάζοντας το λαό στην
ανέχεια, στη φτώχεια και στη δυστυχία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Μαρκόπουλος

έχει το λόγο για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ενδιαφέρουσα είναι η ερώτηση των συναδέλφων της ΔΗΜΑΡ.

Μας δίνει την ευκαιρία να κάνουµε µια ειλικρινή κουβέντα και να
προσπαθήσουµε να αντλήσουµε εκ µέρους του κυρίου Υπουρ-
γού ποια είναι τα προσδοκώµενα από το κυνήγι της φοροδιαφυ-
γής. 

Δηλαδή, αυτό που θα θέλαµε να µας πείτε από αυτά που σχε-
διάζετε είναι τι φορολογητέα ύλη περίπου υπολογίζετε να πιά-
σετε. Έχετε στόχο; Είναι πάρα πολύ ωραίο να συζητούµε εδώ
για τους νόµους, για το προσωπικό, για τις αδυναµίες, για το τι
πρέπει να γίνει. Τα έχω γράψει. Τα έχω απαριθµήσει. Εγώ µπορώ
να σας πω ότι είµαι ικανοποιηµένος σε σηµαντικό βαθµό από
αυτά που άκουσα. Το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα µας ενδιαφέ-
ρει και αυτό ενδιαφέρει τους πολίτες και το προσδοκώµενο αριθ-
µητικό αποτέλεσµα είναι αυτό το οποίο µπορεί να µας πει στο
τέλος µιας διαδροµής αν οι προσπάθειες που έγιναν ήταν ικανο-
ποιητικές ή κάτι µας ξέφυγε.

Αυτό το λέω γιατί νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε σ’ αυτήν την
Αίθουσα. Πρέπει να είµαστε συγκεκριµένοι. 

Θα κάνω µία κρίση για αυτό που είπε ο Kοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή για τους Βουλευτές
που ήταν στο πρωτοσέλιδο της Κυριακής. Είναι θέµα της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας και του γραµµατέα σας και του προέδρου,
βεβαίως, να ζητήσει από τους Βουλευτές -εφόσον βγήκαν τα
ονόµατά τους και το επίσηµο χαρτί του ΣΔΟΕ- να δώσουν όλοι
και ο καθένας χωριστά µία εξήγηση στον Τύπο. Αυτό είναι, όχι
µόνο προστασία του εαυτού τους -εγώ δεν λέω ότι είναι ένοχοι
όλοι, δεν θα ήθελα να είναι κανείς- αλλά είναι και προστασία του
πολιτικού συστήµατος.

Οφείλουµε, λοιπόν, να απαντάµε, όπως απαντάµε στον τελευ-
ταίο ψηφοφόρο, που τον παίρνουµε τηλέφωνο και προσπαθούµε
να του εξηγήσουµε γιατί έγινε ή γιατί δεν έγινε κάτι. Οφείλει ο
καθένας χωριστά, λοιπόν, από τους συναδέλφους να δώσει µία
ανακοίνωση στον Τύπο -ας είναι την άλλη Κυριακή σ’ αυτήν την
εφηµερίδα- και να πει το τι και το πώς, αφού έτσι κι αλλιώς οι δη-
λώσεις µας είναι δηµόσιες. Δεν είναι; Είναι αναρτηµένες όλες
στο διαδίκτυο.

Άρα, για να υπάρχει ζήτηµα και έρευνα, προφανώς υπάρχει
ένα κενό. Παρακαλώ να δικαιολογηθεί. 

Μην περιµένουµε τις υπηρεσίες, γιατί οι υπηρεσίες, όπως ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά, όλα αυτά που µας είπατε, κύριε Υπουργέ,
δεν µπορούν να τα κάνουν. Δεν είναι δυνατόν. Οι υπηρεσίες, οι
ΔΟΥ κατ’ αρχάς, θα µειωθούν, εποµένως θα µειωθεί και η δυνα-
τότητά τους να έχουν ελεγκτικό µηχανισµό στην περιφέρεια. Ας
πούµε, στη δικιά µου περιοχή, στην Εύβοια –Κύµη, Ιστιαία και Κά-
ρυστος- απ’ ότι µαθαίνουµε θα κλείσουν, θα µαζευτούν όλες στη
Χαλκίδα, άρα, θα υπάρχει µειωµένη επιτήρηση της περιοχής. Δεν
νοµίζω ότι αυτό µας λέει ότι θα έχουµε µικρότερη φοροδιαφυγή
από τους µικροµεσαίους, από αυτούς, οι οποίοι δεν έχουν πλέον
τζίρο στις επιχειρήσεις τους. Άρα, έχουµε ένα πρόβληµα µε το
οποίο ξεκινάµε.

Δεύτερον, όσον αφορά τα ελεγκτικά κέντρα, περίµενα να µας
πείτε αν και στο ΣΔΟΕ και στα ελεγκτικά κέντρα έχουν απαγο-
ρευθεί οι µετατάξεις, ακόµα και αν ήθελαν, υπαλλήλων των ΔΟΥ
από τότε που ανέλαβε το ΣΔΟΕ ο κ. Διώτης. Και να µας επιβε-
βαιώσετε αυτό που λέω ή να το διαψεύσετε. Είναι κενά και φω-
νάζουν τα ελεγκτικά κέντρα και οι περιφερειακές διευθύνσεις ότι
θέλουν εξειδικευµένο προσωπικό από αυτό που υπάρχει ήδη από
τις ΣΔΟΕ που θα µετακινηθούν.  Θέλουµε να µας πείτε, λοιπόν,
τουλάχιστον αν θα αφήσετε αυτό, το οποίο έχει απαγορευθεί
κατά έναν αξιοπερίεργο τρόπο. 

Αυτός ο αξιοπερίεργος τρόπος και η αιτιολογία γιατί είχαν
απαγορευθεί αυτές οι µετακινήσεις στο πιο σκληρό κοµµάτι του
ελεγκτικού µηχανισµού βρίσκεται σε µία απάντησή σας στον κ.
Τσούκαλη σχετικά µε τις εξωχώριες εταιρείες. Εκεί αποκαλύπτε-
ται -εσείς το υπογράφετε- ότι οι εξωχώριες εταιρείες, είναι οι
ενεργές δεκαέξι έξι χιλιάδες πεντακόσιες ογδόντα, οι οποίες το
2003 µε τριακόσιες ογδόντα τρεις µόνο δηλώσεις ακίνητης πε-
ριουσίας από τον ειδικό φόρο επί των ακινήτων είχαν δώσει στο
κράτος 4.830.000, το 2010 έδωσαν 3.410.000 και το 2011 έδωσαν
877.000. Να, λοιπόν, τι στήθηκε τότε. Στήθηκε ο µηδενισµός του
ελεγκτικού µηχανισµού. Είναι απάντηση στο συνάδελφό σας.

Θέλουµε, λοιπόν, να µας διασφαλίσετε ότι αυτό θα το ανατρέ-
ψετε. Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι ένας Υπουργός µιας
κυβέρνησης δεν έρχεται να πει εδώ ότι «δεν µπορώ να βρω δύο
καπετάνιους για δύο σκάφη». Πάρτε δύο καπετάνιους από το Λι-
µενικό, πάρτε δύο καπετάνιους από το ΚΕΣΕΝ. Πάρτε δύο καπε-
τάνιους από κάπου.

Δεν µπορεί, όµως, η χώρα να βρίσκεται βουτηγµένη στη δια-
φθορά και στη φοροδιαφυγή, να δίνουµε συγχωροχάρτια επί
χρόνια ολόκληρα κι εσείς να λέτε «δεν µπορώ να βρω δυο καπε-
τάνιους». Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν µπορείτε να λέτε
ότι δεν µπορείτε να ξεδιαλύνετε τα επαγγελµατικά σκάφη από
τα ιδιωτικά. Αν δεν µπορεί να το κάνει το Υπουργείο Οικονοµικών,
ζητήστε το από το Υπουργείο Τουρισµού, που τους έχει δώσει
σηµατάκι και ξέρει πολύ καλά να βρει ποια είναι επαγγελµατικά
και ποια είναι προσωπικά, ατοµικά. Μην προστατεύετε, λοιπόν,
αυτούς οι οποίοι έχουν πάρει τα ωραία τους σκάφη. Ξέρετε πόσα
είναι; Εξακόσια σκάφη σε όλη την Ελλάδα. Αυτά είναι τα επαγ-
γελµατικά. Είναι πανεύκολο στο Υπουργείο Τουρισµού να σας
πει τι ακριβώς γίνεται εκεί πέρα. 
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Όταν, κύριε Υπουργέ, µπήκε η χώρα στην εποχή των µνηµο-
νίων, η θεωρητική κατάρτιση της αποτυχίας του µεταπολιτευτι-
κού µοντέλου για λογαριασµό της τρόικας, έλεγε ότι περίπου το
35% του ΑΕΠ σε αυτήν τη χώρα, κάτι παραπάνω από 70 δισεκα-
τοµµύρια, ήταν φοροδιαφυγή. Σήµερα, µετά από τον τρίτο χρόνο
στον οποίο προχωράµε, η σύλληψη αυτής της φοροδιαφυγής
δεν είναι µηδενική, είναι αρνητική και αυτό είναι η επιτοµή της
κοινωνικής αδικίας έναντι όλων αυτών που βάζουµε στα κεφάλια
των ανθρώπων και έναντι όλων αυτών µε τα οποία απειλείτε το
2013 σε ό,τι αφορά το φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο θα φέ-
ρετε και το οποίο το µαθαίνουµε από τις διαρροές. Άρα, έχετε
υποχρέωση ρητή έναντι των πολιτών να κλείσετε τα ζητήµατα
αυτά. Να τα κλείσετε άµεσα κατά τον καλύτερο τρόπο. 

Κλείνω µε το εξής: Πρώτον, έχουµε δύο λίστες που καταδυνα-
στεύουν το πολιτικό σύστηµα της χώρας, το ακυρώνουν και εν-
δεχοµένως το πιέζουν υπερβολικά. Είναι η λίστα Λαγκάρντ και η
περίφηµη συµφωνία µε την Ελβετία, για την οποία θα θέλαµε να
µας πείτε πού βρισκόµαστε πέραν του αιτήµατος το οποίο πιθα-
νόν να έγινε. Μας ενδιαφέρει όµως και η συµφωνία µε την Ελβε-
τία, αν προχωράει, δηλαδή, η συµφωνία µε αυτήν τη χώρα για τα
στοιχεία τα επίσηµα που πρέπει να πάρουµε, όχι µόνο για µία
τράπεζα, την HSBC, αλλά επίσης πρέπει να µάθουµε και τι προσ-
δοκούµε να εισπράξουµε µέσα από αυτήν την συµφωνία.  

Δεύτερον, είναι η λίστα του Χριστοφοράκου, αυτά που κατέ-
θεσε ο Χριστοφοράκος στην Εισαγγελία του Μονάχου και στη
«SIEMENS» για να απαλλαγεί από την αγωγή που έκανε η «SIE-
MENS» στον Χριστοφοράκο για το κενό στα «µαύρα ταµεία».
Αυτή η τελευταία λίστα καταδυναστεύει και ενδεχοµένως και να
εκβιάζει ένα κοµµάτι του πολιτικού συστήµατος.

Έχουµε, λοιπόν, υποχρέωση και έχετε υποχρέωση ως Κυβέρ-
νηση και τις δύο λίστες να τις φέρετε εδώ στη Βουλή. Δεν είναι
ζήτηµα µόνο κοινωνικής δικαιοσύνης, είναι ζήτηµα και απελευ-
θέρωσης των δεσµών σε ένα πολιτικό σύστηµα, το οποίο προ-
σπαθεί να βρει το βηµατισµό του. Διαφορετικά –και κλείνω µε
αυτό- ούτε την αποτυχία της µεταπολίτευσης µπορούµε να σβή-
σουµε ούτε να χαράξουµε έναν καινούργιο οδικό χάρτη για την
οικονοµία, την κοινωνία, τη δικαιοσύνη και κυρίως τη διάσωση
της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, κ. Αρτέµιος Ματθαι-
όπουλος για έξι λεπτά.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε ακόµη

ένα ζήτηµα οικονοµικής φύσεως, χωρίς να γίνει κάποια ουσια-
στική προσέγγιση για το υπ’ όψιν ζήτηµα και µε θλίψη διαπι-
στώνω για µία ακόµη φορά ότι οι επιδερµικές προσεγγίσεις που
έγιναν από κάποιους συναδέλφους, έστω και καλοπροαίρετα,
µόνο περισσότερο δυσάρεστη κάνουν την κουβέντα.

Αν θέλουµε, κύριοι συνάδελφοι, να µιλήσουµε για φοροδια-
φυγή στην Ελλάδα, το πρώτο πράγµα που θα πρέπει να ρωτή-
σουµε τους εαυτούς µας είναι ποιος κατέχει την πραγµατική
εξουσία σ’ αυτήν τη χώρα. Μήπως οι πολιτικοί, οι οποίοι υποτί-
θεται ότι εκφράζουν τους θεσµούς µιας δηµοκρατικής χώρας ή
µήπως οι τράπεζες που εκφράζουν µία στυγνή οικονοµία που κα-
ταρρακώνουν τους θεσµούς αυτούς; Εάν δεν µπορείτε να δώ-
σετε εσείς µία απάντηση, την απάντηση θα τη βρω µόνος µου
στις διατάξεις που έχετε ψηφίσει τα τελευταία χρόνια, οι οποίες
αποδεικνύουν ότι ο µόνος που ωφελείται από αυτές τις ρυθµίσεις
δεν είναι ο Έλληνας πολίτης και η Ελληνίδα, αλλά οι τράπεζες
και µία αόρατη οικονοµία της αγοράς, η οποία γίνεται µέρα µε
τη µέρα περισσότερο στυγνή. 

Τελευταίο πρόσφατο παράδειγµα που συζητήσαµε την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα κι εγώ προσωπικά έθεσα τους προβληµατι-
σµούς µου, είναι για το µεγάλο σκάνδαλο  της ανακεφαλαιο-
ποίησης των τραπεζών. Πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για φορο-
διαφυγή κυνηγώντας τον µέσο Έλληνα φορολογούµενο, όταν οι
ιδιωτικές τράπεζες έχουν χρεοκοπήσει και τις επιχορηγείτε µε
35 εκατοµµύρια ευρώ; 

Δεν είναι το µοναδικό παράδειγµα αυτό. Δυστυχώς, είχα ν’
αναφέρω πολλά αλλά είναι περιορισµένος ο χρόνος. Θα ήθελα

να πω ότι αυτό το όψιµο ενδιαφέρον ορισµένων µέσα στην Αί-
θουσα για τη φοροδιαφυγή είναι προκλητικό. 

Οι κύριοι της Δηµοκρατικής Αριστεράς, έφεραν µια επίκαιρη
επερώτηση στη Βουλή για να µας πουν ότι πρέπει να διασφαλί-
σουµε ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα, µια γενικότερη οικονο-
µία, η οποία θα λειτουργεί µε όρους διαφάνειας έχοντας
υποστηρίξει –για να µην παρεξηγηθώ- ή µη, λέγοντας «oχι» στο
µνηµόνιο και στον προϋπολογισµό. Έδωσαν το πράσινο φως, δη-
λαδή, να δεχτούµε εκβιαστικούς όρους από τοκογλύφους και
τώρα ερχόµαστε να δούµε, πώς θα µπαλώσουµε τις τρύπες του
φορολογικού συστήµατος. 

Τι έπρεπε να γίνει όλα αυτά τα χρόνια, κύριε Υπουργέ; Έπρεπε
να έχει γίνει το ακριβώς ανάποδο. Έπρεπε να εξασφαλίσουµε
ένα φορολογικό σύστηµα, που θα είναι εις όφελος των Ελλήνων
και µετά να εξετάσουµε, αν ο κάθε τοκογλύφος θα έχει το δι-
καίωµα να µας επιβάλει αυτά, τα οποία µας επέβαλαν. 

Επειδή, όµως, ήθελαν κάποιοι να σώσουν την πατρίδα και να
την κρατήσουν όρθια -κάτι που σήµερα µεταφράζεται σε µισθούς
πείνας και σε βαλκανιοποίηση µιας ολόκληρης χώρας- προφα-
νώς επιλέξατε την εύκολη λύση µε διάφορους εκβιασµούς.
Όψιµο είναι, λοιπόν, το ενδιαφέρον ορισµένων. Σε αυτό η Χρυσή
Αυγή δεν πρόκειται να συµµετάσχει.

Επειδή, όµως, θέλετε να µιλήσουµε για φοροδιαφυγή, θα κάνω
µια συγκεκριµένη αναφορά. Ας πούµε το πιο απλό. Τι είναι ο
φόρος; Ορισµένοι δεν έχουν βγάλει κάποιο οικονοµικό πανεπι-
στήµιο ή δεν έχουν κάποια επαφή µε το αντικείµενο, όµως, µπο-
ρούν να βρουν κάποια στοιχεία. Αυτό είναι το µόνο εύκολο. 

Ο φόρος -λέει- έχει τριπλή σηµασία. Μια από αυτές τις σηµα-
σίες είναι η δίκαιη ανακατανοµή του πλούτου και τελικά το κρά-
τος να παρέχει στον πολίτη κάποιες υπηρεσίες δωρεάν. Ας
δούµε, ποιος είναι ο συντελεστής φορολογίας σήµερα και αν
αυτός ανταποκρίνεται σε αυτά που η πολιτεία παρέχει στον Έλ-
ληνα πολίτη σήµερα. 

Εάν ρωτήσω «Πόσο τοις εκατό πληρώνουµε σήµερα ΦΠΑ;», τι
θα µου απαντήσετε; Θα µου απαντήσετε 23%; Αυτό είναι λάθος.
Γιατί σε αυτό το 23%, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, δεν πε-
ριλαµβάνονται τα εξής απλά, τα οποία χαρακτηριστικά αναφέρω: 

Πρώτον, το χαράτσι της ΔΕΗ. Για ποιο λόγο πληρώνουµε χα-
ράτσι; Δεύτερον, τα διόδια. Κάθε δεκαπέντε χιλιόµετρα πληρώνει
αυτός που οδηγεί το αυτοκίνητο του κατά µέσο όρο 2,5 µε 3
ευρώ. Τρίτον, τις εισφορές σε ταµεία, τα οποία τα ανατινάξατε
κυριολεκτικά στον αέρα. Στέγνωσαν τα ταµεία από ρευστό, γιατί
τα κλέβατε τόσα χρόνια και τώρα σε αυτόν που πλήρωνε σα-
ράντα και πενήντα χρόνια τους κόπους µιας ζωής του λέτε «Δεν
σου παρέχουµε τίποτα». Τέταρτον, διάφορες άλλες δαπάνες και
τέλη, τα οποία είναι κυριολεκτικά ανυπόστατα και ανύπαρκτα.
Και µετά απ’ όλα αυτά µας λέτε ότι το ποσοστό φορολογίας είναι
23%; Κάνετε µια σούµα για να δείτε ότι το 23% γίνεται 50%, 60%
και πολλές φορές 70%. Με απλά µαθηµατικά, στα 10 ευρώ που
βάζει κάποιος στην τσέπη του, τα 7 ευρώ είναι του κράτους. 

Για ποιο λόγο γίνεται αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γιατί
έτσι είναι –λέει- το φορολογικό σύστηµα. Ωραία, να το αλλά-
ξουµε το φορολογικό σύστηµα. Από πού θα ξεκινήσουµε; Θα ξε-
κινήσουµε από τα πολύ απλά. 

Με ποιό δικαίωµα καλείτε τον Έλληνα πολίτη σήµερα µετά τα
µέτρα να πληρώνει όλα αυτά που ανέφερα προηγουµένως; Κα-
ταργήστε τα. Γιατί δεν το κάνετε;

Μάλιστα, το γεγονός αυτό θα το συνδέσω µε κάτι παλαιότερο
που είχε γίνει αφορµή για ένα επεισόδιο για να µας κατηγορή-
σετε ότι η Χρυσή Αυγή κάνει αντιποίηση αρχής. Θα το συνδέσω
µε το θέµα το παρεµπορίου. Έχω µαζέψει κάποια στοιχεία για
τους λαθροµετανάστες, όπου οι κύριοι της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς δεν ανέφεραν λέξη. Επιτρέψτε µου, να διαβάσω επί λέξει: 

«Έξοδος εµβασµάτων από το παρεµπόριο. Συνάλλαγµα που
διαρρέει από την Ελλάδα σε χώρες καταγωγής των µεταναστών.
Δώδεκα δισεκατοµµύρια ευρώ». Αυτά είναι στοιχεία της Τράπε-
ζας της Ελλάδος. 

Επίσης, εννέα δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως, υπολογίζεται ότι
είναι το ύψος των διαφυγόντων φόρων και ασφαλιστικών εισφο-
ρών από το παρεµπόριο, το οποίο ασκείται σχεδόν αποκλειστικά
από µετανάστες, παράνοµους και µη. Αυτά είναι στοιχεία από το
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Υπουργείο Ανάπτυξης. 
Εάν, λοιπόν, εσείς δεν µπορείτε να πιάσετε τα απλά, τα εύκολα

για τα οποία υπάρχουν συγκεκριµένα στοιχεία µε πίνακες και
σχεδιαγράµµατα και ψάχνετε γενικά και αόριστα να βρείτε το
πεντάευρω και το δεκάευρω του περιπτερά ή του επιχειρηµατία,
τότε θεωρώ ότι κάθε συζήτηση µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα γίνε-
ται µόνο και µόνο για επικοινωνιακούς σκοπούς.   

Ας προχωρήσω, όµως, παρακάτω. Αναφέρεται στο κείµενο της
επίκαιρης επερώτησης για το πλαίσιο της φοροδιαφυγής, η δυ-
σκολία εντοπισµού των εµβασµάτων Ελλήνων καταθετών σε τρά-
πεζες του εξωτερικού. Αν είναι δυνατόν! Δεν υπάρχει τρόπος,
δηλαδή, να βρείτε εµβάσµατα Ελλήνων καταθετών σε τράπεζες
του εξωτερικού; Για ποιο λόγο δεν µπορείτε να τα βρείτε; Δεν γί-
νεται να τα βρείτε, κύριε Υπουργέ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Τα
βρήκαµε.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τα βρήκατε; Πού είναι; Φέρτε
τα στοιχεία και σε εµάς για να τα διαβάσουµε και να ξέρουµε, τι
γίνεται, διότι, εγώ έχω άλλη πληροφόρηση. 

Επειδή βλέπω ότι υπάρχει µια διαφωνία –και καλό είναι να
υπάρχουν διαφωνίες- εγώ θα προτείνω κάτι συγκεκριµένο. Η
Χρυσή Αυγή έχει προτείνει πάρα πολλές φορές την άρση της
βουλευτικής ασυλίας και την κατάργηση των βουλευτικών προ-
νοµίων. Άρα, σήµερα, συγκεκριµένα προτείνουµε και την άρση
του τραπεζικού απορρήτου. 

Δεν µπορούν οι τράπεζες κατά το δοκούν, να κάνουν ό,τι θέ-
λουν σε δήθεν δηµοκρατικά και ισχυρά κράτη σαν την Ελλάδα,
να υποδεικνύουν τι θα κάνουν και να βγαίνετε σήµερα και να λέτε
ότι δεν µπορούµε να βρούµε τα εµβάσµατα. Εφόσον, βρήκατε
τις µίζες του Τσοχατζόπουλου, που είναι η κορυφή του παγόβου-
νου αυτού το µεγάλου σκανδάλου, µπορείτε να βρείτε και τα πα-
ράνοµα χρήµατα που έφευγαν µε βαλίτσες από την Ελλάδα στο
εξωτερικό.

Έχουν τοποθετηθεί άλλοι συνάδελφοι πολύ πιο εµπεριστατω-
µένα σε αυτό τα θέµα.

Πρέπει επιτέλους, να καταλάβετε ότι όταν συζητάτε ένα θέµα
θα πρέπει να είστε και παραδειγµατικοί. Το κράτος σήµερα δεν
εµπνέει σε κανέναν πολίτη την πίστη ότι µπορεί να µιλάει για ίση
µεταχείριση. Το φορολογικό σύστηµα είναι άδικο από την αρχή
µέχρι το τέλος του. Όταν εσείς τα δικά σας σκάνδαλα τα καλύ-
πτετε µε µία φράση που λέει ότι το νόµιµο είναι και ηθικό, δεν
µπορείς µετά να κυνηγάς τον ιδιώτη, ο οποίος έχει µάθει από
εσάς να φοροδιαφεύγει. Γιατί στο κάτω-κάτω, αφού είναι νόµιµο
είναι και ηθικό, άρα δεν έχετε δικαίωµα να τον κυνηγήσετε. Έτσι
δεν είναι;

Πρέπει επιτέλους, να αποδοθεί δικαιοσύνη σε αυτούς που
αποδεδειγµένα έχουν διαπράξει αυτό το µεγάλο έγκληµα και
µιλάω συγκεκριµένα γι’ αυτά τα «ανώνυµα» µέχρι σήµερα ονό-
µατα της λίστας Λαγκάρντ, που µας είπαν ο κ. Βενιζέλος και ο κ.
Παπακωνσταντίνου ότι ο ένας τα έχασε και ο άλλος τα ξέχασε.
Ας πάει, λοιπόν, ένας Έλληνας πολίτης στην εφορία του και να
πει στον υπάλληλο ότι εγώ έχασα τη φορολογική µου δήλωση ή
την ξέχασα, για να δει ποιες είναι οι συνέπειες και να καταλάβετε
ποια είναι τα δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Νίκος Καραθα-
νασόπουλος από την πλευρά του ΚΚΕ έχει το λόγο, για έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Συζητιέται η επερώτηση της ΔΗΜΑΡ, σήµερα που η Κυβέρ-
νηση κλιµακώνει την αντιλαϊκή επίθεση. Ήδη οι πράξεις νοµοθε-
τικού περιεχοµένου έρχονται η µία µετά την άλλη και µε τις
οποίες δροµολογείται αυτή η κλιµάκωση της βάρβαρης και αντι-
λαϊκής επίθεσης, δηµιουργούνται µηχανισµοί αυτόµατης υλοποί-
ησης της βαρβαρότητας. Έτσι και υπάρχει απόκλιση από τους
στόχους ή αστοχία, έχουµε κατευθείαν νέα µέτρα, νέες περικο-
πές στις δαπάνες, νέα αύξηση των τελών, για παράδειγµα, στην
τοπική διοίκηση, του τέλους ακίνητης περιουσίας, επιτροπείες
και έλεγχοι, συνολικότερα  µειώσεις των συντάξεων, το ΕΚΑΣ
στα εξήντα πέντε αντί στα εξήντα τέσσερα που έλεγε το πολυ-
νοµοσχέδιο. 

Ουσιαστικά, αυτό το οποίο επιβεβαιώνεται είναι ο αντιλαϊκός

χαρακτήρας της Κυβέρνησής σας, είναι κάτι για το οποίο δεν χω-
ράει καµµία αµφισβήτηση και πηγαίνει νύχι-κρέας µε τα αντιδη-
µοκρατικά µέτρα. Ακόµη κι αυτήν την ίδια την αστική δηµοκρατία
την οποία υπερασπίζεστε την ποδοπατάτε. Το Κοινοβούλιο, το
οποίο είναι για σας ο ανώτερος θεσµός, το υποβαθµίζετε από τη
στιγµή που οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου έχουν άλλου
είδους έγκριση και σηµασία. 

Σε αυτήν ακριβώς τη λογική, δηλαδή του βαθέµατος της αντι-
δηµοκρατικής εκτροπής, ας το πούµε, και της αντιλαϊκής επίθε-
σης, ήρθατε σήµερα εδώ να παρουσιάσετε µία έκθεση ιδεών, ας
µου επιτραπεί ο όρος, για τη φοροδιαφυγή. Και το λέµε αυτό,
γιατί αυτό το οποίο µας είπατε, είναι ότι έχετε εγκυκλίους, στέλ-
νετε επιστολές, δηµιουργείτε επιτροπές, αξιοποιείτε τα ηλεκτρο-
νικά δεδοµένα τα οποία µπορούν να υπάρξουν και αξιοποιείτε
γενικά τις νέες τεχνολογίες, έχετε ταυτόχρονα και αδύναµο ελεγ-
κτικό µηχανισµό αλλά παρ’ όλα αυτά, επί της ουσίας δεν µας εί-
πατε τίποτα. 

Ποια είναι αυτή η ουσία; Είχατε κάποιο αποτέλεσµα; Δηλαδή,
εισπράξατε κάτι; Θα µου πείτε ότι είστε µόνο έξι µήνες -πόσο
είστε- στην Κυβέρνηση, άρα δεν έχετε. Έστω ότι δεν εισπράξατε
τίποτα αλλά ο στόχος για το επόµενο διάστηµα ποιος είναι; Πα-
ράδειγµα, να πείτε ότι έχω βρει µια ύλη φορολογητέα, η οποία
φοροδιαφεύγει και έχει τόσο ύψος και θέλω να εισπράξω αυτά
τον επόµενο χρόνο. Στον προϋπολογισµό τον οποίο ψηφίσατε
πριν από λίγες µέρες δεν υπάρχει τίποτα, κανένας απολύτως
στόχος, έστω για να εισπράξουµε κάτι. Τίποτα απολύτως.

Άρα, είναι «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε», κύριε Υπουργέ. Και
µε συγχωρείτε πάρα πολύ και επειδή είσαστε και από το Μοριά,
στο Μοριά λένε «Το «θα» το σπείραν, αλλά δεν φύτρωσε». Δεν
υπάρχει κανένα συγκεκριµένο αποτέλεσµα.

Και από αυτήν την άποψη, ας συζητήσουµε λίγο επί της ου-
σίας. Τι σηµαίνει φοροδιαφυγή; Η φοροαποφυγή η νόµιµη είναι
επιτρεπτή, δηλαδή; Το µεγάλο κεφάλαιο και όχι µόνο οι τράπεζες
που στοχοποιήσαν οι χρυσαυγίτες αλλά οι εφοπλιστές, για πα-
ράδειγµα, των οποίων είναι προστάτες, πόσα πληρώνουν; Τι πλη-
ρώνει το εφοπλιστικό κεφάλαιο, που είναι από τα µεγαλύτερα σε
παγκόσµιο επίπεδο; Ποιο είναι το τµήµα των φορολογικών εσό-
δων που αναλογεί στο εφοπλιστικό κεφάλαιο; Τι πληρώνουν οι
κατασκευαστικές εταιρείες, βεβαίως, τώρα έχουν κρίση αλλά
πριν, που υπήρχε τεράστια ανάπτυξη; Όλα αυτά γίνονται, όταν
υπάρχουν ειδικά φορολογικά καθεστώτα γι’ αυτά τα τµήµατα του
κεφαλαίου και ασχολούµαστε µε τις λίστες –λέει- για να βρούµε
αυτούς που παράνοµα τα έβγαλαν. Και αυτοί που τα έβγαλαν νό-
µιµα;

Δηλαδή, κύριε  Υπουργέ, κάποιος δικαιολογείται να έχει κατα-
θέσεις 20, 30, 40, 50, 100 εκατοµµυρίων ευρώ, τη στιγµή που
υπάρχουν δυόµισι εκατοµµύρια τα οποίοι ζουν κάτω από το όριο
της φτώχειας κι ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι; Τη  στιγµή που δεν
µπορούν να αγοράσουν τα φάρµακα οι συνταξιούχοι, πώς δικαιο-
λογείται αυτός να έχει 500, 300, 200, 50 εκατοµµύρια καταθέ-
σεις; Από πού και ως πού; Πού τα βρήκε; Από τη νόµιµη εργασία
του; Και ο άλλος, ο οποίος παίρνει 500 ευρώ σύνταξη το µήνα,
εργασία δεν έκανε τριάντα και τριάντα πέντε χρόνια; Είναι, λοι-
πόν, αυτό νόµιµο και ηθικό; Εµείς λέµε όχι, είναι παράνοµο συ-
νολικά το σύστηµα αυτό, που µπορεί και επιτρέπει σε κάποιον να
καρπώνεται τον ιδρώτα, το µόχθο του εργαζόµενου, για να µπο-
ρεί αυτός να δηµιουργεί και να διαµορφώνει τεράστιες, αµύθη-
τες περιουσίες. Εδώ είναι η βασική παρανοµία η οποία υπάρχει,
κύριε  Υπουργέ, και σε αυτό βεβαίως δεν µπορείτε να απαντή-
σετε.

Τρίτο ζήτηµα. Το έχουµε ξαναθέσει αυτό το ερώτηµα. Σε συν-
θήκες ελευθερίας κίνησης κεφαλαίων µπορεί να φορολογηθεί το
κεφάλαιο; Ο πλούτος µπορεί να φορολογηθεί, κύριε  Υπουργέ,
όταν υπάρχει ελευθερία κίνησης κεφαλαίων, όταν ο άλλος µπο-
ρεί να βγάλει οποτεδήποτε θέλει τα χρήµατά του, όταν υπάρχουν
φορολογικοί παράδεισοι; Μια έκθεση αναφέρει –δεν ξέρουµε
κατά πόσο ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα- ότι 17 τρισε-
κατοµµύρια δολάρια είναι «παρκαρισµένα» σε φορολογικούς πα-
ραδείσους. Και δεν βάζουµε τις offshore εταιρείες και τις άλλες
µεθόδους µε τις οποίες αποκρύπτουν κάποιοι τα κεφάλαιά τους.
Δεκαεπτά τρισεκατοµµύρια σε παγκόσµιο επίπεδο. Και λέτε ότι
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θα αντιµετωπίσετε τη φοροδιαφυγή, όταν υπάρχει αυτή η ελευ-
θερία κίνησης κεφαλαίου, όταν υπάρχουν τα διάφορα απόρρητα,
όταν υπάρχουν φορολογικοί παράδεισοι και offshore εταιρείες;
Πώς θα την αντιµετωπίσετε; Με τι εργαλεία και µε τι τρόπο; Με
το νέο φορολογικό νόµο τον οποίο ετοιµάζετε.

Τι λέει ο νέος φορολογικός νόµος; Αυτός που έχει εισόδηµα
10.000 ευρώ θα φορολογηθεί επιπλέον. Θα φορολογήσετε επι-
πλέον αυτόν που έχει εισόδηµα 10.000 ευρώ και αν τυχόν έχει
και παιδιά, όσα περισσότερα, τόσο περισσότερο φόρο θα πλη-
ρώσει. Και αυτός που έχει πάνω από 60.000 ευρώ εισόδηµα –
αυτά λένε τα δηµοσιεύµατα που δεν έχουν διαψευστεί- θα
πληρώσει λιγότερο φόρο. Θα φορολογήσετε περισσότερο τους
επαγγελµατίες, τον αγρότη και τον µεγάλο εισοδηµατία λιγό-
τερο, το κεφάλαιο λιγότερο. 

Μείωση των φορολογικών συντελεστών στο όνοµα του φορο-
λογικού ανταγωνισµού. Αυτό δεν πάτε να κάνετε; Φέρνετε ένα
νέο, ταξικό, βάρβαρο φορολογικό νοµοσχέδιο, που θα πληρώ-
σουν και πάλι οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι. Η λαϊκή οικογένεια
θα σηκώσει τα φορολογικά βάρη, αν συµπεριλάβουµε σε αυτό
και το σύνολο των έµµεσων φόρων, των διαφόρων κεφαλικών
φόρων, των διαφόρων τελών που αυτοί κατά κύριο λόγο επιβα-
ρύνονται. Δεν έχουµε καµµία αυταπάτη ότι µπορείτε να αλλάξετε
ή να κάνετε δικαιότερο φορολογικό σύστηµα. Θα είναι πιο άδικο,
πιο αντιλαϊκό, πιο βάρβαρο.

Επίσης, θα αποδειχθεί στο τέλος, όπως επιβεβαιώνετε από τα
ίδια τα στοιχεία, γιατί έχουν γίνει αλλεπάλληλες εκστρατείες από
τις διάφορες κυβερνήσεις για την πάταξη της φοροδιαφυγής, ότι
η φοροδιαφυγή θεριεύει, µεγαλώνει, γιγαντώνεται. Έτσι θα
έχουµε και το επόµενο χρονικό διάστηµα γιγάντωση και µεγά-
λωµα της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής του πλούτου,
σε βάρος των εισοδηµάτων των λαϊκών στρωµάτων, που θα αι-
σθανθούν µια καινούργια φοροεπιδροµή γιατί κάθε φορά που
εξαγγέλλετε εκστρατεία πάταξης της φοροδιαφυγής, σηµαίνει
φοροεπιδροµή, για τους εργαζόµενους, τους επαγγελµατίες και
τους αυτοαπασχολούµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν µου πέφτει
λόγος να σχολιάσω αυτά που ακούστηκαν σήµερα. Η συζήτηση
ήταν υψηλού επιπέδου. Ακούστηκαν πολλές αλήθειες που πρέπει
να µας προβληµατίσουν όλους.

Η κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε  Υπουργέ, από καιρό έχουµε µία ανοικτή συζήτηση. Εγώ

ήθελα, πράγµατι, σήµερα να είχα κάποια αποτελέσµατα, τουλά-
χιστον σε αυτό το ελάχιστο που σας είχα ζητήσει. Έχετε µία
λίστα -και την έχουµε δει στη Βουλή- µε τους επτακόσιους
τριάντα πέντε και άλλους τόσους το 2010, που έχουν βγάλει υπε-
ρεκατονταπλάσια εµβάσµατα σε σχέση µε το φορολογικό τους
εισόδηµα.

Μου είπατε το Σεπτέµβριο, λοιπόν, και ότι έχει γίνει η επεξερ-
γασία των στοιχείων και ότι έχετε βρει τις διαφορές και ότι από
την άλλη πλευρά έχετε φωτογραφίσει και το προφίλ αυτών των
ανθρώπων. 

Περίµενα σήµερα, πραγµατικά, να κάνετε την πρώτη εξαγγε-
λία ότι έχουν ήδη φύγει τα γράµµατα, επειδή όταν σας ρώτησα
αν έχετε νοµοθετικά το εργαλείο για να πάρετε επί τοις εκατό
την είσπραξη από τη διαφορά µεταξύ του δηλωθέντος εισοδή-
µατος τα δέκα χρόνια και του εµβάσµατος, µου είχατε απαντήσει
ότι και το νόµο τον έχετε και ότι δεν χρειάζεται πρόσθετη ρύθ-
µιση. Εγώ, λοιπόν, περίµενα τουλάχιστον για αυτές τις περιπτώ-
σεις να είχαµε σήµερα 1 δισεκατοµµύριο στο χέρι µε το 40%-45%
πρόστιµο επί της διαφοράς. Έπρεπε, λοιπόν, να έχουµε κάποια
στοιχεία. 

Από εκεί και πέρα, περιµέναµε να µας πείτε και για τις υπόλοι-
πες λίστες. Βεβαίως, υπάρχουν –ουκ έστιν αριθµός- ασαφή στοι-
χεία. Για όλα αυτά, όµως, έπρεπε να υπάρχει ένα χρονοδιά-
γραµµα, να µπουν περισσότερο σε σειρά, για να µπορούµε να
καταλάβουµε τι θα γίνει µε τις λίστες κατ’ αρχήν και µε αυτά τα
οποία υπάρχουν αποτυπωµένα. Ξέρουµε τα πρόσωπα, ξέρουµε
τις καταθέσεις τους, ξέρουµε τη φορολογία τους. Εποµένως, δεν
είχαµε απαντήσεις πάνω στα θέµατα και αυτής της περιορισµέ-

νης λίστας και των άλλων, το πόσες είναι και τι γίνεται. 
Πάµε παρακάτω. Για τις offshore εταιρείες πάλι δεν είχαµε ου-

σιαστικές απαντήσεις. Βεβαίως και µεταφέρετε τον έλεγχο
αυτών των εταιρειών -και θα δώσετε και την παράταση, για να
µην απαλλαγούν- εκεί που µπορούν να ελεγχθούν. Το θέµα,
όµως, είναι ότι πρέπει να ελεγχθούν, πρέπει να έχουµε αποτελέ-
σµατα, γιατί είναι τεράστια η φοροδιαφυγή που γίνεται από τις
off shore εταιρείες. Και σε αυτό δεν έχουµε ένα χρονοδιάγραµµα.
Έχουµε από εσάς απλώς το ότι θα µεριµνήσετε, ούτως ώστε να
µην παραγραφούν οι φοροαπαλλαγές τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για το γενικό γραµµατέα εσόδων είπα ότι, πράγµατι, είναι µία
θετική κίνηση. Συµφωνούµε ότι αυτό το σύστηµα πρέπει να είναι
–αν δεν έχει πλήρη αυτονοµία, έτσι όπως το περιγράψατε- ένα
ηµιαυτόνοµο σύστηµα και είναι λογικό έτσι να λειτουργήσει σε
αυτήν την πρώτη φάση. 

Για το ΣΔΟΕ πρέπει να βρούµε λύση, κύριοι συνάδελφοι. Εµείς
µιλάµε για ένα ειδικό σώµα, το οποίο θα έχει ειδικό τρόπο πρόσ-
ληψης και αξιολόγησης κ.λπ.. Πρέπει να βρεθεί αυτή η λύση. Δεν
µπορούµε να πούµε ότι θα πάρουµε από τους υπαλλήλους που
έχουµε, θα µεταφέρουµε κ.λπ. και ότι δεν µας φθάνουν. Πρέπει,
επιτέλους, το σώµα αυτό να ενισχυθεί και να µπορέσει να επιτε-
λέσει το έργο του. 

Η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων έχει κάνει,
βεβαίως και αυτή σηµαντικό έργο και έχει κάποια σηµαντικά ερ-
γαλεία. Σας είπα, όµως –και δεν µου δώσατε απάντηση σε αυτό-
ότι το «TAXIS», το «ELENXIS», το «ISIS» δεν είναι δικτυακά συν-
δεδεµένα µε το ΣΔΟΕ και µε τη γενική γραµµατεία. Από την άλλη
πλευρά, δεν µπορούν να αξιοποιηθούν. 

Σας έφερα το παράδειγµα του «Σέρπικου». Δεν µπορούµε, εν-
δεχοµένως, να φθάσουµε σήµερα, αύριο, αλλά µε µία καλύτερη
δικτύωση αυτών των συστηµάτων και µε µια αξιοποίηση αυτού
του υπόβαθρου που έχουµε θα µπορέσουµε τουλάχιστον να πλη-
σιάσουµε αυτό το σύστηµα και αργότερα να το εφαρµόσουµε
και στη χώρα µας. 

Ήθελα µια πιο ολοκληρωµένη απάντηση για τις αδυναµίες της
λειτουργικής και ηλεκτρονικής διασύνδεσης του ΣΔΟΕ, της Γε-
νικής Γραµµατείας Πληροφοριών µε τα άλλα ηλεκτρονικά συστή-
µατα τα οποία υπάρχουν. 

Όσον αφορά το θέµα της επιτροπής του άρθρου 70 Α’, εγώ
σας έκανα µία πρόταση. Δεν υπάρχει τρόπος να ξεκαθαριστούν
αλλιώς οι υποθέσεις. Πρέπει να κάνετε περισσότερες επιτροπές
-τουλάχιστον µία ανά περιφέρεια- και από την άλλη πλευρά, θα
πρέπει να επιταχύνουν τη λειτουργία τους οι περισσότερες από
αυτές τις επιτροπές. Σε αυτό πρέπει να υπάρξει σχετική ρύθµιση.

Όσον αφορά το λαθρεµπόριο καυσίµων και την κοινή υπουρ-
γική απόφαση που τώρα πλέον έχει εκδοθεί, θέλω να διαβεβαι-
ώσετε, κύριε Υπουργέ, ότι µέσω της σχετικής επιτροπής, της
οποίας επιταχύνατε το έργο σας κ.λπ., έχει διασφαλιστεί και το
θέµα των ηλεκτρονικών και λοιπών µέσων που πρέπει να εξοπλι-
στούν τα τελωνεία, τα βυτιοφόρα, οι υπηρεσίες, τα λιµάνια και
άλλα, ούτως ώστε να µπορέσουν τελικά, να εφαρµοστούν αυτές
οι ΚΥΑ. Το θέµα δηλαδή των τεχνικών και ηλεκτρονικών µέσων
είναι το σοβαρότερο και εδώ χρειάζεται και η συνεργασία και
άλλων Υπουργείων, προκειµένου να έχουµε αποτέλεσµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι µπορούµε –και πρέπει να το κά-
νουµε τουλάχιστον µέχρι το τέλος του έτους, µου το είχατε υπο-
σχεθεί στην περασµένη επίκαιρη ερώτηση- µέχρι τέλος του
έτους, να δώσουµε στους Έλληνες πολίτες τουλάχιστον µερικά
από τα πιο ακραία παραδείγµατα φοροδιαφυγής καθώς και απο-
τελέσµατα φοροείσπραξης αυτών, για να µπορέσουµε να ελπί-
ζουµε ότι και η πρόταση η δική µας, η οποία υιοθετήθηκε και από
τον Πρωθυπουργό και από την προγραµµατική συµφωνία για τη
ρήτρα αντικατάστασης, θα µπορέσει να αποτελέσει βάση αργό-
τερα και ότι δεν ήταν ένα ευχολόγιο για να κάνουµε πιο ελαφρά
τα µέτρα, τα οποία όντως είναι δυσβάσταχτα στον ελληνικό λαό. 

Πρέπει να βρούµε τρόπο να πατάξουµε την αδικία και να µπο-
ρέσουµε γρήγορα, παρά τα επαχθή µέτρα, µε τη σταθερή πά-
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ταξη της φοροδιαφυγής και τα σταθερά έσοδα, να ανακουφί-
σουµε, πράγµατι, τον Έλληνα πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κ. Σπύρος Λυκού-
δης έχει το λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η πεποίθηση ότι οι φορολογούµενοι υπό µία

έννοια κακοποιούνται από το κράτος, είναι βαθιά, δυστυχώς, ρι-
ζωµένη στη συνείδηση των Ελλήνων πολιτών και δικαίως υπό µία
έννοια. Υπάρχει η αντίληψη ότι όσο πιο έντιµος, νοµοταγής και
ωφέλιµος κοινωνικά είναι ο φορολογούµενος πολίτης, τόσο µε-
γαλύτερη είναι και η αδικία που υφίσταται. 

Δυστυχώς, κάπως έτσι είναι η εικόνα και καθηµερινά επιβεβαι-
ώνεται η αδυναµία του κράτους να συντονίσει τις υπηρεσίες του
για να αντιµετωπίσει τέτοια προβλήµατα, για να εντοπίσει την
απόκρυψη, την κατάχρηση, την εξαπάτηση, ακόµα και τις κατά-
φορες παρανοµίες. 

Γι’ αυτό και εµείς πριν –το είπα στην πρωτολογία µου- επιµέ-
νουµε στο στρατηγικό σχεδιασµό και στο ρεαλισµό µε αυστηρά
χρονοδιαγράµµατα στις προσπάθειές µας. Τα τρία τελευταία
χρόνια, οι προσπάθειες διεύρυνσης της φορολογικής βάσης και
αύξησης της φορολογητέας ύλης ήταν πολλές αλλά ανοργάνω-
τες. Τα µέτρα πάταξης της φοροδιαφυγής, κυρίως στον ΦΠΑ,
αποδείχθηκαν εµβαλωµατικά και ατελέσφορα. Κανένα δεν υπη-
ρέτησε τη µείζονα ανάγκη της οικοδόµησης και της εµπιστοσύ-
νης µεταξύ κράτους-πολιτών και κράτους-επιχειρηµατιών. 

Κύριε Υπουργέ, τελειώνω λέγοντας τα εξής. Δεν αρκεί η βού-
ληση ενός Υπουργού και οι αρµοδιότητες ενός χαρτοφυλακίου,
για να διασφαλίσουµε τη διαφάνεια της φορολογητέας ύλης και
την αξιόπιστη και δίκαιη κατανοµή των φορολογικών βαρών. 

Κύριε Υπουργέ, δεν αναµετριέστε µε τη φοροδιαφυγή. Επι-
τρέψτε µου να πω ότι αναµετριέστε µε την ιστορία της Δηµόσιας
Διοίκησης, διότι για να πετύχουµε τους στόχους που θέσατε,
απαιτείται όχι µόνο ένα νοµοσχέδιο και τεχνοκράτες υψηλής εξει-
δίκευσης αλλά διασύνδεση και συνδυαστική λειτουργία πολλών
τοµέων της διοίκησης και κυρίως ανάληψη αυστηρών –το ξανα-
λέω- χρονοδιαγραµµάτων και αταλάντευτη πολιτική επιµονή από
όλους µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λυκούδη. 
Η κ. Μαρία Γιαννακάκη έχει το λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, από την απάντησή σας αλλά και από την όλη

συζήτηση, είναι περισσότερο από σαφές ότι είναι ανάγκη να κα-
ταρτιστεί ένα καινούργιο φορολογικό πλαίσιο, βάσει του οποίου
θα αποτρέπεται η παρατηρούµενη φοροδιαφυγή, η οποία πολύ
συχνά συνδέεται µε τις offshore εταιρείες. 

Σε αυτό το πλαίσιο, θα πρέπει να επαναδιατυπωθεί ο ορισµός
του ιδιωτικού σκάφους αναψυχής που δεν θα έχει να κάνει µόνο
µε το µέγεθος του σκάφους αλλά και µε πρόσθετες λεπτοµέ-
ρειες, οι οποίες σχετίζονται και µε τους χώρους ενδιαίτησης
αλλά και µε πιο αυστηρά κριτήρια, ούτως ώστε να αποτελέσει
αντικίνητρο στην εν λόγω διαδικασία φοροδιαφυγής.

Η ψηφιοποίηση της διαδικασίας καταγραφής επαγγελµατικών
σκαφών στο σχετικό µητρώο, καθώς και η διαγραφή όλων αυτών
οι οποίοι παράνοµα έχουν καταγραφεί σ’ αυτό, µπορεί να συνο-
δευτεί και µε τη θέσπιση ενός ειδικού σήµατος, το οποίο θα το-
ποθετείται σε συγκεκριµένο σηµείο, που θα διευκολύνει
σηµαντικά τον έλεγχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα σας πω και κάτι τελευταίο. Το Σεπτέµβριο, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή έθεσε στην ελληνική Κυβέρνηση ερωτήµατα, που
έχουν να κάνουν µε την προνοµιακή µεταχείριση των εφοπλιστών
και των ναυτιλιακών εταιρειών. Ανάµεσα στα ερωτήµατα, τα
οποία µεταξύ άλλων αφορούν στη µη καταβολή φόρου ακινήτων,
στη µη απόδοση ενιαίου φόρου επί των πετρελαιοειδών και σε
άλλα, γίνεται ιδιαίτερη µνεία στο γεγονός ότι η χώρα µας αποτε-
λεί φορολογικό παράδεισο των ναυτιλιακών εταιρειών πλοίων
αναψυχής.

Συγκεκριµένα, η Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισµού, µε επιστολή

της στις 17 Αυγούστου, απαίτησε εξηγήσεις, σχετικά µε το σκε-
πτικό που υπαγορεύει τη θέσπιση της συγκεκριµένης κατηγο-
ρίας, καθώς και για το γεγονός ότι οι εν λόγω εταιρείες υπό-
κεινται σε φόρο χωρητικότητας και όχι σε φόρο εισοδήµατος
εταιρειών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όλα αυτά, µάλιστα, µε στόχο να µη δούµε ξανά δηµοσιεύµατα,
όπως αυτό που πρόσφατα είδαµε στο «NOUVELLE OBSERVA-
TEUR», το οποίο αναπαρήχθη σε όλο το σοβαρό ευρωπαϊκό
Τύπο, µε τίτλο «Ποια είναι η καλύτερη δουλειά στον κόσµο; Εφο-
πλιστής στην Ελλάδα. Εισπράττεις πολλά και δεν αποδίδεις τί-
ποτα.».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός κ.
Μαυραγάνης έχει το λόγο για δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Αυτά
που άκουσα ήταν πολύ χρήσιµα. Η κριτική σας, βέβαια, σε πολλά
σηµεία, κατά την άποψή µου, δεν είναι απολύτως ορθή.

Θα αναφερθώ στο τελευταίο που είπατε για το συγκεκριµένο
τρόπο φορολόγησης των Ελλήνων εφοπλιστών. Το τονάζ ΤΑΧ το
έχουν οι περισσότερες χώρες της Ευρώπης. Άρα, λοιπόν, εκεί
πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί.

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι στον υπολογισµό του πόσα περι-
µένουµε, κύριε Τσούκαλη, θα πρέπει πρώτα να δούµε τι µας λένε
αυτοί, για τους οποίους έχουµε τα στοιχεία. Δεν µπορείς να υπο-
λογίσεις ότι όλοι αυτοί δεν θα έχουν στοιχεία. Μπορεί να έχουν
στοιχεία, να δικαιολογήσουν κάτι απ’ αυτά τα οποία εµείς θεω-
ρούµε ότι δεν δικαιολογούνται. Μόλις, λοιπόν, έχουµε αυτήν την
πληροφόρηση, θα είµαστε και πολύ εξειδικευµένοι στο ποσό των
ευρώ που περιµένουµε. Αυτήν τη στιγµή έχουµε την εικόνα. Δεν
ξέρουµε, όµως, αν αυτή είναι η πραγµατική εικόνα, διότι πρέπει
να µας δώσουν και αυτοί τα στοιχεία και να γίνει η διασταύρωση. 

Συνεπώς, δεν πρέπει να αναφέρουµε νούµερα στον αέρα. Τα
νούµερα αυτά τα έχετε δει στις εφηµερίδες. Άρα, λοιπόν, µην
απορείτε για τα νούµερα. Τα νούµερα αυτά που λένε στις εφη-
µερίδες, είναι χωρίς καµµία επεξεργασία. Υποθέτουµε, δηλαδή,
ότι όλοι είναι φοροφυγάδες. Εδώ, έχω πει εγώ πρώτος ότι για να
χαρακτηρίσουµε κάποιον, πρέπει πρώτα να του δώσουµε το δι-
καίωµα να απολογηθεί.

Με κατηγορήσατε για την καθυστέρηση. Δεν είναι αλήθεια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Δεν είναι κατηγορία. Γιατί το ει-

σπράττετε ως κατηγορία;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Το

ισχυριστήκατε. Πείτε το όπως θέλετε. Η ουσία µετράει, ότι δη-
λαδή εµείς από τη στιγµή που λάβαµε την πληροφόρηση –και
αυτό ήταν περίπου προς τα τέλη Αυγούστου- από εκεί και πέρα
οργανώσαµε, µε τις δυνάµεις που είχαµε εκείνη τη στιγµή, το
πώς θα προχωρήσουµε. 

Δεν νοµίζω ότι έχει γίνει στην Ελλάδα σε µία γκάµα τόσων χι-
λιάδων φορολογούµενων τέτοια επεξεργασία στοιχείων, ώστε να
µπορείς να ξέρεις αν έχουν πρόβληµα και πόσοι απ’ αυτούς
έχουν πρόβληµα. Και σας επανέλαβα ότι το χρονοδιάγραµµά µας
είναι ότι πλέον φεύγουν οι επιστολές. Δεν είναι, όµως, επιστολές
του τύπου «ελάτε, φέρτε τα στοιχεία», αλλά η όλη διαδικασία,
συνδέεται µε το σύστηµα της Γενικής Γραµµατείας Πληροφορια-
κών Συστηµάτων, όπου εκεί θα γίνει η επεξεργασία αυτών που
θα µας δώσουν. Άρα, λοιπόν, επιταχύνεται η διαδικασία.

Και δεν µπορώ να σας αποκαλύψω τώρα όλη τη διαδικασία του
πώς θα γίνει. Δεν είναι ότι δεν την ξέρουµε αλλά µε τα στοιχεία
που θα κατατεθούν ηλεκτρονικά, θα προχωρήσει πολύ γρήγορα
η διαδικασία και µέχρι το τέλος του έτους θα έχουµε αφ’ ενός
τη σαφή εκτίµηση του µεγέθους που περιµένουµε και αφ’ ετέ-
ρου, θα έχουµε τα πρώτα απτά αποτελέσµατα. Και υπάρχουν και
µέτρα διασφάλισης των συµφερόντων του δηµοσίου. 

Όσον αφορά αυτά που ακούστηκαν περί εµποδίων από τις
τράπεζες για το τραπεζικό απόρρητο, ξέρετε ότι πλέον δεν
ισχύουν. Έχουµε τη δυνατότητα πρόσβασης.

Αναφερθήκατε στη Guardia di Finanza, η οποία φυσικά είναι
πρότυπο. Όµως, αυτή η υπηρεσία έχει φτιαχτεί µέσα από τόσα
χρόνια, έχει φοβερές υποδοµές και έχουν διατεθεί πάρα πολλά
χρήµατα για να φτιαχτεί. Θα µπορούσε για µας να είναι το
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πρότυπο αλλά δεν µπορούµε να µεταβούµε σε κάτι τέτοιο µέσα
σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Ζητήσατε χρονοδιάγραµµα για την αναµόρφωση της φορολο-
γικής διοίκησης. Το Φεβρουάριο θα έχουµε νοµοσχέδιο για την
αναµόρφωση της φορολογικής διοίκησης. 

Ακούστηκε ότι η επιτροπή του άρθρου 70 Α’ έχει 2,5 δισεκα-
τοµµύρια. Σας πληροφορώ ότι οι εκκρεµείς υποθέσεις αυτήν τη
στιγµή είναι 1,2 δισεκατοµµύρια. Δεν σηµαίνει –και αυτό το έχω
πει πάλι στο Κοινοβούλιο- ότι αυτά τα χρήµατα θα τα πάρεις,
ακόµα κι αν όλες οι υποθέσεις τελείωναν σε µία µέρα, γιατί, όπως
ξέρετε, πολλές από αυτές θα πάνε στα δικαστήρια και άλλες θα
συµβιβαστούν. Εποµένως, δεν είναι αυτό το ποσό που µπορείς
να περιµένεις. 

Επίσης, ακούστηκε ότι κινδυνεύουν µε παραγραφή. Αυτό είναι
λάθος. Όταν έχει εκδοθεί φύλλο ελέγχου, ποτέ δεν υπάρχει
παραγραφή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Όµως, υπάρχουν 300.000 µέχρι το
τέλος του χρόνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ακούστηκε ότι εδώ έχουµε πρόβληµα. Σας είπα από την πρώτη
στιγµή ότι γι’ αυτό τις πολλαπλασιάζουµε. Φέρνουµε τη νοµοθε-
τική ρύθµιση. 

Επίσης, ερωτηθήκαµε για το πότε θα έχουµε περιουσιολόγιο.
Έχουµε βάλει µπροστά το να µας πουν οι αρµόδιες υπηρεσίες
τα ακριβή χαρακτηριστικά, έτσι ώστε να µπορέσουµε να το πε-
ριλάβουµε στις φορολογικές δηλώσεις που θα υποβληθούν το
2013.  

Ακούστηκε, επίσης, ότι θα πρέπει να αποκτήσουµε ένα σύ-
στηµα αντίστοιχο µ’ αυτό της Ιταλίας για την επεξεργασία των
ηλεκτρονικών δεδοµένων. Εµείς αυτό το οποίο κάνουµε είναι να
αναβαθµίζουµε το «TAXIS», ώστε να φτάσουµε στο «TAXIS II» το
Μάρτιο. Αυτό θα µας δώσει κι άλλες δυνατότητες. Βεβαίως και
συµφωνώ µαζί σας ότι θα πρέπει να προχωράµε µε γοργά βή-
µατα στο πρότυπο άλλων χωρών. Όµως, το να φτιάξουµε µέσα
σε µία νύχτα αυτό που έχει φτιάξει η Ιταλία, αυτό  δεν µπορούµε
να το κάνουµε. Μπορούµε να µεταβούµε εκεί µε συγκεκριµένα
βήµατα. 

Δεδοµένου ότι ακούστηκε από µερικούς ότι δεν υπάρχει πολι-
τική βούληση, θα ήθελα να πω πάνω απ’ όλα ότι αυτό δεν είναι
σωστό και ότι δεν αφορά τη σηµερινή Κυβέρνηση. Δεν αφορά
ούτε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών ούτε τον
Πρωθυπουργό, όπως και δεν αφορά βεβαίως και τα κόµµατα που
στηρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση. Εµείς είµαστε αποφασισµένοι
να προχωρήσουµε. Και ενώ σε άλλες εποχές µπορεί να υπήρχαν
λίστες, αυτήν τη φορά, επεξεργαζόµαστε ό,τι έχουµε στα χέρια
µας.

Έχετε θέσει κάτι που είναι σωστό, δηλαδή το πόσο γρήγορα
θα πρέπει να τελειώνουν οι έλεγχοι. Και αυτό είναι κάτι, που
όπως έχω πει και εδώ κατ’ επανάληψη, είναι προβληµατικό και
θα πρέπει εκτός από την ενίσχυση του ελεγκτικού µηχανισµού,
να βάλουµε και κάποια όρια στον έλεγχο των υποθέσεων και στο
πόσο χρόνο χρειάζονται. Δεν µπορεί να σέρνονται έλεγχοι. 

Επίσης, θα ήθελα να τελειώσω µε την από µέρους της Κυβέρ-
νησης παραδοχής ότι αυτήν τη στιγµή έχουµε βρει πολλές εκ-
κρεµότητες και σε πολλά µέτωπα. Είχαµε τον Κώδικα Βιβλίων και
Στοιχείων το οποίο έπρεπε να αναµορφώσουµε. Επιπλέον, είχαµε
τη φορολογία εισοδήµατος την οποία περιµένετε να δείτε και να
την κρίνετε, γιατί δεν θα πρέπει να βασίζεστε σε ό,τι κυκλοφορεί.
Θα έρθει το Υπουργείο µε την επίσηµη θέση του και θα κριθεί
πάνω σ’ αυτό.

Είχαµε τον ελεγκτικό µηχανισµό σε αδύναµη θέση, µε ελλεί-
ψεις. Είχαµε τη φορολογία των ακινήτων πάνω στην οποία επε-
ξεργαζόµαστε και τη τελική µας πρόταση. Είχαµε να αντιµετω-
πίσουµε την ηλεκτρονικοποίηση των συναλλαγών, τη συγχώ-
νευση των δηµόσιων οικονοµικών υπηρεσιών, προκειµένου να
έχουµε µεγαλύτερα διαθέσιµα σε ανθρώπινο δυναµικό µέσα από
τη διαδικασία.  

Συνεπώς, δεν είχαµε ένα µέτωπο. Έχουµε πολλά µέτωπα. Αυτό
που µπορώ να υποσχεθώ στο Κοινοβούλιο, είναι ότι θα δώσουµε
τη µάχη σε όλα αυτά τα µέτωπα.   

Σας ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο κ.
Τσούκαλης, για δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, η συζή-
τηση ήταν υψηλού επιπέδου, χρησιµότατη. Κύριε Υπουργέ, καλό
θα ήταν από τα Πρακτικά της σηµερινής συζήτησης να βγάλετε
πάρα πολλά συµπεράσµατα και προτάσεις, προκειµένου να δι-
ευκολυνθεί τη δουλεία σας.  

Θέλω να πω κάτι. Θεωρώ ότι πάρα πολύ αργά αναλάβατε πο-
λιτικός προϊστάµενος του ΣΔΟΕ. Έπρεπε να το αναλάβετε από
την πρώτη στιγµή. Και για το χρονικό διάστηµα που είστε στο
χώρο αυτό, έχετε κάνει πάρα πολλά. Και το λέω µετά λόγου γνώ-
σεως. Γιατι όλη η Δηµοκρατική Αριστερά και κάποια επιλεγµένα
στελέχη, παρακολουθούν συστηµατικά το τι γίνεται στο ΣΔΟΕ,
πώς προσπαθεί η υπηρεσία αυτή να αντεπεξέλθει στις προκλή-
σεις. Και γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι πάρα πολλά απ αυτά
που λέτε, πράγµατι έχουν δροµολογηθεί.  Όµως θα εξακολου-
θήσουµε να είµαστε απαιτητικοί. 

Σας είπα σε κατ’ ιδίαν συζήτηση ότι από εσάς, από ότι εκπρο-
σωπείτε, εξαρτώνται πάρα πολλά για τη χώρα, για να µην πω το
παν. Από την πάταξη της φοροδιαφυγής θα λυθούν τα πάντα στη
χώρα. Από τη φοροδιαφυγή, έχουµε να ελπίζουµε για παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας, για κοινωνική ανασυγκρότηση,
για οτιδήποτε µπορείτε να φανταστείτε.  

Όµως, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Από όλη την κου-
βέντα, φάνηκε ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής οµνύουν στην
πάταξη της φοροδιαφυγής. Αυτό –ξέρετε- είναι διαχρονική δια-
κήρυξη. Όταν φτάνουµε στα συγκεκριµένα, εκεί αρχίζουν οι δια-
φοροποιήσεις. Όταν δηλαδή αρχίζει και συλλαµβάνεται ο πρώ-
τος ταβερνιάρης της Ύδρας, έχουµε τη συγκεκριµένη αντί-
δραση. 

Και εδώ πρέπει να αναφερθεί ο λόγος πολιτικού Αρχηγού, ο
οποίος σε κεντρική του τοποθέτηση δήλωσε σε συνέντευξη ότι:
«Μέχρις ότου αυξηθούν οι µισθοί των γιατρών, δικαιολογείται
ένα φακελάκι. Μέχρις ότου αυξηθεί ο µισθός των εκπαιδευτικών,
δικαιολογείται ένα ιδιαίτερο µάθηµα».  Αυτά, θα πρέπει να τελει-
ώσουν.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε το εξής. Αποδεχόµαστε και οικειοποιούµαστε τις λέ-
ξεις «λαθρεµπόριο», «λαθρεπιβίβαση», «λαθραναγνώστης» και το
«λαθραβιώσας». Αλλά το να ακούσουµε ότι «Και οι λαθροµετα-
νάστες συµβάλλουν τα µέγιστα σε αυτήν την επέκταση, κατακλυ-
σµιαία, της φοροδιαφυγής» είναι αρµοδιότητα κάποιου άλλου
κόµµατος. 

Και η τελευταία πρόκληση, κύριε Υπουργέ. Εµείς, ως Δηµο-
κρατική Αριστερά θα κάνουµε τα πάντα. Ο Γενικός Γραµµατέας
Εσόδων και Τελωνιακών Θεµάτων πρέπει να είναι επιλογή που
να σηµατοδοτεί τη νέα αντίληψη της Κυβέρνησης. Σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν πρέπει να είναι συµβιβασµός, να είναι συµβιβαστική
επιλογή των τριών κοµµάτων. «Ουαί και αλίµονο», αν γι’ αυτό το
κρίσιµο θέµα φτάσαµε, σε αυτά που γνωρίζαµε µέχρι τώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Τσούκαλη, ευχαριστώ πάρα πολύ γι’ αυτό το οποίο είπατε.
Για µένα είναι µεγάλο το βάρος και το αναγνωρίζω. 

Όταν κλήθηκα να αναλάβω αυτήν τη θέση, δεν σας κρύβω ότι
σκέφθηκα λόγω και της δικής µου πορείας και γνώσης, πως είναι
πολύ βαρύ το καθήκον. Σε άλλες περιπτώσεις µπορεί να έλεγε
κάποιος ότι δεν ήταν ο ειδικός αλλά τουλάχιστον στον τοµέα
αυτόν, τυχαίνει να γνωρίζω κάποια πράγµατα και γι’ αυτό έχετε
δίκιο που είστε απαιτητικοί. 

Πέραν αυτών που είπα προηγουµένως, για το τι έχει γίνει µέσα
σ’ αυτό το διάστηµα, η έλλειψη γραµµατέα ήταν πολύ καθορι-
στική για να προχωρήσει ακόµα πιο γρήγορα το έργο. Αυτό το
οποίο έγινε αυτούς τους µήνες, κατά την άποψή µου ήταν ση-
µαντικό. Όµως από εδώ και πέρα, µια θέση γραµµατέα που θα
έχει πληρωθεί από ένα άτοµο επαρκές, είναι καθοριστική για το
µέλλον της φορολογικής πολιτικής και της καταπολέµησης της
φοροδιαφυγής. 
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Συµφωνώ ότι θα πρέπει να γίνει µια προσεκτική επιλογή. Πρέ-
πει να αναλάβει πολύ γρήγορα αυτό το καθήκον όπως προβλέπει
η διάταξη που ψηφίσαµε. 

Θα ήθελα να κάνω και µια παρατήρηση. Αν ήταν έτοιµο το νο-
µοθετικό πλαίσιο, θα µπορούσαµε να είχαµε προχωρήσει νωρί-
τερα σ’ αυτόν το διορισµό. Δυστυχώς, δεν βρήκαµε τέτοιο
πλαίσιο και έπρεπε να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί, γιατί αυτή
η θέση είναι ένας θεσµός που θα µείνει. Όπως πολύ σωστά ει-
πώθηκε, θα πρέπει να νοµοθετούµε στη φορολογία µε προοπτική
σταθερότητας. Οι θεσµοί που βάζουµε τώρα, θα µείνουν για
πολλά χρόνια.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Υπουργέ,

έχετε µαζί σας όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Προχωρήστε. Σή-
µερα ήταν µια ενδιαφέρουσα συζήτηση. Έχετε δύναµη γιατί όλοι
ήταν µαζί σας. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
18/13/18-10-2012 επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων, σχετικά µε τον εκσυγχρονισµό των φοροελεγκτικών µη-
χανισµών και της πάταξης της φοροδιαφυγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.41’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 20 Νοεµβρίου 2012 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη.
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